
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران بیان کرد

وند کاهش دما عدم تناسب مصرف گاز با ر
فاطمه صفری  مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران 
ضمن تشریح اولویت نخســت این شرکت، تأکید 
کرد که شرکت های گاز استانی به ویژه در زمستان 

باید ملی فکر کنند و تصمیم بگیرند.
 مجید چگنی در نشســت هم اندیشــی با مدیران 
عامل شــرکت های گاز اســتانی درباره آمادگی 
زمســتانی که به صورت ویدئوکنفرانس و با حضور 
مدیران ارشد شرکت در ســالن کنفرانس شهید 
رجایی ستاد برگزار شــد، گفت: زمستان پیش رو 
احتمال پیشــی گرفتن مصرف بر تولید گاز وجود 
دارد و لازم اســت با همدلی و همیــاری و تلاش 
مضاعف، کاری کنیــم تا در حفظ جریــان پایدار 
گاز در کشور که اولویت نخســت شرکت ملی گاز 
ایران اســت، خللی وارد نشــود.وی با بیان اینکه 
شــرکت های گاز اســتانی باید به صورت ملی فکر 
کنند و تصمیم بگیرند، زیــرا منافع ملی و خدمت 
به مردم در اولویــت فعالیت های ماســت، افزود: 
بنابراین با توجه به اینکه شرکت ملی گاز شرکتی 
عملیاتی اســت، همه تلاش برای فصل سرد باید 
این باشــد که جریان گاز حتی در دورترین نقاط 

کشور نیز دچار اختلال نشود.
معاون وزیــر نفت ادامه داد: امســال بــا توجه به 
درس آموزه های ســال ۱۴۰۱ و اقدام های مؤثری 
که در این زمینه انجام شــده، شرایط بهتری برای 
ورود به زمســتان پیش رو انتظــار می رود، ضمن 
آنکه تلاش مــا، برخورداری حداکثــری صنایع، 
بخش های تجاری، صنعتی و خانگی کشــور از گاز 

طبیعی در همه فصل های سال است.
چگنی تکمیل پروژه خط انتقــال گاز محمدیه - 
قم - پارچین و احداث ایســتگاه تقویت فشار گاز 
آرادان را ازجمله اقدام های مؤثر دانست و توضیح 
داد: افزایش ذخیره سازی گاز در مخزن شوریجه، 
اجرای پروژه خط لوله انتقال گاز دوراهی دشــتک 
- نهبندان و پروژه دیزبــاد - تربت حیدریه با هدف 
تقویت شبکه گاز شرق کشور طراحی و اجرا شدند 

تا عبور از زمستان امسال را برای ما تسهیل کنند.
وی یکی دیگر از موارد بســیار مهم در این زمینه را 
بحث کنترل مصرف و نظارت و بازرســی خواند و 
گفت: اقدام ها در این حوزه مطابق تکالیف ابلاغی 
باید انجام شــود؛ ضمــن آنکه از طریق تشــکیل 
تیم های بازرســی، شــرایط گرمایش سازمان ها، 
نهادهــا و … پایش و پرمصرف هــا و بدمصرف ها 
شناســایی شــوند و در صورت رعایــت نکردن 
مقررات، اخطار لازم به آنها داده شــود.مدیرعامل 
شــرکت ملی گاز ایران ارتباط با مسئولان استانی 
را برای شرکت های گاز استانی بسیار حائز اهمیت 
خواند و تصریــح کرد: هماهنگی با اســتانداران و 
مسئولان محلی، اطلاع رسانی و همکاری مطلوب 
با رســانه ها در زمینه مدیریت مصــرف به ویژه در 

بخش خانگی، ســبب می شــود خدمت رسانی با 
سهولت و روند مناسب تری انجام شود.

شدت افزایش مصرف گاز با روند کاهش دما 
تناسب ندارد

مســلم رحمانی، مدیر هماهنگی امور گازرسانی 
شرکت ملی گاز ایران نیز در این نشست اظهار کرد: 
اجرای دســتورعمل های ابلاغی درباره مدیریت 
مصرف برای همه بخش هــای مصرف کننده گاز 
طبیعی، تأثیر بســزایی در عبور موفق از زمستان 
پارســال داشــت.وی ادامه داد: با وجود آنکه طی 
دو هفته گذشته، برخی اســتان ها در شمال غرب 
کشور کاهش دمای قابل توجهی داشتند، اما روند 
افزایش مصرف، به هیچ وجه متناســب با کاهش 

دما نبوده، بلکه بیشتر از حد معمول بوده است.
مدیر هماهنگی امور گازرســانی شرکت ملی گاز 
ایران با بیان اینکــه در بخش تجــاری همچنان 
روند مصرف، افزایشــی اســت، گفت: با توجه به 
رشــد مصرف باید تمهیدهای ویژه ای برای حفظ 
پایداری جریان گاز در فصل ســرد پیش رو لحاظ 
کنیم؛ بــر همین اســاس، طرح پایــش اداره ها و 
واحدهای تجاری، امسال هم آغاز شده و لازم است 
شرکت های گاز اســتانی در این باره، اطلاع رسانی 

دقیق و به موقع داشته باشند.
رحمانی اطلاع رســانی به مردم و مشترکان درباره 
مدیریت مصرف و تعرفه هــای جدید گاز را یکی از 

مهم ترین نکاتی دانست که نباید از آن غافل شد.
وی افزود: همه تلاش شــرکت ملی گاز ایران این 
است که تولید گاز طبیعی شرایط مطلوبی داشته 
باشــد؛ هرچند صرفه جویی و مدیریت مصرف نیز 
باید مدنظر باشد، زیرا در شرایط اوج مصرف گاز در 
سال ۱۴۰۱ روزانه حدود ۸۵۰ میلیون مترمکعب 

گاز تولید و در خطوط تغذیه می شــد که همه گاز 
تولیدی به مصرف می رسید.مدیر هماهنگی امور 
گازرسانی شــرکت ملی گاز ایران تأکید کرد: برای 
مدیریت در شــرایط مختلف، برنامه های منسجم 
گذشــته را مرور و نقــاط آســیب پذیر را به دقت 
واکاوی کنیــد، ضمن آنکــه ما نیز بــرای عبور از 
شرایط اضطراری، برنامه هایی را تدوین کرده ایم، 
اگرچه بومی سازی همه برنامه ها منطبق با شرایط 

استان ها، امری ضروری به نظر می رسد.

پایش دمای مراکز تجاری؛ پاشنه آشیل 
مدیریت مصرف گاز

ســعید عقلی، سرپرســت مدیریت دیسپچینگ 
شرکت ملی گاز ایران هم در ســخنانی بیان کرد: 
همه برنامه ها را با توجه به وضع مصرف به گونه ای 
تنظیم کرده ایم تا ذخایر خوبی در مخازن، خطوط 
انتقال و … داشته باشیم، اما هفته گذشته، تغییر 
ناگهانی دما نشان داد باز هم پایش مراکز تجاری و 
نظارت بر مدیریت مصرف، پاشنه آشیل ما در این 
بخش بوده اســت.وی تأکید کرد: بــا برنامه ریزی 
دقیق و گازرســانی مضاعف به نیروگاه ها در دوره 
گرم سال، توانســتیم ذخیره خوبی برای سوخت 

دوم در این بخش ایجاد کنیم.
سرپرســت مدیریت دیسپچینگ شــرکت ملی 
گاز ایران حفظ پایدار جریــان گاز بخش خانگی را 
اولویت این شرکت در زمســتان دانست و با بیان 
اینکه گذر آرام و بی دغدغه از زمســتان، مستلزم 
مدیریت مصرف گاز طبیعــی خواهد بود، تصریح 
کرد: همان طور که می دانیم، تأمین گاز طبیعی در 
فصل های سرد ســال در گرو رعایت مصرف بهینه 
گاز اســت که با مدیریــت مصــرف گاز به ویژه در 

بخش خانگی، بهتر می توانیم به آن دست یابیم.

با گذشت ۲۰ سال از عمر ستاد مبارزه با قاچاق

ستاد مبارزه یا مشاهده قاچاق کالا؟
 قانون جدید چه می گوید؟

۱۰ گام برای بهبود عملکرد بانک مرکزی
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 معاون مرکز مبادله: نوسانات کوچک نرخ ارز طبیعی است
علت افزایش قیمت دلار مبادله ای چیست؟

رییس سازمان بورس خبر داد
  کاهش سرعت انتشار گزارش مالی از ۵ ماه 

به ۱۴ ساعت در سال ۱۴۰۲ 

آیت الله رئیسی در صحن علنی مجلس شورای اسلامی:
 صادرات شرکت های دانش بنیان 

به ۲میلیارد دلار رسید

خزانه دار کل کشور خبر داد
تدوین ترازنامه عمومی دولت ها

  مصرف برق کولرها در ایران به اندازه برق
 ۵ کشور همسایه
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صفحه 5

تلویزیون را خاموش کنید!    
هوشنگ صدفی بیش از آنکه بودجه ملی را در چاه ویل  شبکه های رادیویی 
و تلویزیونی صداوســیما دفن کنید بهتر اســت بخشــی از آن را برای احیای 
مقبولیت و مشــروعیت رســانه ملی صرف کنید و به جای ده ها شبکه های 
تلویزیونی داخلی صرفا به یک یا دو رســانه رسمی حاکمیتی اکتفا کنید. فقط 
کافی اســت رســانه ملی با انعکاس صداهای متفاوت امید آفرین باشد، آنگاه 
خواهید دید پزشکان هم توصیه خواهند کرد تلویزیون ببینید تا روحیه تان بهتر شود. 
چندی قبل یکی ازهمســایگان مجتمع مسکونی محل سکونت دچار استرس 
و فشار خون شده بود ؛ پس از پیگیری بستری و درمان در بیمارستان ؛پزشک 
معالج توصیه جالبی کرده بود:»این روزها تلویزیون را خاموش کنید تا حالتان 

خوب شود!«

یادداشت

شناسه آگهی: 1617438    ) نوبت دوم(

»روابط عمومی اداره کل پشتیبانی امور دام استان خوزستان«

   آگهی تجدید مزایده عمومی
 فروش محموله ذرت آسیب دیده به شماره 1402/64

 1-مزایده گزار : اداره کل پشتیبانی امور دام کشور )استان خوزستان(  به شناسه ملی 14002771736 ، شماره اقتصادی 411113673771 و کد پستی 6155683373                                                                                     
2- موضوع مزایده : فروش محمولات مندرج در جدول ذیل از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )setadiran.ir( با شماره مزایده های مربوطه با وضعیت موجود و بصورت نقدی طبق شرایط آگهی و اسناد مزایده

3- مبلغ و نوع تضمين شركت در مزایده :  مبلغ تضمین شركت در مزایده طبق جدول ذیل و نوع و شرایط بارگذاري و تحویل آن بشرح مندرج در برگ شرایط عمومي مزایده مي باشد.

نشانی محل نگهداری از شماره مزایده مبلغ تضمین شرکت در مزایدهقیمت کل پایه  قیمت پایه  از قرار هر کیلوگرم مقدار)تن(نوع محمولهردیف
محموله 

60/000/000/000 60/000 ریال1000ذرت آسیب دیده ) دامی (1
بندر امام )ره( - انبار شماره یک 6/000/000/0001002001014000009 ریالریال

شرکت ارغوان نور ایرانیان
4-برنامه زمانی

4-1- مهلت دریافت اسناد از سامانه ستاد : تا ساعت 19 روز شنبه مورخ 1402/9/18 
4-2- زمان تحویل پاکت الف : تا ساعت 14 روز سه شنبه مورخ 1402/9/28

4-3- مهلت بارگذاري پيشنهادات در سامانه ستاد : تا ساعت 19 روز سه شنبه مورخ 1402/9/28
4-4- بازگشایی پيشنهادات : راس ساعت 9 صبح روز چهارشنبه مورخ 1402/9/29

4-5- اعلام به برنده :  روز چهار شنبه مورخ 1402/9/29
5-خرید اسناد : متقاضیان می توانند با مراجعه به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )setadiran.ir( با واریز مبلغ 500/000 ریال )غیر قابل استرداد( به شماره حساب شبا 310100004001039804006087 با کد شناسه 

شماره 343039857203900800000000000103 به صورت پایا به خزانه بانک مرکزی اسناد مزایده را دریافت نمایند.
6- كلیه مراحل فرآیند مزایده شامل؛ دریافت اسناد مزایده ، تسلیم و پرداخت تضمین شرکت در مزایده )ودیعه( ، بارگذاري پیشنهادات و اطلاع از وضعیت برنده بودن مزایده گران محترم از طریق سامانه ستاد می باشد.

7- اطلاعات فروش محمولات شامل اسناد مربوطه، مشخصات، شرایط و نحوه فروش ذرت در صفحه اعلان عمومی سامانه مزایده، قابل مشاهده و انتخاب می باشد.
8- ارائه پیشنهاد مالی توسط مزایده گر به منزله پذیرش و قبول تمام شرایط و اسناد مزایده و الحاقیات بارگذاری شده در سامانه ستاد می باشد و مزایده گر حق هر گونه اعتراض را از خود سلب و اسقاط می نماید.

 )) توجه : متقاضيان ميتوانند ضمانتنامه بانکی شرکت در مزایده از بانک های معتبر دریافت و در قسمت پاکت »الف« سامانه ستاد بارگذاری کنند و در صورت تمایل جهت واریز نقدی تضمين شرکت 
در مزایده )ودیعه( می توانند مبلغ تضمين مورد نظر را به شماره حساب 900100004001039806370564 با شناسه واریز 914203957100000000000000000010 )تمرکز وجوه سپرده - بانک مرکزی - بنام 
شرکت سهامی پشتيبانی امور دام کشور( از طریق کليه بانک های دولتی واریز نموده و فيش واریزی را در قسمت پاکت »الف« سامانه ستاد بارگذاری کنند ضمناً اصل فيش واریزی یا ضمانتنامه بانکی 

را در موعد مقرر )بند 2-4 آگهی(  تحویل مزایده گزار نمایند. (( 
نوبت اول : 1402/9/14
نوبت دوم : 1402/9/15

وزارت جهاد کشاورزی 
شرکت سهامی پشتیبانی امور دام کشور

 استان خوزستان
جمهوری اسلامی ایران

قابل توجه مزایده گران محترم :
محموله ذرت مطابق با اسناد و شرایط اختصاصی مزایده صرفاً فقط جهت توليد الکل و 

مصرف در کارخانجات الکل سازی می باشد. 

شهرداری شهر قدس در نظر دارد نسبت به  احداث گلخانه هیدرو پونیک گل های شاخه بریده ) رز (   
از طریق مناقصه عمومی اقدام نماید.

1- برآورد اوليه : مبلغ اولیه برآورد انجام كارحدود 24/757/671/400 ریال با احتساب کسور قانونی و 9 
% مالیات بر ارزش افزوده میباشد.

2- مدت اجرای پروژه:  6 ماه و  مدت تضمین پروژه از سوی پیمانکار 12 ماه می باشد.
3- تضمين شركت در مناقصه: 1/237/883/570 ریال می باشد که به صورت واریز نقدی یا ضمانتنامه 

معتبر بانکی مورد پذیرش خواهد بود.
- ارائه هر نوع چك اعم از بانكي یا تضمیني و یا سایر موارد مشابه به عنوان ضمانت نامه، به هیچ عنوان 

قابل  قبول نمي باشد.
-  پرداخت تضمین شركت در مناقصه بصورت نقدي از طریق شماره حساب 0105708327003 نزد بانک 

ملی بنام شهرداری شهر قدس 
- مناقصه گران می بایستی ضمانتنامه شرکت در مناقصه را پیش از پایان مدت تحویل پیشنهادات به امور 

قرارداد های شهرداری قدس تحویل نمایند. 
4-  قيمت اسناد و نحوه واریز وجه :

شماره  حساب  به  كه  باشد  مي  ریال(  میلیون  )هشت  ریال   8/000/000 مناقصه  اسناد  قیمت 
0105708298000 به نام شهرداری شهر قدس نزد بانک ملی و بصورت الکترونیکی از طریق سامانه 

تدارکات دولت به نشانی www.setadiran.ir  قابل پرداخت می باشد.
5-  مهلت خرید اسناد :

مهلت خرید اسناد مناقصه  از مورخ  1402/09/22 لغایت 1402/09/25 بوده و  اسناد و مدارك مناقصه 
ظرف مهلت مندرج  در سامانه تدارکات دولت به نشانی www.setadiran.ir  قابل دریافت می باشد.

6- مهلت تحویل و مدت اعتبار پيشنهادات :
مهلت تحویل ضمانتنامه تاساعت 14 روز پنجشنبه 1402/10/07 و آخرین مهلت بارگذاری اسناد تا ساعت 

17 همانروز از طریق بارگذاری در سامانه تدارکات دولت www.setadiran.ir  می باشد. 
7- مجوز مورد نياز جهت شركت در مناقصه :

شرکتهای دارای رتبه 5 کشاورزی
 8-پرداخت هزینه آگهی مناقصه بعهده برنده می باشد .

 9 – شهرداری در رد یا قبول پیشنهادات مختار است .
 10-در صورت بروز هرگونه تناقض در موارد مندرج در آگهی با سامانه ستاد ملاک عمل سامانه ستاد 

خواهد بود 
 11-سایر شرایط در اسناد مناقصه قید شده است .

 تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/09/15
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/09/22

 آگهی  تجدید  فراخوان مناقصه عمومی

  روابط عمومی شهرداری شهر قدس

نوبت اول
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امیرعبداللهیان در بدو ورود به مسکو مطرح کرد
ومندسازی همکاری   تمرکز اجلاس مسکو بر نیر

اقتصادی ۵ کشور ساحلی خزر
وزیر امور خارجه کشــورمان گفــت: یکی از موضوعــات مهم اجلاس 
مسکو، نیرومندسازی همکاری های اقتصادی ۵ کشور ساحلی دریای 

خزر است.
حســین امیر عبداللهیان در هنگام ورود به مسکو در جمع خبرنگاران، 
در تشریح اهداف ســفر خود به روســیه، اظهار کرد: یکی از اهداف این 
سفر شــرکت در نشســت مشــترک وزیران امور خارجه کشورهای 
ساحلی دریای خزر است و ما در این نشســت بر موضوعاتی که تقویت 
کننده همکاری های اقتصادی و تجاری بین کشــورهای ساحلی خزر 
باشــد تمرکز خواهیم کرد و در واقع یکی از موضوعات مهم این نشست 
نیرومندســازی همکاری های اقتصادی ۵ کشور ســاحلی دریای خزر 

است.
وی با بیان اینکه در جریان این ســفر با »ســرگئی لاوروف« وزیر امور 
خارجه روسیه نیز دیدار و رایزنی خواهم کرد، افزود: یکی از موضوعات 
مهمی که در این دیدار مورد بررســی قرار خواهیــم داد، پیگیری روند 
اجرای توافقاتی اســت که سال گذشته بین رؤســای جمهور دو کشور 

انجام شد.
امیرعبداللهیــان با بیان اینکه در جریان این ســفر بــا دیگر وزیران 
امور خارجه حاضر در نشســت کشــورهای ســاحلی خزر دیدار و 
رایزنــی خواهیم کرد، گفت: بررســی آخرین تحولات فلســطین و 
جنایت های صورت گرفته توســط رژیم صهیونیستی علیه مردم غزه 
یکی از محورهای رایزنی با شــرکت کنندگان در این اجلاس خواهد 

بود.

وزیر امور خارجه کشــورمان اظهــار کرد: در خصــوص راه های توقف 
فوری نسل کشــی و جنایات جنگی علیه مردم نوار غزه و کرانه باختری 
فلسطین، گشــایش معبر انســانی برای ارســال کمک های مستمر 
انسان دوستانه و جلوگیری از کوچ اجباری مردم غزه در دیدار با وزیران 
امور خارجه کشــورهای حاضر در این نشســت به ویژه روسیه میزبان 

اجلاس گفت وگو و رایزنی خواهیم کرد.

وزارت امور خارجه به اتهام زنی دولت انگلیس 
واکنش نشان داد

ســخنگوی وزارت امور خارجه با بیــان اینکه گروه هــای مقاومت در 
منطقه برای پاسخ به جنایات جنگی رژیم صهیونیستی از ایران دستور 
نمی گیرند، گفت: آنها به تشخیص خود و بر اساس اصول و منافع کشور 

و مردمشان تصمیم گرفته و عمل می کنند.
ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت امور خارجه ضمن رد اتهام بی پایه 
و اســاس دولت انگلیس در مورد ارتباط ایران بــا حملات صورت 
گرفته در دریای ســرخ، اظهار داشــت: این ادعاها با اهداف خاص 
سیاســی مطرح می شــوند و حاکی از تلاش مقامات انگلیس برای 
وارونه نمایــی واقعیت های منطقه و نیز بیانگــر تأثیر پذیری آنها از 
ترجیحات طرف های ثالث از جمله رژیم کودک کُش صهیونیســتی 

است.
ســخنگوی وزارت امور خارجه با محکوم کردن اظهــارات و اقدامات 
غیرسازنده برخی مقامات انگلیســی که خود عاملی برای تهدید صلح 
و ثبات منطقه ای و بین المللی اســت، تاکید کرد: همــان طور که قبلا 
به صراحت اعلام  کرده ایم، گروه های مقاومــت در منطقه برای مقابله 
و پاســخ گویی به جنایــات جنگی و نسل کُشــی رژیــم کودک کُش 
صهیونیستی از جمهوری اسلامی ایران دستور نمی گیرند. این گروه ها 
به تشخیص خود و بر اساس اصول و اولویت ها و منافع کشور و مردمشان 

تصمیم گرفته و عمل می کنند.
کنعانی به مقامات انگلیس توصیه کرد به جــای اتهام زنی های بی پایه 
و اساس، جنایات رژیم اشغالگر صهیونیســتی را محکوم کرده و تلاش 
خود را صرف توقف جنایات جنگی این رژیم علیه شــهروندان و زنان و 
کودکان فلسطین و تسهیل ارائه کمک های بشردوستانه وفق مقررات 

و مسئولیت های بین المللی کنند.
گفتنی اســت؛ وزارت امور خارجــه انگلیس با صــدور بیانیه ای حمله 
به کشتی های صهیونیســتی در دریای ســرخ را محکوم کرد و با تکرار 
ادعاهای بی اساس درباره ارتباط ایران با عملیات گروه های مقاومت در 

منطقه، مدعی شد که مسئولیت این حملات بر عهده ایران است.

رئیس انجمن دوستی چین:
به آینده همکاری ایران و چین اعتماد و امید 

کامل دارم
رئیس انجمن دوستی چین، ضمن قدردانی از میزبانی ایران در اجلاس 
انجمن دوســتی ایران و چین تصریح کرد: به آینده همکاری دو کشور 

اعتماد و امید کامل دارم.

»یانگ ونمینگ« رئیس انجمن دوستی چین با سایر کشورها که اخیر 
برای شــرکت در چهاردهمین اجلاس مشترک ســالیانه انجمن های 
دوســتی ایران و چین، به تهران و اصفهان ســفر کرده بود، تاکید کرد: 
مشــاهده واقعیت های موجود در ایران در اولین سفرش به این کشور، 
باعث شده است که به آینده همکاری های دو کشور اعتماد و امید کامل 

داشته باشد.
رئیس انجمن دوستی چین پس از بازگشــت به کشورش در نامه ای 
رســمی خطاب به »علاءالدین بروجردی« رئیس انجمن دوســتی 
ایران و چین، ضمن قدردانــی از میزبانی بدون نقــص، صمیمانه و 
میهمان نوازی کشــورمان نوشــت: »اعضای هیأت انجمن دوستی 
چین با سایر کشورها در سفر به ایران، در دیدار و گفت وگو با نمایندگان 
و مسؤولان کشــور میزبان درباره تقویت تبادلات مردمی، منطقه ای و 
تحکیم ســاز و کار همکاری بین دو انجمن و ارتقای سطح همکاری ها 
در جهت منافع مشــترک در حوزه های مختلف به اجماع مثبت دست 

یافتند«.

تریبون

 رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه همراه با 
اداره کشور، تحول مهم است، گفت: برخی می خواهند 
اختلاف ســلیقه بین دولت و مجلس را به اختلاف بین 
قوا تبدیل کنند، در حالی که چنیــن موضوعی وجود 
ندارد. محمدباقر قالیباف در جلسه مشترک مجلس و 
دولت که با حضور آیت الله سیدابراهیم رئیسی، رئیس 
جمهور و اعضای کابینه دولت ســیزدهم به مناسبت 
گرامیداشت روز مجلس برگزار شد، در سخنانی اظهار 
داشــت: یکی از ویژگی های دولــت و رئیس جمهور 
حضور در جلســات مختلف مجلس است که قدردانی 

ویژه دارم.
رئیس مجلس شورای اســلامی افزود: امروز همدلی و 
همیاری بین دولت و مجلس یک ضرورت اســت و این 
خواســت رهبر معظم انقلاب و مردم در این شــرایط 
است . البته اختلاف ســلیقه وجود دارد ولی برخی می 
خواهند این اختلاف ســلیقه و مباحث کارشناسی را 
به اختلاف بیــن قوا تبدیل کننــد، در حالی که چنین 
موضوعی وجود ندارد و هرگــز چنین چیزی در جبهه 
انقلاب رخ نخواهد داد.قالیباف با بیان اینکه امروز برای 

کشور فقط اداره کردن آن مطرح نیست بلکه 
همراه با اداره، تحول نیز مهم اســت، تصریح 
کرد: این خواسته مردم و رهبر انقلاب است. 
بر همین اســاس باید برنامه هفتم توسعه را 
میثاق کاری خود قــرار داده و منابع لازم را 
بــرای آن در نظر بگیریم.رییــس قوه مقننه 
تصریح کــرد: همــه دوســتان در مجلس 

شاهد هســتند عدم اختلاف را وظیفه اخلاقی و دینی 
خود قرار دادیم. البته شــاید این رویکرد سبب شد در 
مقطعی برخی از دوســتان از ما دلخور شوند ولی این 

رویه وظیفه همه ما است.
قالیباف در ادامه به وقایع اخیر غزه اشــاره کرد و یادآور 
شد: از جهت بین المللی و جهان اسلام با فاجعه بزرگ 
جنایت آمریکا و رژیــم صهیونیســتی در غزه مواجه 
هســتیم که نباید از آن به آســانی گذشــت و شرایط 
خطیری در این خصوص است که باید به آن توجه کرد.

رئیس مجلس شورای اســلامی با اشاره به برنامه هفتم 
توســعه که مراحل نهایی خود را طــی می کند، ابراز 
امیدواری کرد در شــورای نگهبان برخــی از ایرادات 

رفع شود. البته از زمان ارسال لایحه دولت به 
مجلس تا زمان تصویب آن در صحن، بررسی 
آن بر اساس مسائل کارشناسی و هماهنگی 
بین نمایندگان در صحن و کمیسیون تلفیق، 

انجام شده است.
وی تاکید کرد: لایحه بودجــه ۱۴۰۳ امروز 
توسط رییس جمهور به مجلس آمد ولی باید 
بدانیم که هنوز اول کار هستیم و حدود ۲۰ درصد کار 

رسیده و باید گام نخست را محکم برداریم.
قالیباف یادآور شد: در کشور فقط اداره کردن آن مطرح 
نیســت بلکه باید هم کشــور را خوب اداره کنیم و هم 
اینکه سبب ایجاد تحول در کشور شــویم و این تحول 

خواسته رهبر معظم انقلاب، نمایندگان و مردم است.
رئیس قوه مقننه با بیان اینکه باید برنامه هفتم توسعه 
را میثاق کاری خود قرار دهیم، تاکیــد کرد: باید عهد 
کنیم که خــارج از برنامه کاری انجــام ندهیم و دیگر 
اینکه ما نیازمند منابع لازم برای این موضوع هســتیم. 
چرا که به سرانجام رساندن برنامه های پیش بینی شده 
نیازمند منابع لازم اســت.وی تاکید کرد: فراهم کردن 

منابع هم در گرو افزایش همکاری مجلس و دولت است 
و نباید بــرای تامین منابع دســت در جیب مردم کرد. 
البته مجلس و دولت به عدم انجــام این موضوع اتفاق 

نظر دارند و در آینده هم چنین کاری انجام نمی شود.
رئیس قوه مقننه تاکید کرد: در برخی از بخش ها مانند 
انرژی ناتــرازی داریم و آن را تهدید بــزرگ می دانیم، 
اما همانجا مهمترین فرصت برای تامین منابع اســت 
که هم مــردم و هم دولت برای اجــرای پروژه ها منتفع 
شــوند. همچنین در بخش مولدسازی قرار نیست همه 
پروژه های نیمــه تمام را تمام کنیم. چــرا که ضرورتی 
برای اتمام برخی از پروژه هــای نیمه تمام وجود ندارد.
قالیباف تاکید کرد: منابع را باید در بخشی هزینه کنیم 
که برای کشــور آورده داشته باشــد و این جزء وظایف 
همه ما اســت. چرا که مطمئن هســتم آنقدر منابع در 
کشور وجود دارد که برای تامین منابع لازم جهت اتمام 
پروژه ها مشکلی نخواهیم داشــت.وی ابراز امیدواری 
کرد که اجرای دقیق برنامه هفتم توســعه سبب بهبود 
شــرایط مردم و رشــد اقتصادی کشور شــود تا آینده 

روشن برای ملت ایران اسلامی و جوانان را رقم بزند.

مجلس

قالیباف: مجلس و دولت اختلافی با هم ندارند

خریدار  رئیس جمهور با بیان اینکه ۸۵۰ 
هزار شغل در شــش ماه گذشته ایجاد شده 
گفت: شــرکت های دانش بنیان از ۵ هزار 
شــرکت به ۱۰ هزار شــرکت فعال افزایش 
یافته است همچنین صادرات شرکت های 
دانش بنیان به ۲میلیارد دلار رسیده است. 

 آیت الله ســید ابراهیم رئیســی در جریان 
تقدیــم لایحــه بودجــه ۱۴۰۳ درمقدمه 
صحبت های خــود با بیان اینکــه توفیقی 
اســت که در خدمت نمایندگان هســتیم 
تا بودجــه ۱۴۰۳ را رســما تقدیم مجلس 
شورای اســلامی کنیم، گفت: دولت تلاش 
کرد اجــرای قانون بودجه  ۱۴۰۲ به رشــد 

اقتصادی و رشد تولید و مهار تورم بینجامد.
آیت الله رئیســی با اشــاره به شهادت بیش 
از ۶ هزار کودک در فلســطین، گفت: آنچه 
از نسل کشــی، کودک کشی و جنایت علیه 
بشریت در غزه صورت می گیرد باعث تاسف 
بشریت شده است. اما تاسف بار آنکه حامی 
این نسل کشی کسانی هســتند که مدعی 
حقوق انســانند، آمریــکا و غربی ها چگونه 
می خواهند در مقابل تاریخ و خداوند باشند 

و پاسخ دهند.
 ســازمان ها و نهادهــای بین المللی مدعی 
دفــاع از حقوق مظلوم هســتند اما کارآیی 
خود را در مقابــل نظام ســلطه و  آمریکا از 

دست داده اند.
وی با بیان اینکه مــا معتقدیم ملت ها امروز 
به پــا خواســته اند و حقوق بشــر و اجرای 
عدالــت و نظــم نوین بــر جهــان را فریاد 
می زنند، گفت: باور داریم که شــهادت زنان 
و کودکان فلســطینی بــه حکومت جعلی 
رژیم صهیونیست پایان می دهد و ما شاهد 
پیروزی فلســطینی و نابودی رژیم جعلی 

خواهیم بود.
رئیس جمهور با گرامیداشــت یاد شــهید 
مدرس خاطر نشان کرد:  آنچه ما از زندگی 
پاک شهید مدرس سراغ داریم خداباوری، 
مردم باوری و اجرای عدالت و ســخن و بیان 
حق اســت. او نماینده ای در تــراز انقلاب 
شکوهمند اسلامی اســت و همواره الگویی 

برای همه دولتمردان و مسئولان است.

تلاش دولت در اجرای قانون بودجه 
آیت الله رئیســی با بیان اینکــه همه تلاش 
دولت در سراســر کشــور بر اجرای قانون 
بودجه ۱۴۰۲ اســت، افزود: همواره تلاش 
شده آنچه انجام می شود اجرای قانون و قابل 
گزارش و ســنجش و اعلام باشد و مشخص 
شــود به چه میزان از قانون عمل شده است 
زیرا ما در جایــگاه اجرای قانون و شــما در 

جایگاه  قانونگذار هستید.
وی بیان داشــت: بنای دولت آن اســت که 
قوانیــن در ضمــن برنامه ششــم و هفتم 

اجرایی شود. 

سال 1403 با بودجه ای واقع نگر
رئیس جمهور واقع نگــری را از محورهای 
مورد توجه در لایحه بودجه ۱۴۰۳ برشمرد 
و عنوان کرد: لایحه بودجه مبتنی بر برنامه 
هفتم توســعه تدوین شده است و در بودجه 
۱۴۰۳ تلاش شــده واقعیت هــای اقتصاد 
کشور دیده شــود، واقع نگری از محورهای 
قابل توجه در این بودجه اســت. هم هزینه 
ها و هم درآمدها، واقعی دیده شود از این رو 

برنامه ها نیز واقعی ارائه شده است.
وی خطــاب به نماینــدگان گفــت: باید از 
همین ســخنگاه از همه شــما برای تلاش 
در جهــت اجــرای قانون و سیاســت های 
ابلاغی رهبر انقــلاب و تصویب برنامه هفتم 
تشکر کنم و خســته نباشــید بگویم.امید 
اســت در مســیر فرایند تصویب قانون که 
شــورای نگهبان اعلام نظــر خواهد کرد و 
اصلاحــات احتمالی که انجام شــود برنامه 
ابلاغ شود و بتواند به عنوان برنامه در جهت 

توسعه همه جانبه کشــور تاثیرگذار باشد. 
برنامه های پیشــین اعلام شد بیش از ۳۰ تا 
۳۵ درصد اجرایی نشده، امید است ما موفق 
شــویم و اعلام کنیم که برنامه هفتم کاملا 

اجرایی شده است.

بودجه ای مبتنی بر برنامه هفتم 
توسعه 

رئیــس جمهور بــا تاکید بر اینکــه بودجه 
۱۴۰۳ مبتنی بر برنامه هفتم توسعه است، 
اظهار داشــت: تلاش شــده در این بودجه 
تقدیمی، بسیاری از ناترازی هایی که امروز 
موجب رنج همگان اســت تراز شود البته با 

یک حرکت جهادی نه حرکت معمولی. 
آیت الله رئیســی به تلاش های انجام شده 
در دولت ســیزدهم در مهار تورم اشاره کرد 
و علل تورم را در چند مورد  نخســت کسری 
بودجه، دوم رشد نقدیندگی، سوم ناترازی 
بانک ها و برداشت ها از بانک مرکزی و دیگر 
علل برشمرد و گفت: در دولت تلاش بر این 

بوده که ما کسری بودجه نداشته باشیم.

هدفگذاری دولت برای کاهش
 فاصله طبقاتی

رئیس جمهور بــا بیان اینکــه تلاش های 
زیــادی بــرای کاهــش فاصلــه طبقاتی 
صورت گرفته است، گفت: در شهرها و حوزه 
های انتخابیه شــاهد هســتید که کشور به 
کارگاه های فعال در همه استان ها در حوزه 

های مختلف تبدیل شده است.

تبدیل کشور به کارگاره های فعال
وی بیان کــرد: در برخی شــهرها ۴جبهه 
کاری برای رفع مشکل آب و فاضلاب فعال 
بود ولی در این دولت بــه ۱۵۴ جبهه کاری 
تبدیل شده است.از ۱۰ هزار مگاوات ۸ هزار 
مگاوات برق تامین شده اســت و برای رفع 

تنش آبی و ایجاد برق تلاش می شود.
به گفته رئیس جمهور در هدفگذاری دولت 
رفع تنش آبی ۱۰ هزار روســتا برنامه ریزی 
شــده و تاکنون ۳ هزار و ۵۰۰ روســتا رفع 

تنش آبی شده است.

کاهش وابستگی به نفت در بودجه 1403
آیت الله رئیســی متناسب ســازی حقوق 
شاغلان و بازنشســتگان را از اولویتت های 
دولت برشــمرد و گفت: این مهم در دستور 
کار دولت بوده، هســت و در بودجه ۱۴۰۳ 

نیز مورد تاکید قرار گرفته است.
وی بــا بیان اینکه کســری تــراز عملیاتی 
نیز در ایــن برنامه مورد توجــه قرار گرفته، 
خاطر نشــان کرد: کاهش وابستگی به نفت 
که همواره مورد تاکید بوده اســت و برنامه 
داریم که در این برنامه بودجه، به میزان ۰.۹ 

درصد از وابستگی به نفت کاسته شود.

 در بودجه 1403، احکام دائمی ارایه 
نشده است

رئیس جمهور با اشاره به اینکه جای احکام 
دائمی در بودجه ســنواتی نیســت، متذکر 
شد: در بودجه ۱۴۰۳ احکام دائمی نداریم. 
امیدوارم همانطور کــه نمایندگان محترم 
مجلس تــلاش کردند که برنامــه هفتم به 
موقع به تصویب برسد، و در شورای نگهبان 
مطرح و اجرایی شود، در بودجه ۱۴۰۳ نیز 
با تلاش شما نمایندگان محترم و همکاری 
همکاران بنده این بودجه با دقت و با سرعت 

تصویب و در اختیار دولت قرار گیرد.

هدف گذاری دولت رشد اقتصادی
 8 درصد 

رئیس جمهور با بیان اینکه دولت سیزدهم 
با تکیه بر رشــد اقتصــادی ۸ درصد که در 
سیاســت های اطلاعی رهبری آمده برنامه 
ریزی کرده اســت، اظهار کرد: سه ماهه اول 
۱۴۰۲ امار نشــان دهنده رشــد اقتصادی 
۷ درصد است. نشــانه های در تولید نفت، 
کشــاورزی و صنایع و معــادن و... وضعیت 
متفاوتی به نســبت ســال قبل را نشــان 
می دهد. هدف گذاری دولت رشد اقتصادی 

۸ درصد است.

 تمرکزبودجه 1403 بر جلوگیری
 از فرارهای مالیاتی 

وی گفت: بنا داریم از تصدی دولت کاســته 
شــود، بر نظارت دولت افزوده شود و بخش 
خصوصــی و تعاونــی با هدایــت، حمایت 
و نظــارت دولت فعال شــود. در رســانه ها 
مباحثی حــول مالیــات شــکل گرفت و 
این تصور ایجاد شــد که قرار است مالیات 

حقوق بگیران افزایش پیدا کند.
آیت الله رئیســی با بیان اینکــه در بودجه 
ســنواتی ۱۴۰۳ فرارهای مالیاتی و کسانی 
کــه مالیات نمی دهنــد، مــورد توجه قرار 
گرفته اند،بیان کرد: پایــه مالیاتی جدیدی 
در بودجه ۱۴۰۳ تعریف نشــده است آنچه 
هســت جلوگیری از فرار مالیاتی و احقاق 

حقوق حقه دولت و مردم است.

ایجاد 850 هزار شغل در شش
 ماه گذشته

رییس جمهور گفت: زمانی که کالابرگ در 
مجلس تصویب شــد زمینه و بستر اجرای 
آن مهیا نبود و تلاش شــد زمینه و بســتر 
اجرا فراهم شــود و در دیمــاه کار این آغاز 
شد و اکنون توسعه یافته است.اگر در زمان 
تصویب کالابرگ زمینه و سازوکار فراهم بود 
کار سرعت بیشتری داشــت ولی با چند ماه 
تاخیر سازوکار ایجاد شد.باید به میدان نگاه 

واقعی داشت.
آیت الله رئیســی پیشرفت کشــور را یک 

ضرورت اجتنــاب ناپذیر دانســت و عنوان 
کرد:این کشــور ظرفیت های بسیار دارد. 
انتظار مردم از مسئولین ان است که به متن 
بپردازند و از حاشــیه ها پرهیز کنند باید به 
مردم خدمت کرد و زندگی آنهــا را در همه 

حوزه ها تسهیل بخشید.
به گفته رئیس جمهور آمار بیکاری کاهش 
یافته و ۸۵۰ هزار شغل در شش ماه گذشته 

ایجاد شده است.

صادرات شرکت های دانش بنیان
 به 2میلیارد دلار رسید

رئیس جمهور بیان کرد: در برخی اســتان 
ها کار اســت ولی کارگر نیســت.ولی کار 
برای افراد تحصیل کرده حائز اهمیت است. 
شــرکت های دانش بنیان از ۵ هزار شرکت 
بــه ۱۰ هزار شــرکت فعال افزایــش یافته 
است. صادرات شرکت های دانش بنیان به 

۲میلیارد دلار رسیده است. 

رشد نقدینگی به 2۶ درصد رسید
آیت الله رئیسی با اشــاره به کسری بودجه 
۴۸۰ هزار میلیاردی؛ میــراث به جا مانده از 
دولت قبل گفت: در شــروع فعالیت دولت با 
کسری بودجه ۴۸۰ هزار میلیاردی مواجه 
بود ولی نه با اســتقراض و یا چاپ پول بلکه 
با کســب درآمد در شــش ماهــه دوم این 
کســری بودجه جبران شــد.در یک دهه 
رشد اقتصادی در کشور نداشتیم و متوسط 
رشــد آن مورد انتظار نبود ولی در سال اول 
فعالیت دولت ســیزدهم رشــد اقتصادی 

بیش از ۴ درصد را داشتیم.
وی بیان کــرد: در ۱۴۰۱ نیز همین رشــد 
اقتصــادی را شــاهد بودیم و تلاش شــد 
کســری بودجه نباشد.رشــد نقدینگی که 
همه را نگران کرده امروز شــاهدیم که رشد 
نقدینگی به ۲۶ درصد رسیده و هدفگذاری 
شده تا پایان ســال به ۲۵ درصد برسد. رشد 
نقدینگی کــه موجب کســری بودجه و تو 

رم می شود در این دولت مهار شد.

ویژگی های دیگر بودجه 1403 از زبان 
رئیس جمهور

رئیس جمهور با اشاره به برنامه های دولت 
برای رفع ناتــرازی ها عنوان کــرد: در این 
بودجه علاوه بر نگاه واقعی و انطباق با برنامه 
هفتم، گام هایی در جهت رفــع ناترازی ها 
برداشته شده اســت؛ ناترازی صندوق های 
بازنشســتگی، ناترازی در بانک ها، ناترازی 
در انرژی که با بودجه های ســنواتی مبتنی 

بر برنامه قابل حل شدن است.
آیت الله رئیسی با بیان اینکه اصلاح ساختار 
بودجه و انضباط مالی در دســتور کار دولت 
بوده و در ایــن برنامه نیز به آن توجه شــده 
است، گفت: تشکیل حساب واحد خزانه که 

در انضباط مالی بسیار موثر است و دولتی ها 
همت کردنــد که تشــکیل این حســاب 

عملیاتی شود.

بنای دولت اجرای درست اصل 44 
رییس جمهور در ادامه اصل ۴۴ را سیاست 
درســتی دانســت که در قانون ابلاغ شده 
و بیان کرد: این اصل در اجرا با مشــکلاتی 
رو به رو شــد. واحــدی واگذار می شــد و 
ســرمایه گذاری واحد را تحویل میگرفت و 
در بخش اصلی که توانمند ســازی سرمایه 
گذار و کارآفرین است مغفول می ماند. وقتی 
واحدی واگذار شــد نباید رها شود زیرا تازه 
کاردولت شروع می شــود. در گذشته این 
کار به صورت تصدی گری انجام می گرفت 
ولی امروز باید در شکل توانمند سازی باشد 
و به ســرمایه گذار و کار آفریــن باید با ارائه 
تســهیلات کمک کرد.بنای دولت اجرای 

درست اصل ۴۴ است.

آیین نامه مولد سازی؛روش اجرای 
سریع و دقیق قانون 

وی با بیان اینکــه در تمام برنامه های دولت 
بر مولد سازی تاکید شده است، گفت: برخی 
فکر می کردند آیین نامه مولد سازی قانون 
گذاری اســت، ولی آیین نامه مولد ســازی 
روش اجرای سریع و دقیق قانونی است که 
مجلس بنا کرده اســت و اصلا قانون گذاری 
نشده است اصل قانون دد بودجه سنواتی و 
در برنامه توسعه کشور بنا شده است.تا کی 
قرار اســت مجلس قانون بگذارد و دولت ها 
یکی پس از دیگری اجرایی نکنند. پیگیری 
عدم اجرایی مولد ســازی جرات و شجاعتی 
می خواســت. مولد سازی در اســتان ها و 

مرکز فعال شده است.

۶ هزار واحد صنعتی تعطیل و نیمه 
تعطیل به چرخه تولید بازگشت

رئیس جمهور با بیان اینکه مســاله ســوم 
مســاله ناترازی بانک ها یا ضرورت انضباط 
مالی و بانکی در کشور اســت، گفت: برنامه 
دولت و بانک مرکزی این است که وضعیت 
بانک های ناتراز را روشــن کند و همانگونه 
که مستحضر هســتید یکی پس از دیگری 
تعیین تکلیف می شــود. تــلاش دولت بر 
انضباط بخشی اســت و هیچ ســهامدار و 

سپرده گذاری دچار مشکل نخواهد شد.
وی در ادامــه مطرح کرد: وقتــی این موارد 
که موجب تورم اســت کنترل شود طبیعتا 
شاهد کاهش تورم خواهیم بود. تورم ماهانه، 
تورم نقطه به نقطه و ســالانه کاهشی شده 
اســت. اگر انضباط مالی، توجه به هزینه ها 
و درآمدها انجام شــود حتما شاهد کاهش 
تورم خواهیم بود، آنچه مــورد امر رهبری 
انقلاب، خواست دولت، مجلس و همه مردم 

عزیز ایران است.
آیت الله رئیسی با اشــاره به اینکه بیش از ۶ 
هزار واحد صنعتی تعطیــل و نیمه تعطیل 
وارد چرخه تولید شــده اند، گفت: در تلاش 
هســتیم که نقدینگی را به ســمت تولید 
هدایت کنیم و اکنون نیز روشــن است که 
چگونه به رشــد تولید کمک کرده اســت.
بیش از ۶ هزار واحد صنعتی تعطیل و نیمه 

تعطیل وارد چرخه تولید شده اند.

دولت سیزدهم دولت کار و تلاش 
رئیس جمهور در پایان خاطر نشــان کرد: 
بنا به فرمــوده مقام معظــم رهبری دولت 
ســیزدهم، دولــت کار و فعالیــت اســت. 
اختصاص صفت کار و فعالیت به این دولت 
افتخاری اســت. تلاش دولت این است که 
دغدغه های مردم را برطرف کند و مشکلات 
را حل کندبــا همکاری و تعامــل مجلس و 
دولت می توان کار را بــه خوبی پیش برد و 

رضایت مردم را کسب کرد. 



با گذشت ۲۰ سال از عمر ستاد مبارزه با قاچاق

ستاد مبارزه یا مشاهده قاچاق کالا؟

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 معاون مرکز مبادله: نوسانات کوچک نرخ ارز طبیعی است
علت افزایش قیمت دلار مبادله ای چیست؟

معاون ارزی مرکز مبادله ارز و طلای ایران گفت: نوســانات کوچک نرخ 
ارز در مرکز مبادله طبیعی است ولی اینکه نرخ ارز در این مرکز رو به بالا 

و در جهت بازار آزاد حرکت کند اصلا درست نیست.
علی طرزعلی معاون ارزی مرکز مبادله ارز و طلای ایران در پاسخ به این 
ســوال که علت افزایش قیمت دلار در مرکز مبادله ارزی طی روزهای 
اخیر چیست و آیا بناست نرخ دلار مبادله ای به بازار آزاد نزدیک شود؟ 
گفت: تثبیت نرخ ارز به معنای ثابت نگه داشتن نرخ ارز و یا بدون حرکت 
بودن این نرخ نیست بلکه  نوسانات کوچکی با توجه به شرایط اقتصادی 
خواهد داشــت.وی با بیان اینکه مطمئن باشــید که ما به هیچ وجه از 
نرخ ارز و افزایش آن برای مرجع ســازی استفاده نمی کنیم تأکید کرد: 
نوســانات کوچک نرخ ارز در مرکز مبادله طبیعی است ولی اینکه نرخ 
ارز در این مرکز رو به بالا و در جهت بازار آزاد حرکت کند اصلا درســت 
نیســت.او گفت: زمانی که نیازهــای واقعی ارزی کشــور را در بخش 
خدمات و بخــش کالا تأمین کنیــم، قطعا در نــرخ ارز و ثبات آن موثر 
خواهد بود. اگر بتوانیم نــرخ ارز را کنترل و مدیریت کنیم، می توانیم به 
یک اقتصاد تثبیت شده برســیم.طرزعلی تصریح کرد: یکی از وظایف 
مرکز مبادله ایران این اســت که نرخ ارز را به قیمت واقعی بابت خدمات 
و کالا اختصاص دهد که اگر این کار را بتوانیم به طور کامل انجام دهیم، 

قطعا می توانیم نرخ ارز را در بازار آزاد کنترل کنیم.
به گفته معاون ارزی مرکز مبادله ارز و طلای ایران، قطعا زمانی که نیاز 
واقعی ارز را تأمین کنید، می توانید نــرخ را نیز کنترل کنید و به تبع آن 
فعالان اقتصادی خیال شان راحت خواهد شد و به آینده اطمینان پیدا 

می کنند و میزان انتظارات تورمی هم کاهش می یابد.
چندی قبل معاون اقتصادی بانک مرکزی اعلام کــرد: ما به دنبال این 
هســتیم که مرکز مبادله ایران را به عنوان یک بازار شــفاف در اقتصاد 
نهادینــه کنیم و نرخ آن هم مرجعیت داشــته باشــد. زمانی که عمده 
نیازهای بازار ارز از این مرکز تامین می شود طبیعتا کمک خواهد کرد تا 
این مرکز مرجعیت پیدا کند، چرا که اغلب نیاز های کلان و خرد مصرف 
کنندگان را تامین می کند.سعیدی مدیرعامل مرکز مبادله ارز و طلای 
ایران هم در خصوص مرجع شــدن این مرکز گفت:  در بــازار ارز و طلا 
تاکنون مرجعیت رســمی برای اعلام قیمت نداشــتیم، اما ایجاد مرکز 
مبادله ارز و طلای ایران موجب ایجاد مرکزی برای مرجعیت معاملات و 

مبادلات ارزی و اعلام قیمت رسمی شد.

محمدرضا فرزین رئیس کل بانک مرکزی هم در خصوص نوسانات نرخ 
ارز می گوید: برخلاف آنچه تصور و گفته می شــود نرخ ارز ایران شناور 
نیست بلکه خزنده اســت و این خزندگی نرخ ارز گاهی اوقات به اقتصاد 
کشــور ضربه می زند؛ بنابراین تلاش می کنیم با استفاده از نهادسازی و 

ابزارسازی و نه دستور، نرخ ارز را کنترل کنیم.

خزانه دار کل کشور خبر داد
تدوین ترازنامه عمومی دولت ها

خزانه دار کل کشور از تدوین ترازنامه عمومی دولت ها خبر داد و گفت: 
ما به دنبال این هستیم مشــخص کنیم هر دولت چه چیزهایی تحویل 

گرفته است و چه چیزهایی را در پایان دوره خود تحویل داده است.
 ســید رحمت الله اکرمی، خزانه دار کل کشــور در آئین نکوداشت روز 
حســابدار اظهار کرد: تا چندی پیش هدف اساســی حســابداری در 
بخش عمومی، صرفاً ایفای مســئولیت پاســخگویی بود اما هم اکنون 
سودمندی در تصمیم نیز به نقش حســابداری در مالیه عمومی افزوده 
شده است.وی افزود: برای رســیدن به یک نظام مالی جامع و کامل که 
زمینه ساز ایجاد شــفافیت و عدالت اقتصادی راه بسیار درازی در پیش 

وجود دارد.
اکرمی گفت: از جمله اقداماتی که در مالیه بخش عمومی صورت گرفته 
شــامل تدوین اســتاندارهای بخش عمومی، تدوین نظام حسابداری 
بخش عمومی بر اســاس مبنای تعهدی و به روز رســانی مستمر آن، 
تشــکیل کمیته راهبری اجرای اســتاندارها، تهیه صورت های مالی 
تلفیقی در ســطح دولت، عملیاتی سازی حســاب واحد خزانه، انجام 
فرایند حسابرسی ادعای مطالبات از دولت، نظام نامه آموزش حرفه ای 
ذی حســابان، راه اندازی پروژه ســامانه رصد منابع عمومی و کمک به 

بهبود شفافیت و اصلاح ساختار نظام حسابرسی می شود.

رئیس خزانه داری کل کشــور گفت: یکی از اقداماتی کــه ما در صدد 
تحقق آن هستیم تشکیل ترازنامه عمومی دولت ها است. به بیانی دیگر 
ما به دنبال این هستیم مشــخص کنیم هر دولت چه چیزهایی تحویل 

گرفته است و چه چیزهایی را در پایان دوره خود تحویل داده است.
اکرمی افزود: ما در سال هایی نمی دانســتیم اموال و یا دارایی های یک 
دولت چه چیزهایی اســت، اما امروز با تلاش های وســیعی که صورت 

گرفته و با تهیه ترازنامه ها اموال دولت ها احصای شده است.
به گفته وی، لازمه اینکه ما از اموال و دارایی های دولت بهینه اســتفاده 
کنیم یا خیر این اســت که مسیر احصای، شناســایی و سند دار شدن 
این دارایی ها طی شــود.اکرمی در ادامه با اشــاره به چالش هایی که در 
حرفه حســابداری وجود دارد، گفت: عدم وجود ساختاری جامعه برای 
نظام مند کردن حسابداران، عدم استفاده مناسب از فناوری اطلاعات، 
عدم یکپارچگی داده ها، چابک نبودن حرفه در برابر تغییرات محیطی، 
تغییر انتظــارات کارفرمایان در بخش حسابرســی، رقابت نادرســت 
و غیرمنطقی در بخشــی از بدنه حسابرســی و عدم کفایت و تناســب 
آموزش حســابداری و حسابرسی در دانشــگاه ها از جمله چالش های 

مقابل این حرفه به حساب می آیند.
رئیس کل خزانه داری کشــور اضافه کرد: راه اندازی سازمانی همچون 
سازمان نظام مهندسی، ســازمان نظام پزشــکی می تواند نقش قابل 
توجهی در تفکیک بخش عمومی و خصوصی در جامعه حسابداران ایفا 
کند. همچنین از طرفی باید هر چه زودتر شاهد ورود فناوری اطلاعات 

در حرفه حسابرسی باشیم.
وی گفت: سیاست گذاران و رؤسای دســتگاه های اجرایی باید بدانند 
که هزینه کردن برای حسابرسی، هزینه نیست. بنابراین باید دیدگاه ها 

نسبت به حسابدار و حسابرسی تغییر کند.

بازار

 رییس ســازمان بورس و اوراق بهادار گفت: ســرعت 
انتشار گزارش مالی از پنج ماه در سال ۹۵ به ۱۴ ساعت 
در سال ۱۴۰۲ رسیده است و در نظر داریم این زمان را 
به صفر برسانیم. مجید عشــقیدر مراسم روز حسابدار 
اظهار داشت: لازمه توســعه اقتصاد، مردمی سازی آن 
است و این مهم بدون شــفافیت مالی و اعتماد فعالان 

اقتصادی محقق نمی شود.
وی ادامه داد: در شرایط کنونی که مخاطبان و استفاده 
کنندگان از گزارش مالی افزایش یافته اســت و برای 
نمونه هم اکنون در بازار سرمایه ۵۰ میلیون نفر در بازار 
ســرمایه فعالیت می کنند، نیاز به گــزارش های مالی 

قابل اتکا افزایش یافته است و بدون گزارش 
شفاف نمی توان شاهد حضور فعالان بود.

عشقی اظهار داشــت: هم اکنون ۸۰۰ ناشر 
در بازار ســرمایه فعالیت مــی کنند که در ۶ 
ماهه ابتدایی امسال ۲۳ هزار اطلاعیه منتشر 
کردند و بیش از یک هزار نهــاد مالی در بازار 
ســرمایه فعالیــت دارند که خود مشــمول 

دستورالعمل ها می شوند و از آنها استفاده می کنند.
وی خاطرنشــان کرد: بایــد در حــوزه اطلاعــات و 
گزارشــگری مالی فعالیت کنیم و این گزارش ها باید 

به موقع باشند.

رییس ســازمان بورس و اوراق بهادار تاکید 
کرد: کیفیت گزارش های حسابرســی خوب 
نیست و برای رفع این مشــکل به دنبال این 
هستیم تا هزینه حسابرسی به صورت واقعی 
پرداخت شــود.وی اظهار داشــت: آمادگی 
داریــم تا با همــکاری جامعه حســابداری، 
مدلی برای اصلاح رویه دستورالعمل تدوین 
و ضروری اســت بر کیفیت گزارش های حسابرســی 
تمرکز کنیم.عشــقی بیان داشت: هم اکنون موسسات 
حسابرسی معتمد در سازمان بورس ۵۳ موسسه است 
که ۲۰ درصد جامعه حسابداری را شــامل می شود و 

با توجه گســترش بازار ســرمایه امیدواریم موسسات 
بیشتری شرایط درج شده در دســتور العمل را داشته 
باشــند.وی با تاکید بر اینکه باید حرفه حســابداری با 
موضوعات محیطی هماهنگ شود، ادامه داد: موسسات 
حسابرسی باید در اســتقرار حاکمیت شرکتی که بازار 
ســرمایه در این حوزه مشــکلاتی دارد، کمک کنند و 

اقدامات موثری انجام دهند.
رییس ســازمان بورس و اوراق بهادار خاطرنشان کرد: 
در بازار ســرمایه در نظر داریم رتبــه بندی حاکمیت 
شــرکتی را عملیاتی کنیم که با کمک حسابرســان 

محقق می شود.

بورس

سمیه رســولی  ۲۰ ســال از عمر ستاد 
مبارزه با قاچاق و ۱۰ سال از عمر ابلاغ قانون 
مبارزه با قاچاق می گذرد اما همچنان شاهد 
وفور کالاهای قاچــاق در بازارهای مختلف 

هستیم.
 وفور کالاهای قاچــاق در بازارهای مختلف 
در حالی اســت که ســتاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز در ســال ۱۳۸۱ به منظور مقابله 
و جلوگیری از ورود و خــروج کالای قاچاق 
در حوزه های مختلف تأسیس و قانون مبارز 
با قاچاق کالا و ارز در ســال ۱۳۹۲ از سوی 
رئیس مجلس بــرای اجرا بــه دولت ابلاغ 
شد؛ یعنی بیش از ۲۰ ســال از عمر این نهاد 
فراحوزه ای و ۱۰ سال از عمر ابلاغ این قانون 
می گذرد اما همچنان شــاهد وفور کالاهای 
قاچــاق در بازارهای مختلف هســتیم؛ به 
گونه ای که طبق آمار رســمی میزان قاچاق 
کالا در ایــران بین ۱۰.۵ تــا ۱۲.۵ میلیارد 
دلار برآورد می شــود اما مشاهدات میدانی 
بیانگر این اســت که اعداد مربوط به قاچاق 
بالاتر از آمار رســمی و در حــدود ۱۶ تا ۲۰ 

میلیارد دلار است.
در این گزارش به برخــی از کالاهایی که به 
صورت علنــی تحت عنــوان کالای قاچاق 
در اقتصــاد ایــران جــا خــوش کرده اند، 

پرداخته ایم.

جولان لوازم خانگی قاچاق
از سال ۱۳۹۶ تاکنون ابلاغیه های متعددی 
برای برخورد با لوازم خانگی فاقد شناســه 
کالا صادر شده است اما تاکنون شاهد امروز 
و فردا کردن ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز 

برای برخورد با قاچاق بوده ایم.
بازار لــوازم خانگی هر ســاله در میان تمام 
گروه های کالایی، رتبه اول میزان قاچاق در 
کشور را به خود اختصاص می دهد. بر اساس 
آمار ارائه شده از سوی ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز، در ســال ۹۷ حدود ۲.۲ میلیارد 
دلار، لوازم خانگی قاچاق وارد کشور شده و 
در ادامه در سال ۱۴۰۱ حجم کالای قاچاق 
لوازم خانگی ســالانه یک میلیــارد و ۷۰۰ 

میلیون دلار اعلام شده است.
به عبارت دیگر با توجه به ایــن آمار و ارقام 
که البته به گفته دبیــر انجمن صنایع لوازم 
خانگی آمار دقیقی هم نیســت، ریســک 
قاچاق در بازار لوازم خانگی برای قاچاقچی 
نزدیک به صفر اســت و به همین دلیل این 
بازار به جولانگاه ســودجویان تبدیل شده 

است.
وفور کالاهای قاچاق در بــازار لوازم خانگی 
در حالی اســت که طی ۱۰ ســال گذشته 
طرح های مختلفی مانند »شبنم« و »ایران 
کد« برای شناســایی و برخــورد با کالای 
قاچاق اجرایی شد اما در عمل موفق نبود، به 
طور مثال برچسب های شبنم به راحتی در 
بازار فروخته می شد و هر کسی می توانست 
آن را بر محصولات خود درج کند. از سویی 

دیگر اگرچه ثبت شناسه کالا و کد رهگیری 
به جلوگیری از قاچاق کمک کرده است اما 
کالاهای قاچاق به خاطر نداشتن ۳۰ درصد 
هزینه های عوارض و مالیات، ســود بالایی 

برای عرضه دارند.

تجارت پرسود قاچاق قطعات 
و لوازم یدکی

بر اســاس آمارهای موجود، قطعات و لوازم 
یدکی خودرو بیشــترین حجــم از قاچاق 
کالا به کشــور را در طول یک سال به خود 
اختصاص داده، این در حالی اســت با توجه 
به اینکه آمار رســمی از میزان دقیق قاچاق 
در کشــور اعلام نمی شــود، میزان قاچاق 
لوازم یدکی و قطعــات خودرو نیز به صورت 
تقریبی است، اما آنچه مسلم است، تجارت 
چندین میلیارد دلاری قاچاق قطعه ســود 
بســیار خوبی را برای قاچاقچیان به دنبال 
دارد.در این بین بنا بر آخرین اعلام ســتاد 
مرکزی مبارزه بــا قاچــاق کالا و ارز، بازار 
لوازم و قطعات یدکی خودرو حدود ۱۱ و نیم 
میلیارد دلار گردش مالی دارد که بیش از دو 
میلیارد دلار آن قاچاق است اما امید قالیباف 
سخنگوی سابق وزارت صمت در این زمینه 
گفته بــود: بــرآورد می شــود از ارزش ۱۳ 
میلیارد دلاری بازار لوازم یدکی، ۳۰ درصد 
کالای قاچاق و تولیدات بی کیفیت باشــد 
که به ترتیب ســه میلیارد دلار سهم قاچاق 
و یــک میلیــارد دلار هم ســهم تولید غیر 

استاندارد است.
با توجه بــه اختلافی که میــان آمار قاچاق 
لوازم یدکی خودرو از ســوی وزارت صمت 
و ســتاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا وجود 
دارد، کارشناســان صنعت خودرو معتقدند 
با توجه به وســعت بازار لوازم یدکی، میزان 
قاچاق در هر ســال از مــرز ۵ میلیارد دلار 

عبور می کند.

قبضه بازار با پوشاک قاچاق
ســتاد مبارزه با قاچــاق کالا و ارز در طی 
ســال های ۱۳۹۷ تــا ۱۳۹۸ در یک طرح 
جامع با عرضه کننــدگان برندهای محرز 
قاچــاق مقابله کــرد اما وضعیــت عرضه 
پوشــاک قاچاق در بازار نشــان می دهد 
که طی چند سال گذشــته این حوزه رها 
شده و دیگر کســی اهمیتی به این بخش 

نمی دهد.
ســتاد مبــارزه با قاچــاق، میــزان قاچاق 
پوشــاک را ۱.۵ میلیارد دلار اعلام می کند 
اما تولیدکنندگان این رقــت را بیش از ۳.۵ 

میلیارد دلار اعلام می کنند.
در این رابطه مجید نامی عضو هیئت مدیره 
اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک 
با بیان اینکه واردات پوشــاک ممنوع است، 
می گوید: طبق آماری که وزارت صمت ارائه 
داده کل بازار پوشــاک نزدیک به ۹ میلیارد 
دلار اســت کــه ۵.۵ میلیــارد دلار تولید 
داخل و ۳.۵ میلیــارد دلار به صورت قاچاق 

و غیرقانونی وارد کشور می شود.
به گفته نامی، بــا توجه به اینکــه مقابله با 
قاچاق پوشــاک رها شده است و دیگرکسی 
اهمیتی به این بخــش نمی دهد، روزبه روز 
هم حجم قاچاق بیشتر می شود و از راه های 
مختلفی پوشــاک قاچاق همچون پوشاک 

استوک وارد کشور می شود.
وضعیت در این حوزه به قدری جان فرســا 
شــده کــه در هفته هــای اخیــر برخی از 
تولیدکنندگان پوشــاک با ارســال نامه ای 
خطاب به مقــام معظم رهبری نســبت به 
عملکرد  نهادهای متولی مبــارزه با قاچاق 
انتقاد کرده و نســبت به آمار قاچــاق ارائه 
شــده توســط نهادهای رســمی اعتراض 
کردند. بنا بر نظر بســیاری از فعالان صنعت 
پوشاک، مبارزه با قاچاق پوشاک »تقلبی« 
و »قاچاق« نه از طریق نظــارت بر مرزهای 

کشــور، بلکه افزایش بازرسی های در سطح 
بازار امکان پذیر است.

عرضه بی دردسر دخانیات قاچاق
ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز اعلام کرده 
قاچاق ســیگار بین ۹ تــا ۱۰ میلیارد نخ در 
ســال اســت که به این ترتیب هفت تا ۱۰ 
درصد بازار ســیگار در اختیار کالای قاچاق 

قرار دارد.
بــا این حــال فعــالان صنعــت دخانیات 
معتقدند ارقــام مربوط به قاچــاق بالاتر از 
این اعداد اســت؛ در ایــن رابطه محمدرضا 
تاجــدار رئیــس انجمــن تولیدکنندگان، 
صادرکنندگان و واردکنندگان محصولات 
دخانی می گوید: مشــاهدات میدانی نشان 
می دهد ســهم قاچاق در بازار سیگار ایران 
بین ۱۵ تــا ۲۰ درصد اســت؛ یعنی طبق 
برآوردهای ما ۱۵ تا ۲۰ میلیارد نخ ســیگار 

قاچاق در بازار توزیع می شود.
به گفته تاجدار، طبق نامه رســمی ســتاد 
مقابله با قاچاق کالا و ارز ســال گذشــته ۹ 
میلیارد نخ ســیگار قاچاق به ارزش حدود 
۴۵۰ میلیون دلار وارد کشور شده است. این 
در حالی است که کل صنعت دخانیات برای 
تولید ۷۰ میلیارد نخ سیگار در سال گذشته 

۳۰۰ میلیون دلار ارز دریافت کرده است.

لوازم آرایشی قاچاق روی صورت 
زنان ایرانی

ایران از نظر مصرف لوازم آرایشی در جهان 
رتبه هفتم و در منطقه هم رتبه دوم را دارد؛ 
اما در مورد برخی کالاهای آرایشی در رتبه 
اول جهان قرار می گیــرد. با این حال حدود 
۴ ســال پیش واردات محصولات آرایشی و 
بهداشتی ممنوع شــد و در حال حاضر همه 
کالاهای وارداتی از مبادی غیررسمی وارد 
می شــود و بیشــتر آنها فیــک و غیر اصل 

هســتند که این موضوع ســلامت جامعه و 
امنیت اقتصادی کشــور را به خطر انداخته 

است.
در این رابطه طبق اعلام موســی احمدزاده 
و  واردکننــدگان  انجمــن  نایب رئیــس 
تولیدکننــدگان فرآورده های آرایشــی و 
بهداشتی و عطریات ایران ۲ میلیارد و ۱۰۰ 
میلیون دلار قاچاق لوازم آرایشی بهداشتی 
غیراســتاندارد و فیــک به کشــور صورت 
می گیرد کــه اگر همین ۲ میلیــارد و ۱۰۰ 
میلیون دلار کالای قاچاق از مبادی رسمی 
وارد کشور شــود و عوارض و حقوق گمرکی 
خود را بپردازد بخشــی از کســری بودجه 

دولت جبران می شود.
همچنین محمدعلی اســفنانی سخنگوی 
ســازمان تعزیرات حکومتی بــا بیان اینکه 
لوازم آرایشــی از جمله کالاهایی است که 
تقریباً ادعا می شود تماماً به شکل غیرقانونی 
و قاچاق وارد کشور می شــود. وقتی هم که 
لوازم آرایشــی یا هر کالای دیگــر از طرق 
قانونی وارد کشــور نشود نمی توان ادعا کرد 
برچســب اصالت و تأییدیه یک سازمان را 

داشته باشد.
به گفته اســفنانی، میزان لوازم آرایشــی 
بهداشــتی قاچاق از ظرفیت تولید داخلی 

به مراتب بیشتر است.

سهم 30 درصدی قاچاق در بازار 
اسباب بازی

بــازار  ارزش  می شــود  زده  تخمیــن 
اســباب بازی ایران، متناســب با جمعیت 
کشــور، حدود یــک درصد بــازار جهانی، 
معادل یک میلیارد دلار است که ۴۰ درصد 
آن در داخل تولید می شود و مابقی از طریق 

کالای خارجی تأمین می شود.
در این بین واردات اسباب بازی در دوره ای 
به دلیل محدودیت هــای ارزی ممنوع بود، 
اما از بهمن سال گذشــته با در نظر گرفتن 
محدودیت هایــی، واردات ایــن محصول 
باز شــده اســت که با آزاد شــدن واردات 
اســباب بازی، قاچاق نســبتاً کاهش یافته 
است به شــکلی که تخمین زده می شود در 
حال حاضر ســهم کالای قاچاق در این بازار 

حدود ۳۰ درصد باشد.

خوراکی های قاچاق
بر اســاس آمارهای رســمی قاچــاق مواد 
خوراکی و محصولات صنایــع غذایی و در 
برخــی مــوارد مکمل ها همــواره در صدر 
فهرســت محصولات قاچاق قرار دارند؛ به 
گونه ای که تقریباً ۲۰ درصد از پرونده های 

قاچاق در ایران به این حوزه اختصاص دارد.
البته آمــار دقیقی از میــزان خوراکی های 
قاچــاق در ایــران موجــود نیســت امــا 
مشاهدات میدانی نشــان می دهد که اغلب 
خوراکی های خارجی در بازار ایران از مسیر 

قاچاق وارد کشور شده اند.

رییس سازمان بورس خبر داد؛ کاهش سرعت انتشار گزارش مالی از ۵ ماه به ۱۴ ساعت در سال ۱۴۰۲ 

ح کرد؛ سازمان برنامه و بودجه چشم و گوش دولت منظور مطر

خریدار  رئیس ســازمان برنامه و بودجه با 
اشاره به اینکه سازمان برنامه و بودجه چشم 
و گوش دولت اســت، گفت: رشد اقتصادی 
در ۶ماه اول امســال ۷.۵ درصد بوده است، 
لذا باید موانع توســعه برداشــته شــود و 
محرک های توســعه فعــال و ظرفیت های 

تامین مالی هم افزا شــود تا رشد ۸ درصدی 
اقتصاد تحقق و استمرار داشته باشد.

به گزارش ســازمان برنامه و بودجه، »داود 
منظور«، در ادامه سلســله نشســت های 
تخصصی دیدار و گفتگوی خود با کارکنان 
ســازمان برنامه و بودجه که به امور نظارت 

بر برنامه و بودجه اختصاص داشــت، اظهار 
کرد: امور نظارت بر برنامــه بودجه جایگاه 
بســیار مهم در ســازمان دارد و فراتر از یک 

امور است.
وی افزود: این امور باید گزارشات سنجیده 
،دقیق، پرمغــز و راهبردی برای پیشــبرد 
اهداف کلان سیاســی تنظیم کنــد و این 
دیدارها برای آشــنایی نزدیک با همکاران 
ســازمان و فرصتی برای طــرح دیدگاه ها و 
نظرات همکاران، برای رســیدن به شرایط 
ایده ال و اســتفاده بهینه از فرصت ها برگزار 

می شود.

سازمان برنامه و بودجه عملکرد همه 
دستگاه ها را می تواند رصد کند

معــاون رئیس جمهور با اشــاره بــه اینکه 
ســازمان برنامــه و بودجه چشــم و گوش 
دولت اســت و عمکرد همه دستگاه ها را می 
تواند رصد کند، گفــت: یکی از وظایف مهم 
ســازمان برنامه و بودجه نظــارت عملیاتی 
اســت. طبق قانون برنامــه و بودجه مکلف 

هســتیم بر اجرای برنامه ها و جذب بودجه 
و نحوه اجــرای برنامه هــا و قوانین بودجه 
نظارت داشته باشــیم، ولی این نقش بسیار 
حایــز اهمیت، قــدری مورد غفلــت و کم 

توجهی قرار گرفته است.
منظور تاکیــد کرد: کار مهم ســازمان تنها 
اختصاص اعتبار و امضای موافقت نامه ها با 
دستگاه ها نیست، بلکه کار مهم سازمان این 
اســت که نظارت دقیق بر منابع اختصاص 
داده شــده و اهداف و برنامه هــای مدنظر 
دســتگاه ها در دســتور کار قرار گیرد و این 
مهم از طریق نظارت هوشــمند امکان پذیر 
است.وی تاکید کرد: در این ارتباط استفاده 
از ظرفیت  اســتان ها برای پیشــبرد اهداف 
تعریف شده بسیار مهم است، لذا از ظرفیت 
ســازمان مدیریت و برنامه ریزی استان ها و 
امور تخصصی ســازمان بایســتی استفاده 

مطلوب شود.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه با اشاره به 
جایگاه نظارتی این ســازمان، تصریح کرد: 
منظور از نظارت، نظارت بــر انجام پروژه ها 

نیســت، بلکه نظارت واقعی بر کلان روندها 
و جهت گیری ها می باشد.

منظور اضافه کرد: هدف ســازمان برنامه و 
بودجه نظارت راهبردی و راهبری توســعه 
در کشور است و راهبری توسعه یعنی خلق 
ثروت و ایجاد بســترهای لازم برای رشد ۸ 

درصدی اقتصاد است.
وی تصریح کرد: طبق گــزارش مرکز آمار 
ایران رشــد اقتصــادی در ۶ ماه اول ســال 
جاری ۷.۵ درصد بوده اســت، لذا باید موانع 
توسعه برداشته شــود و محرک های توسعه 
فعال و ظرفیت های تامین مالی هم افزا شود 
تا رشــد ۸درصدی اقتصاد تحقق و استمرار 
داشته باشد.بر اساس این گزارش، مصطفی 
رشــیدی، رئیس امور نظارت بــر برنامه و 
بودجه، گزارشــی از عملکرد و اقدامات امور 

نظارت بر برنامه و بودجه را ارائه کرد.
همچنین در ادامه این نشســت معاونین و 
کارشناســان امور نظارت بر برنامه و بودجه 
به بیان نظرات و دیدگاه های کارشناســی 

خود پرداختند.



هوای آلوده برای کدام بیماران خطرناک است؛ در خانه بمانید!

رئیس سازمان بهزیستی کشور خبر داد

راه اندازی بنیاد ملی نخبگان سازمان بهزیستی تا پایان سال

جامعه
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 ۶ میلیون داوطلب سلامت در کشور 
فعالیت می کنند

 معاون بهداشت وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی گفت: بیش 
از ۶ میلیون داوطلب ســلامت، سفیران ســلامت و افراد مرتبط با نظام 

سلامت در کشور فعالیت می کنند
 حسین فرشیدی در آیین روز جهانی داوطلب در دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشــتی به تلاش خوب داوطلبان در دوران همه گیری کرونا و 
کمک آنان به مردم و نظام سلامت اشــاره کرد و افزود: آنچه در روستاها 
از ارتباط جامعه با مراکز درمانی و بهداشــتی دســت پیــدا کردیم،در 

شهرها دست نیافتنی بود.
وی با تاکید بر ضرورت افزایش ســواد ســلامت در کشور اظهار داشت: 
اکنون به طور رسمی ۴۰۰ هزار نفر داوطلب سلامت در کشور داریم که 

می توانند این نقیصه را برطرف کنند.
فرشیدی با اشــاره به اهمیت مردمی سازی حوزه ســلامت در کشور 
تاکید کرد: داوطلبان سلامت جلوه برجسته این مردمی سازی هستند.

معاون وزیر بهداشت با اشــاره به برنامه ملی کنترل فشارخون و دیابت 
تصریح کرد: متاسفانه مصرف غذای ناسالم و کم تحرکی باعث روند روبه 

رشد بیماری های غیر واگیر شده است.
وی با بیان اینکه تاکنون بیش از ۹ میلیون نفر در پویش دیابت و فشــار 
خون شــرکت کرده اند، اظهار داشت: بر اســاس برآوردهای اولیه یک 
میلیون و ۷۰۰ هزار نفر از این افراد به پرفشــارخون مبتلا هستند و یک 

درصد از آنها نیز دیابت دارند.
فرشیدی با تاکید بر ضرورت تحرک بدنی کافی برای جلوگیری از ابتلا 
به بیماری های غیرزمینه ای، افزود: نباید در ســفره غذا نمکدان باشد 

چراکه دو تا سه برابر میزان جهانی نمک مصرف می کنیم.
وی خاطرنشان کرد: تا پایان ســال ۲۰ میلیون شهروند تحت پوشش 

پویش کنترل فشار خون و دیابت قرار می گیرند.
معاون بهداشــت وزیر بهداشــت درباره برنامه این وزارتخانه در حوزه 
خودمراقبتی فردی و خانوادگی در کشور نیز توضیح داد: در این برنامه 

بیش از سه میلیون نفر سفیر خانواده خواهند بود.
دکتر حســین ملک افضلی عضو فرهنگستان علوم پزشکی ایران نیز در 
این آیین با تاکید بر اینکه نیمی از موفقیت برنامه های نظام ســلامت 
به مشارکت مردم بســتگی دارد، خاطر نشــان کرد: فعالیت داوطلبان 

سلامت ایران شهرت جهانی دارد.
وی با بیان اینکه فعالیت داوطلبان ســلامت ســبب توسعه می شود؛ 
فعالیت آنان را اقدامی خداپسندانه و کمک به مردم توصیف کرد و گفت: 

داوطلبان سلامت نقش مهمی در ارتقای سلامت جامعه دارند.
 آیین قدردانی از داوطلبان ســلامت کشــور همزمان با فرارسیدن روز 
جهانی داوطلب، با شــعار »داوطلبان ســلامت تار و پود مردمی سازی 
سلامت«، به میزبانی دانشگاه علوم پزشکی شــهید بهشتی و با حضور 

جمعی از داوطلبین سلامت کشور، برگزار شد.
چهاردهم آذر ماه )پنجم دسامبر( مصادف با روز جهانی داوطلب است. 
این روز فرصتی برای ترغیــب و حمایت از خدمــات داوطلبانی که از 
جنس مردم هســتند، به شــمار می رود. طبق آمار سازمان ملل حدود 
یک میلیارد نفر در جهان داوطلب هســتند که در ماه ســاعاتی از وقت 

خود را صرف فعالیت های دواطلبانه می کنند.

در ایران یکی از مصادیق مشــارکت فراگیر و مداخلــه نیرومند مردم 
در ســلامت خویش »برنامــه داوطلبان ســلامت محله« اســت که 
دستاوردهای این برنامه نشانگر واقعی دســتیابی به هدف مهم ارتقای 

سلامت فردی و گروهی در جامعه است.
در واقع این برنامه در مناطقی شکل گرفت که شبکه بهداشت و درمان 
به دلیل گســترش بی رویه جمعیت شــهری کمترین پوشش مراقبت 
های بهداشتی را برای گروههای آســیب پذیر جامعه شهری داشت و 
این برنامه با توجه به موفقیت چشــمگیری که به همراه داشت از سال 

۱۳۷۲ در تمام نقاط شهری کشور به اجرا درآمد.

داوطلب سلامت محله کیست؟
یک نفر از اعضای یک خانــواده که اعلام آمادگــی جهت همکاری 
داوطلبانه با نظام ســلامت در مرکز پایگاه و خانه بهداشــت می کند 
به عنوان داوطلب سلامت محله در نظام شــبکه شناخته می شود و 
تحت آموزش های مرتبط با تربیت داوطلبان سلامت محله قرار می 
گیرد، این فرد قبل از شــروع فعالیت هــای داوطلبانه خود به عنوان 
داوطلب سلامت محله باید دوره آموزشی کتاب مقدماتی را بصورت 
حضوری یا مجازی طی کند و پــس از موفقیت در گذراندن این دوره 
آموزشــی در صورتیکه واجد شرایط داوطلب ســلامت محله شدن 
باشــد، می تواند با خانوارهایی که تحت پوشــش او قرار می گیرند، 

ارتباط برقرار کند.

نقش داوطلب سلامت محله
داوطلبان ســلامت محله افرادی هســتند که همچون حلقه محکمی 
ارتباط مســئولین بهداشــتی را با ســطوح محیطی جامعه برقرار می 
کنند و با شرکت در کلاسهای هفتگی در مراکز خدمات جامع سلامت 
آموخته های خود را به حداکثر خانوار همســایه و افراد تحت پوشــش 
خود منتقل می کنند و برای حفظ ســلامتی خــود و خانوارهای تحت 

پوشش تلاش می کنند.
برنامه داوطلبان ســلامت محله به تغییر نگرش و عملکرد مردم نسبت 
به توانایی بالقوه خود در جهت تغییر و بهبود شرایط زندگی کمک کرده 
اســت و اعتماد به نفس و اتکا به خــود را در زنان و مــردان داوطلب و 

خانوارهای تحت پوشش افزایش داده است.
داوطلبان سلامت محله علاوه بر شرکت در دوره های آموزش حضوری 
و مجازی راهنماهای خود مراقبتی در دوره آموزش مقدماتی و تکمیلی 
مجموعه های آموزشــی داوطلبان ســلامت محله، فنون آموزشــی و 
روشــهای برقراری ارتباط با مردم را آموخته و در جلســات نیازسنجی 
و تعیین الویت های بهداشــتی محله و ارتقای ســلامت محله شرکت 

می کنند.
علاوه بر این داوطلبان ســلامت محله در زمینه ارائــه فعال خدمات 
بهداشــتی مورد نیاز گروههای ســنی مختلــف در خانوارهای تحت 
پوشــش، نظیر مراقبت از گــروه های آســیب پذیر، پیشــگیری و 
غربالگری بیماری های واگیردار و غیر واگیر از جمله بیماریابی ســل 
فعالیت می کنند؛ همچنین در تشــکیل گروه هــای خودیار از جمله 
فشــارخون و دیابت حامیان ترویج تغذیه با شــیر مادر و ســایر گروه 
های خودیار توانمندسازی و ارتقای مهارت های زندگی برای داشتن 
زندگی ســالم و مولد برای خود و خانوارهای تحت پوشش، مشارکت 

می کنند.

دیوار

خریدار  رئیس سازمان بهزیستی کشور با 
اشــاره به ظرفیت های نهفته در افراد دارای 
معلولیت از راه اندازی بنیــاد ملی نخبگان 
بهزیســتی تا پایان ســال خبر داد و گفت: 
توانمندی این افراد را در باشــگاه مهارت و 
توانمندسازی ســازمان بهزیستی استفاده 

می کنیم.
علی محمد قادری افزود: سازمان بهزیستی 
به زودی بــا پیگیری کــه از طریق معاونت 
علمی ریاســت جمهوری انجــام می دهد، 
امیدوار است تا بنیاد ملی نخبگان بهزیستی 

تا پایان سال راه اندازی شود.
وی با اشــاره به مناســب ســازی در معابر 
عمومی گفــت: در مناطــق مختلف تهران 
و مشهد، بوســتان ها و در برخی پردیس ها 
مناسب سازی شــده انجام شده است که از 
الزام قانون و ردیف بودجه متناســب سازی 
برای استانداری ها و فرمانداری های کشور 

حکایت دارد.
قادری دربــاره بیمه افــراد دارای معلولیت 
و تامین پروتــز برای مددجویــان گفت: از 
آنجایی که تجمیع بیمه ها اتفاق افتاد طبق 
ماده ۶ که در قانون حمایت از افراد در محل 
پیش بینی شــده، تولیت سلامت و درمان با 
وزارت بهداشت است و ســازمان بهزیستی 
۵۹ کد خدمت ســتاره دار را با سازمان بیمه 

سلامت پیگیری و به تفاهم رساند.
رئیس سازمان بهزیســتی کشور با اشاره به 
اینکه اکنــون برای مجوزهای ســاختمان 
مبالغی به حســاب ســازمان و دستگاه ها 
واریز می شــود، گفت: چرا بــرای معلولیت 
که همگام با ما و در زندگی ما اســت و علاوه 
بر این، دوره ســالمندی پدیده سالمندی و 
معلولیت که از ما دور نیســت، ســهم بری 
مشخصی را در این عدد و ارقام برای سازمان 
بهزیســتی منظور نمی کنند کــه در یک 
صندوق ذخیره شود و در مواقع این چنینی 
با یارانه هــای مطلوب در اختیــار افراد قرار 

گیرد.

ایجاد کد شناسه استاندارد سازی 
خودرو برای اولین بار

رئیس سازمان بهزیستی کشور با بیان اینکه 
بهزیســتی از پیگیری حقوق افــراد دارای 
معلولیت دست بردار نیست، افزود: موضوع 
استاندارد ســازی خودرو برای افراد دارای 
معلولیت وجود نداشــت و با پیگیری هایی 
که همکاران من انجــام داده اند و همکاری 
که دفتر معاون اول رئیس جمهور به عنوان 
کمیته پیگیری و نظارت بــر اجرای قانون 
حمایت از حقــوق افــراد دارای معلولیت 
انجام داده اند، این اتفاق بزرگ انجام شــد 
و در شــورای عالی اســتاندارد کد شناسه 
استانداردســازی برای خودروهــای افراد 

دارای معلولیت مشخص شد.
وی درباره مطالبــات حقوق افــراد دارای 

معلولیت گفــت: به عنوان مثــال در حمل 
و نقل شــهری در تهــران، کار خیلی خوبی 
شــهرداری تهران انجــام داد و حمل  و نقل 

کودکان استثنایی را برعهده گرفت.
قادری با اشــاره به توانمندی هــای افراد 
دارای معلولیــت گفــت: افــراد موفقی در 
عرصه هــای بین المللی، ملی، ورزشــی و 
هنری افتخارآفرین شــدند و کســب مقام 
کردند که از ایــن جمله می تــوان به مقام 
اول فوتســال ناشــنوایان جهان، مقام دوم 
مسابقات پارا آسیایی و رتبه های متعدد زیر 

هزار در کنکور اشاره کرد.

سازمان بهزیستی جزو سازمان های 
پیشرو در اشتغالزایی است

رئیس ســازمان بهزیستی کشــور درباره 
تســهیلات بانکی برای اشــتغالزایی گفت: 
تکلیف سازمان بهزیســتی در سال ۱۴۰۱ 
حدود ۶۵ هزار شغل بود که با حمایت رئیس 
جمهور این ظرفیت افزوده شد و با حمایت 
بانک ها به حدود ۹۵ هزار شغل رسید و این 
ســازمان به عنوان دســتگاه برتر کشور در 

حوزه اشتغال کشور شناخته شد.
وی بــا اشــاره به مشــوق هایی کــه برای 
کارفرمایان در نظر گرفته می شــود، گفت: 
مسیرهای دیگری هم برای کارفرمایانی که 
افراد دارای معلولیــت را جذب و بکارگیری 
می کنند مانند خدمــات پرداخت بیمه ای، 
بیمــه خویش فرمایــی و جبــران کارایی 

برایشان در نظر گرفته شده است.
رئیس ســازمان بهزیستی کشــور تصریح 
کرد: مناسب ســازی صرفاً برای افراد دارای 
معلولیت نیســت و بــرای افراد ســالمند، 
مادرانی که از کالسکه اســتفاده می کنند و 
افراد دیگر نیز کاربــرد دارد. و در واقع؛ برای 
همه افرادی که به هر شــکل ممکن اســت 

نیازمند مناســب ســازی معابر باشند و از 
وسایط نقلیه مناسب سازی شده یا از معابر 
مناسب ســازی شده اســتفاده کنند، لازم 

است.
قادری افزود: موضوعات مختلف مناســب 
سازی مثل مناسب سازی وبگاه ها و اماکن 
عمومی در دبیرخانه مناسب سازی کشور در 
دست بررسی و پیگیری اســت و به صورت 
دقیق و جامع توسط اســتانداران پیگیری 
می شود و آن چه اکنون یکی از حقوق افراد 
دارای معلولیت به شمار می آید حضور مؤثر 
آنها در جامعه اســت که این جــز با موضوع 
دســترس پذیری و مناسب ســازی میسر 

نخواهد شد.
وی درباره مناســب سازی ســاختمان ها و 
معابر گفت: میزان جرایم، وســایل عمومی 
مناسب سازی شده، فهرست های موضوعی 
شهرداری ها برای اعطای مجوزهای ساخت 
و ســاز، موضوع نظام مهندســی، دستگاه 
متعددی عضو هســتند و مراقبــت لازم را 
برای استاندارد سازی و تحقق مبانی قانونی 

که پیش بینی شده است را دارند.

برگزاری اولین آزمون اختصاصی جذب 
افراد دارای معلولیت در دستگاه ها

قادری افزود: در این ۲ ســال بــرای اولین 
بار بعد از گذشت ۶ ســال از تصویب قانون 
حمایت از افراد دارای معلولیت، با پیگیری 
و مطالبه گری صورت گرفته از دســتگاه ها، 
همه موظف به اجرای قانون اختصاص ســه 
درصد استخدام افراد دارای معلولیت شدند 
و همکاری بسیار خوبی صورت گرفته است.

رئیس سازمان بهزیســتی کشور با اشاره به 
برگزاری نخســتین آزمون اختصاصی افراد 
دارای معلولیت تا پایان سال، گفت: آزمون 
اختصاصی برای حــدود ۴۳۰۰ نفر از افراد 

دارای معلولیــت در دســتگاه های مختلف 
کشور برگزار خواهد شد.

وی با اعــلام اینکه در دولت های پیشــین 
حدود یک تا یک و دو دهــم درصد و در این 
دولت با برگزاری آزمون اختصاصی، بیشتر 
از ســه درصد جذب افــراد دارای معلولیت 
صورت خواهد پذیرفت، افــزود: با رویکرد 
بسیار مثبتی ســازمان اداری و استخدامی 
کشــور افرادی که ۴۰ درصد نمره عمومی 
و ۶۰ درصد نمره اختصاصــی و ۵۰ درصد 
نمره اولین فرد دارای معلول را کسب کنند 
می توانند جزو منتخبــان و افراد مقبول در 

آزمون های فراگیر باشند و جذب شوند.

ضرورت ایجاد سامانه شناسایی 
شیوع معلولیت در کشور

رئیس ســازمان بهزیستی کشــور با اعلام 
اینکه بیش از یک و نیــم میلیون فرد دارای 
معلولیت از ســازمان بهزیســتی خدمات 
دریافت می کنند، افزود: استانداردی در دنیا 
طراحی شده اســت که بین ۸ تا ۱۵ درصد 
یــک جامعه آمــاری احتمالا افــراد دارای 
معلولیت باشــند، موضوعاتی چون ژنتیک، 
وراثت، حوادث و ســوانح، وضعیت جاده ها، 
وســایط نقلیه در آمــار معلولیــت ها موثر 
هستند که اگر پیشگیری شود و زمینه های 
شــهری مناسب سازی شــود، همه اینها از 

معلولیت پیشگیری می کند.
قادری با اشاره به اینکه سامانه ها برای رصد 
و میزان بهره منــدی و برخــورداری افراد 
دارای معلولیت از سهمیه ها کاملًا مشخص 
است، گفت: بسیاری از خدمات الکترونیک 
در حال انجام اســت اما آن چیــزی که نیاز 
است، یک دولت الکترونیک هوشمند است، 
نیاز به یک سامانه جامع اســت که هنوز به 
صورت قطعی و کلی اتفاق نیفتاده اســت. 

ما به اتصال درگاه هــای خدماتی نیاز داریم 
تا بتوانیم هم شــیوع معلولیت در کشور را 
شناســایی کنیم و هم برش شهرســتانی 

داشته باشیم.
رئیس سازمان بهزیســتی گفت: در ۲ سال 
اخیر با جلســاتی که بــا وزارت تعاون کار و 
رفاه اجتماعی برگزار شــد و بــا اصلاحاتی 
که صورت گرفت تعــداد زیادی افراد دارای 
معلولیت که در دهک های بالایی محسوب 
می شــدند به دهک های پاییــن آمدند که 
بتوانند از خدمات لازم و مطلوب اســتفاده 
کنند بــه عنوان مثال افرادی کــه در مراکز 
دانشــگاهی ما تحصیل می کننــد آنهایی 
که معلولیت شــدید و خیلی شــدید دارند 
از خدمات شــهریه عموما رایگان استفاده 
می کنند و جامعه هدف ســازمان بهزیستی 
ضمن نقش آفرینــی در حوزه های مختلف 
ورزشــی، فرهنگــی، علمــی، از یارانه ها و 
خدمات ویژه ســازمان بهزیســتی در امر 

تحصیل استفاده می کنند.
وی موضــوع هوشمندســازی را یکــی از 
محورهای اساســی ســازمان بهزیســتی 
برشمارد و گفت: سازمان بهزیستی از اولین 
دســتگاه هایی بود که به ایــن پنجره واحد 
متصل شــده است و ســامانه های سازمان 
بهزیستی تکمیل، یکپارچه و سامانه جامع 

خدمات به بهره برداری خواهد رسید.

سازمان بهزیستی تنها سازمان 
امدادی حمایتی کشور است

قادری با اعلام اینکه سازمان بهزیستی تنها 
ســازمان امدادی حمایتی کشــور و دارای 
اورژانس اجتماعی اســت، افــزود: در ایران 
۲ اورژانس وجــود دارد که یکــی اورژانس 
بیمارســتانی در مجموعه وزارت بهداشت 
و دیگــری مجموعــه اورژانــس اجتماعی 
ســازمان بهزیستی اســت و هر کسی که از 
منزل بیرون بیاید و اتفاقــی برایش بیفتد و 
نتواند خودیاری کند و خــودش را به منزل 
برگرداند به ســازمان بهزیســتی مراجعه 

می کند.
رئیس ســازمان بهزیستی کشــور افزود: 
سازمان بهزیســتی یکی از راهبردی ترین 
ســازمان هایی اســت که فعالیت می کند و 
در دولت ســیزدهم اتفاقاتــی در حال رخ 
دادن است که ســازمان بهزیستی را به یک 
سازمان نســل نو، خلاق و نوآور تبدیل می 

کند.
وی با اشاره به اینکه سازمان بهزیستی طبق 
قانون حمایــت از افــراد دارای معلولیت به 
مثابه یک نخ تســبیح و تنظیم کننده روابط 
دستگاهی است، تشــریح کرد: این سازمان 
وظیفه پیگیری، مطالبه گری و ذائقه سازی 
برای دســتگاه ها، نهادهــا و مجموعه های 
مرتبط با حوزه افراد دارای معلولیت را دارد و 

به شدت به آن اهمیت می دهد.

حبیب احســنی پور  تنفس و استنشاق 
هوای آلوده برای همگان خطرناک اســت، 
اما برخی افراد هستند که به واسطه بیماری 
که دارند؛ هــوای آلوده برای آنهــا مرگبار 

است.
با افزایش شــاخص های آلودگــی هوا، این 
نگرانی تشــدید می شــود که چه کسانی 
بیشتر از سایر افراد باید نگران سلامت خود 
باشــند. زیرا، کوچک ترین عارضه تنفسی و 
استنشــاق هوای آلوده؛ می تواند برای این 
قبیل افراد بیمــار، خطرناک و البته، مرگبار 
باشد.مواجهه با آلودگی هوا می تواند سبب 
طیف وســیعی از اثــرات منفی ســلامتی 
از افزایش بســتری شــدن در بیمارستان، 
مراجعه به اورژانس تــا افزایش خطر مرگ 

زودرس شود.
افزایش خطر ابتلاء به آســم، بیماری های 
قلبی و عروقی، سرطان ریه، حملات قلبی، 
عروقی و تنفســی، کاهش عملکــرد ریه و 
پیامدهای منفــی بــارداری از دیگر اثرات 

آلودگی هوا بر سلامت است.

بیماران قلبی
تحقیقــات دانشــمندان نشــان می دهد 
تأثیــرات مخرب آلودگی هوا از فرق ســر تا 
نوک پا یکسان اســت و تک تک سلول ها را 
تحت تأثیــر قرار می دهد. امــا در این میان 

قلب و ریه بیشتر از هم آسیب پذیرند.
حال این سوال مطرح است که آلودگی هوا 
چگونه بر قلب و فشارخون تأثیر می گذارد. 
بایدها و نبایدهــای روزهای آلــوده برای 

بیماران قلبی و ریوی چیست.
یکی از دلایلــی که گفته می شــود تنفس 
هــوای آلــوده برای ریــه و قلــب خطری 
بیشــتری دارد این اســت که ذرات بسیار 
ریــز از دیوار ریــه جذب خون می شــوند. 
در ایــن میان قلــب، خون را بــه تمام بدن 
پمپاژ می کنــد و ذرات آلاینده به راحتی در 
اندام های دیگر پخش می شــوند و رسوب 
می کند؛ اما ذرات آلاینده تأثیرات مستقیم 

در ساختار قلب دارند.
نفس کشــیدن در هوای آلوده به رگ های 
خونی آســیب می زند و باعث تنگ و سفت 

شدن رگ ها می شود.
آلاینده های مضــر هوا قابلیــت ارتجاعی 
رگ ها را کم می کند، در نتیجه جریان خون 
کاهش و فشــارخون بالا می رود. در نتیجه 
برای اینکه خون به همه اعضای بدن برســد 

قلب باید با فشار بیشتری کار کند.
آلودگی هوا باعث بــالا رفتن غلظت خون و 
لخته شدن خون می شود که کار قلب برای 
پمپاژ خون را سخت می کند. تنفس میزان 
زیاد ایــن آلاینده ها باعث بهــم زدن ریتم 
طبیعی ضربان قلب می شود. در نتیجه خون 

رســانی به بافت های قلب کاهش می یابد و 
عضلات قلب متورم می شوند. نفس کشیدن 
در هوای آلوده باعث بروز نارســایی قلبی، 

حمله و سکته قلبی می شود.

توصیه های پزشکی به بیماران قلبی
تا جایی که می توانیــد برنامه خود را طوری 
تنظیم کنیــد که در ســاعات شــلوغی و 
ترافیک بیــرون از خانه نباشــید. حتی اگر 
پیــش بینی هــای آلودگی هوا شــرایط را 
مساعد نشان می دهد باز هم در معرض دود 

ماشین ها قرار نگیرید.
نباید بدون چک کــردن وضعیت آلودگی 
خانه را ترک کنید. با وجــود اینترنت و نرم 
افزارهای مختلف تلفن همراه، چک کردن 
وضعیت آلودگی هوا کار سختی نیست. پس 

قبل از ترک کردن خانه وضعیت آلودگی در 
شهر را بررسی کنید.

نبایــد بیــرون از خانه ورزش، پیــاده روی 
یا دوچرخه ســواری کنیــد. ورزش و پیاده 
روی یــک روش مناســب بــرای تقویت 
ماهیچه های قلــب و افزایش ظرفیت ریه ها 
است. اما تحرک بیشــتر یعنی به اکسیژن 
بیشــتری نیاز داریــد و در روزهایی که هوا 
آلوده اســت این مســاوی با ذرات آلاینده 

بیشتر است.
نبایــد درب و پنجره هــا را در خانه یا محل 
کار بــاز بگذارید. اغلب ما عــادت داریم که 
برای عوض شــدن هوا مدتی از روز درب و 
پنجره ها را باز کنیم. اما در روزهایی که هوا 
آلوده است این کار به تهویه کمک نمی کند. 
بلکه باعث می شــود هوای آلوده بیشتری 

وارد اتاق شود.

بیماران مبتلا به سرطان
بر اساس بررســی و تحقیقات به عمل آمده 
در جهان، آلودگی هوا با ابتلاء به ســرطان 
ریه و مثانه ارتباط مستقیم دارد. همچنین 
طبــق تحقیقات جدید آلودگــی هوا مرگ 
میر ناشی از انواع ســرطان به ویژه سرطان 

سینه و پانکراس را افزایش می دهد.
محققان دریافتند که بیشترین افزایش در 
بروز سرطان ســینه در میان زنانی است که 

به طور متوسط ســطوح بالاتری از آلودگی 
ذرات معلق در خون را داشتند.

ذرات معلــق به قدری کوچک هســتند که 
می توانند در عمق ریه ها استنشاق شوند.

مهم ترین و کارآمدترین توصیه برای مقابله 
با عوارض ناشــی از تنفس در هــوای آلوده 
استفاده از ماسک های فیلتر دار است. البته 
اینکه افراد در کدام شــهر و بــا چه میزان 
آلودگی زندگــی می کنند بســیار اهمیت 

دارد.

بار بیماری ها و آلودگی هوا
بــار بیماری هــا بــه ترتیــب ۲۶ درصد از 
مرگ های ناشــی از ســکته مغــزی، ۲۰ 
درصــد از مرگ های ناشــی از بیماری های 
ایســکمیک قلبی، ۱۹ درصد از مرگ های 
ناشی از سرطان ریه، ۲۰ درصد از مرگ های 
ناشــی از دیابت، ۳۰ درصــد از مرگ های 
ناشــی از عفونت هــای تحتانی دســتگاه 
تنفســی و ۴۰ درصد از مرگ های ناشی از 
بیماری های مزمن انســداد ریوی منتسب 
به مواجهه طولانی مدت بــا آلودگی هوای 

آزاد است.
به نظر می رســد با تشــدید آلودگی هوا در 
کلانشــهرها به ویژه پایتخــت، افراد دارای 
بیماری های زمینه ای، بایــد بیش از پیش 
مراقب سلامت خود باشند و در خانه بمانند.

 سرپرســت گروه مدیریت خدمات صعب العلاج و ویژه 
ســازمان بیمه ســلامت ایران گفت: ۷۰ درصد هزینه 
تعدادی از داروهای فاقد پوشش بیمه های پایه بیماران 

دیابتی توسط صندوق صعب العلاج پرداخت می شود.
به گزارش سازمان بیمه ســلامت ایران، غزاله غزنوی 
درباره خدمات تحت پوشــش صنــدوق بیماری های 
صعب العــلاج به بیمــاران دیابتی افــزود: تعدادی از 

داروهــا، تجهیزات پزشــکی، لیزر درمانــی و درمان 
مشــکلات چشــمی برای بیماران دیابتی مشــمول 

خدمات صندوق بیماری های صعب العلاج است.
وی اظهارداشــت: بیماران دیابتی برای بهره مندی از 
مزایای صندوق باید تحت پوشــش یکی از بیمه های 
پایه درمانی قرار گیرنــد و اگر فاقد هرگونه پوشــش 
بیمه درمانی هستند؛ باید در ســامانه شهروندی بیمه 

سلامت ثبت نام کنند تا تحت پوشــش سازمان بیمه 
سلامت قرار گیرند.سرپرســت گروه مدیریت خدمات 
صعب العلاج و ویژه ســازمان بیمه سلامت ایران افزود: 
برخی از انســولین ها که در گذشته تحت پوشش بیمه 
پایه بود، با ایجاد صندوق صعب العلاج پوشش گسترده 
تری را پیــدا کرده و بــه دنبال آن پرداختــی از جیب 
بیماران کاهش پیدا کرده اســت، ضمن اینکه تعدادی 

از داروهای ژنریک که تا پیــش از ایجاد صندوق تحت 
پوشــش هیچ بیمه ای نبودند، هم اکنــون ۷۰ درصد 
هزینه های آنها از طریق اعتبارات صندوق و بیمار تنها 
۳۰ درصد را پرداخت می کنــد.وی تصریح کرد: نکته 
مهم در خصوص بیماران دیابتی، تحت پوشــش قرار 
گرفتن دســتگاه اندازه گیری قند خون، نوار و سوزن 

توسط صندوق بیماریهای خاص و صعب العلاج است.

بیمه

وهای بیماران دیابتی از صندوق صعب العلاج پرداخت ۷۰ درصد هزینه دار



تهیه کننده بخارست:

سود ۴۲ درصدی سهامداران از گیشه پژمان جمشیدی

فرهنگ
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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تلویزیون را خاموش کنید!    
هوشــنگ صدفی بیش از آنکه بودجه ملی را در چاه ویل  شبکه های 
رادیویی و تلویزیونی صداوســیما دفن کنید بهتر است بخشی از آن را 
برای احیای مقبولیت و مشــروعیت رســانه ملی صرف کنید و به جای 
ده ها شــبکه های تلویزیونی داخلی صرفا به یک یا دو رســانه رسمی 
حاکمیتی اکتفا کنید. فقط کافی اســت رسانه ملی با انعکاس صداهای 
متفاوت امید آفرین باشــد، آنــگاه خواهید دید پزشــکان هم توصیه 

خواهند کرد تلویزیون ببینید تا روحیه تان بهتر شود. 
چندی قبل یکی ازهمسایگان مجتمع مســکونی محل سکونت دچار 
استرس و فشار خون شــده بود ؛ پس از پیگیری بســتری و درمان در 
بیمارســتان ؛پزشــک معالج توصیه جالبــی کرده بود:»ایــن روزها 
تلویزیون را خامــوش کنید تا حالتان خوب شــود!« البته اخیرا خبری 
جدید از بیماری همســایه ندارم که بعداز خاموشــی تلویزیون ایران؛ 
حالش بهتر شده یانه؟ ولی فارغ از درســتی یا نادرستی تجویز پزشک 
معالج در باره خاموشی تلویزیون؛ باید دید چه عوامل موثری در تجویز 

این نسخه پزشکی نقش داشته است؟
نظرسنجی اخیر »ایسپا« نشان می دهد کمتر از ۳۸ درصد مردم اخبار 
را از طریق صداوسیما دنبال می کنند و ۳۱ درصد شبکه های اجتماعی 
را برای این امر ترجیح می دهند. این آمار در مقایســه با پیمایش سال 
۱۳۹۶ دستخوش تغییرات قابل اعتنایی شده است. البته آن چنان دور 
نیســت که درآینده ای نزدیک، صداوسیمای ایران؛ مرجعیت رسانه ای 
را به شــبکه های اجتماعی در فضای مجازی واگذار کند. تجربه تولید 
و پخش اخبار صداوســیما در دوره های مختلف اعتراضات مردمی در 
سال های گذشته نشــان داد صداوســیما به عنوان نهاد اطلاع رسانی 
حاکمیت؛ صرفا روایت های رســمی و دولتی را پخش می کند و کمتر 

نشانی از روایت های معترضان در میان اخبار پخش شده هست.
انتظار هم نمی رود صدا و ســیما؛ برای مردم و شــهروندان روایت های 
واقع بینانه وغیر رســمی ارایه کنــد. چون صداوســیما از بودجه ملی 
ارتزاق می کند و در صددایجاد اعتمــاد و مقبولیت مخاطبان در جامعه 
نیست حتی اگرتلویزیون ایران؛ به روایت های غیر رسمی و مردمی هم 
درلابلای اخبار روی آورد باز به دلیل بی اعتمادی مخاطبان؛ آن چنان 
مشروعیتی در جامعه نخواهدداشــت. باید منصفانه بپذیریم مالکیت 
رسانه صداو ســیما به عهده حاکمیت و دولت هست حتی در این زمینه 
دولت ســیزدهم؛ بنا به اصل ۱۷۵ قانون اساســی؛ آن چنان قدرتی در 
انتخاب و عزل مدیران ارشد رسانه ملی ندارد هرچند طبق همان اصل؛ 
صداو ســیما موظف اســت ، آزادی  بیان  و نشــر افکار با رعایت  موازین  

اسلامی  و مصالح  کشور را باید تأمین  کند!
بنابراین به تناســب مالکیت دولتی یا حاکمیتی رسانه ملی؛ جایگاه آن 
در بین مردم کاهش یا افزایــش می یابد به عبارت دیگر اگر به رســانه 
های مکتوب از جملــه روزنامه های دولتی و خصوصــی توجه کنیم با 
وجود رقابت نشریات خصوصی با نشریات دولتی؛ هم چنان چالش های 
موجود در زمینه مدیریت رسانه ؛ سانســور متن؛ مشکلات نقدینگی؛ 
هزینه تولید وچاپ؛ تامین نیروی انسانی؛ موضع گیری واقع بینانه آنان 
در باره وقایع سیاسی و اجتماعی؛ آن چنان مقبولیتی را بین مخاطبان 
به ارمغــان نمــی آورد و اغلب از ســوی مخاطبان به عنوان ســوپاپ 
اطمینان حاکمیت و نماد جعلی آزادی اندیشــه در جامعه مورد هجمه 

قرار می گیرند.
با رویکرد فقدان مشــروعیت و مقبولیت دررســانه ملی و هزینه کرد 
بودجه های هنگفت وتنوع شبکه های تلویزیونی نه تنها صداوسیمای 
ایران نتوانسته جایگاه رسانه ای خود را در جامعه تثبیت کند بلکه چند 
دوجین مخاطبان داخلی خود را هم از دست داده؛ افزون برآن به عنوان 
عنصری ناکارآمد در هرز رفت بودجه های ملی تبدیل شده است. ادعای 
تغییر مدیریت رســانه ؛ تنوع شیوه رســانه ای و تغییر عملکرد انقلابی 
برای جذب مخاطبان؛ بیشــتر از واقع گرایی در فضای رسانه ، به آب در 

هاون کوبیدن شبیه هست.
واقعا صداو ســیمای ایران را چه شــده که زمانی مدیران ارشد انقلاب 
در نظام قبلی شــاهی، درحسرت پخش یک ســاعت برنامه مفید برای 
مخاطبان بودند حالا ساعت ها، هفته ها و سال ها برای شهروندان ایرانی 
برنامه پخش می کنند اما گوش شــنوایی برای شنیدن سخنان رسانه 
ملی ومســئولان نیست. یا آن که هم هســت، به تجویز پزشک، توصیه 
به خاموش کردن تلویزیون می شــوند. علاوه بر این فراوانی نصب و راه 
اندازی دیش های شیطانی! ماهواره آیا نشــان از آن دارد که تلویزیون 
ایــران در جذب مخاطبــان موفق بوده اســت؟ هم اینــک اگر مابقی 
مخاطبان تلویزیون ایران را خاموش کنند هیچ اتفاقی دروقایع جامعه، 

سیاست داخلی و ارتباطات بین الملل نخواهد افتاد.
کافی است سالها به عقب برگردیم و ببینیم شــبکه خبر که همزمان با 
شبکه تلویزیونی الجزیره قطر راه اندازی شــدچه تفاوتی از نظر جذب 
مخاطب و جایگاه رســانه با یکدیگر دارند و بالاتر ازآن چقدر درجذب 
مخاطبان جامعه جهانی تاثیرگذار بوده است؟ بگذریم آمارهای جدید 
نظر سنجی ایسپا، بعداز چند ســال اتفاقات ناگواری را برای رسانه ملی 
رقم زده است چون میزان مخاطبان اخبار تلویزیون ایران به کمتر از ۵۰ 
درصد رسیده است. ناگفته نماند مرگ رسانه ملی زمانی رقم خورد که 

مشروعیت و مقبولیت خود را دربین مخاطبان از دست داد.
از این رو توصیه می شــود بیش از آنکه بودجه ملی را در چاه ویل شبکه 
های رادیویی و تلویزیونی صداوســیما دفن کنید بهتر است بخشی از 
آن را برای احیای مقبولیت و مشــروعیت رســانه ملی صرف کنید و به 
جای ده ها شبکه های تلویزیونی داخلی صرفا به یک یا دو رسانه رسمی 
حاکمیتی اکتفا کنید. فقط کافی اســت رسانه ملی با انعکاس صداهای 
متفاوت امید آفرین باشــد، آنــگاه خواهید دید پزشــکان هم توصیه 

خواهند کرد تلویزیون ببینید تا روحیه تان بهتر شود.
به قول ســعدی علیه الرحمه : »من آنچه شرط بلاغ است با تو می گویم. 

تو خواه از سخنم پند گیر و خواه ملال.«

ناکجاآباد در تهران
کنسرت نمایش »ناکجاآباد« با آهنگسازی پیمان خازنی و کارگردانی 

سپیده صباغ در تماشاخانه ملک به صحنه می رود.
 همزمان بــا آغاز پیش فروش بلیت کنســرت نمایــش »ناکجاآباد« با 
آهنگسازی پیمان خازنی، کارگردانی ســپیده صباغ، خوانندگی میثم 
اکبری و نویســندگی محمود توســلیان عوامل اجرایی این اثر معرفی 

شدند.
زهره فیروزی و هیوا ســیفی زاده، بازی خوانی این کنســرت نمایش را 
برعهده دارند. احســان افشــاری، مســعود کلانتری، امیر ارجینی و 
محمدعلی بهمنی، شــاعران اشــعار کنســرت نمایش »ناکجاآباد« 
هستند. پیمان خازنی، ارداون عزیزی، آتنا قرایی، آنیتا هراتی و ساجد 
رضوی به همراه ساحل ســراج، همخوان در گروه نوازندگان قرار دارند. 
اویس ســعیدیان، فهیمدخت بابائی، مریم  شایسته و مسعود داریوشی 

هم سرایی این کنسرت نمایش را برعهده دارند. 
کنســرت نمایش »ناکجاآباد« بر اســاس داســتان ادبیات عامیانه ی 
»ترکه و تبر«، داســتان عشــق ملک سلیم شاه ســرزمین دوستی به 

پریچهر دختر شاه پریان است. 
این کنسرت نمایش از یکشنبه، ۱۹ آذر در تماشاخانه ملک روی صحنه 

می رود و میزبان علاقه مندان خواهد بود.
مدت زمان اجرای این نمایش ۷۵ دقیقه است.

همچنین ملینا فرجی نوازنده ســنتور و بهنام بیات نوازنده کمانچه در 
ضبط آهنگ »چشــم جادو« کنســرت نمایش »ناکجاآباد« همکاری 

داشته اند. 

یادداشت

قاب

 رئیس ســازمان ســینمایی گفــت: ۱۷ اثــر از بنیاد 
سینمایی فارابی آماده ارائه به هیات انتخاب جشنواره 
فیلم فجر است، شاید بخشی از این فیلم ها به جشنواره 
برسد و بخشــی نرســد؛ این به این معنا نیست که هر 
نهادی هر تعداد اثر تولید می کند در جشــنواره حضور 

خواهد داشت.
محمد خزاعی، درباره وضعیت فعلی فروش ســینمای 
ایران و اســتقبال مخاطبان عنوان کرد: در حال حاضر 
در بین ۱۲ فیلم در حال اکران، ۸ الی ۹ فیلم غیرکمدی 
اســت و از امروز چند فیلم دیگر نیز اضافه می شــود. 
اینکه مــردم از فیلم های غیرکمدی اســتقبال کنند 
و جلوی ســینماها برای یک فیلم دفاع مقدسی صف 

بکشند، آرزوی من است.
وی ادامه داد: ما در دهه ۶۰ این اســتقبال را داشتیم، 

باید به راهکار برســیم که مردم را چطور به 
ســینما مرتبط و در درام، شخصیت پردازی 
و انتخاب روایــت کاری کنیم کــه مردم به 
ســینما برگردند. این مساله ای است که باید 
با همت همه ما مانند سال های گذشته تکرار 

شود.
خزاعی افزود: با بررســی ســال های سینما 

می بینیم که فیلم کمدی همیشه رکورد فروش را زده و 
این واقعیت وجود داشته؛ با اینکه فیلم های غیرکمدی 
هم مخاطب داشته اند. بســیاری از آثار دفاع مقدس، 
فروش خوبــی داشــته اند؛ موقعیت مهــدی و غریب 

نمونه های خوبی هستند.
وی اظهار داشــت: به شــرایط امروز نــگاه نکنید. این 
فیلم ها در شرایطی اکران شــدند که مخاطب به خاطر 

کرونا و شرایط سیاسی با ســینما قهر کرده 
بود. اگر ایــن فیلم ها در همــان روزها اکران 
می شدند، به نظرم اســتقبال بسیار خوبی از 

آن ها می شد.
رئیس سازمان سینمایی تاکید کرد: علیرغم 
برخی نقدها، من معتقدم نه صرفا فیلم های 
کمدی بلکــه ســینمای ایــران در جذب 
مخاطب موفق بوده و رشد کرده است. سایر فیلم ها هم 

از نظر تعداد بیننده وضعیت خوبی دارند.
خزاعی درباره حضــور بنیاد ســینمایی فارابی با ۱۷ 
اثر در جشــنواره فیلم فجر گفت: تولیــد فارابی تنوع 
موضوعی و ژانر بندی دارد و این گونه نیست که فقط 
موضوعات دفاع مقدســی باشد. امســال در تولیدات 
فارابی بــرای اولین بــار قصه دینــی و فیلمی درباره 

صنعت نفت تولیــد و همچنین دربــاره وقایع کربلا 
اثری ساخته شده است.

وی اضافه کرد: قرار نیست تمام آثار نهادها در جشنواره 
فیلم فجر حضور داشته باشند. جشــنواره فجر هیات 
انتخاب مستقل و مجزا دارد و فیلم ها را مستقل از آنکه 
این برای کدام نهاد اســت، انتخاب می کند. این به این 
معنا نیســت که هر نهادی هر تعداد اثر تولید میکند در 

جشنواره حضور خواهد داشت.
رئیس سازمان سینمایی ۱۷ فیلم فارابی را از آثار آماده 
حضور در جشنواره دانست و گفت: این تعداد اثر، آماده 
برای ارائه به هیات انتخاب اســت؛ البته شــاید بخشی 
از این فیلم ها به جشــنواره نرســد ولی در حال تلاش 
هستند که این تعداد فیلم به جشــنواره برسد. تلاش 

فارابی برای کمک به تولید و چرخه سینما است.

بازیگران اصلی فیلم »باغ کیانوش« به کارگردانی رضا 
کشاورز حداد که این روزها در حال فیلمبرداری است، 

معرفی شدند.
 بــه نقل از روابــط عمومی پــروژه، همزمان بــا ادامه 
فیلمبرداری فیلم ســینمایی »باغ کیانوش«، شهرام 
حقیقت دوســت، عبــاس جمشــیدی فر، علیرضا آرا 
و مجید پتکی به عنوان بازیگران این اثر ســینمایی تا 

کنون مقابل دوربین رفته اند.
فیلمبــرداری این پروژه ســینمایی بــه کارگردانی 
رضا کشــاورز حداد که چندی پیش در همدان کلید 

خورده بود این روزها در حوالی تهران ادامه 
دارد.

ســهم اصلی در ترکیب بازیگــران این فیلم 
ســینمایی را کــه محــور اصلــی قصه اش 
شــخصیت های کودک و نوجوان هســتند، 

بازیگران نوجوان دارند. 
بازیگرانــی که برخــی از آن هــا را می توان 

اســتعدادهای تازه در سینما دانســت و برخی دیگر 
پیش از ایــن در آثار ســینمایی تجربــه ایفای نقش 

داشته اند. 

از جملــه بازیگران کــودک و نوجوان »باغ 
کیانوش« می توان به امیرحســین بیات، 
ابوالفضل ایوانی، دانیــال جعفری، ارغوان 
شــعبانی، امیرعلی صحرایــی، امیرمحمد 
صحرایــی، اشــکان اردســتانی، رونیکا 
بهرام زاده، ابوالفضل حســن خانپور، گرشا 

نامورصدیق اشاره کرد. 
این فیلم به عنوان اولین محصول مشترک باشگاه فیلم 
سوره و کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان، اثری 
ماجراجویانه و با محوریت نوجوانان است که فیلمنامه 

آن به صورت اقتباسی و توســط رضا کشاورز حداد به 
نگارش درآمده است.    

رضا کشــاورز حداد که نخســتین تجربه کارگردانی 
سینمایی خود را پشــت ســر می گذارد، پیش از این 
چندین فیلــم کوتاه در ژانر کودک و نوجوان ســاخته 
و همچنیــن کارگردانــی یکی از اپیزودهای ســریال 
تلویزیونی »تازه وارد« بــه تهیه کنندگی محمدجواد 

موحد را برعهده داشته است.
»بــاغ کیانوش« بــرای حضــور در چهــل و دومین 

جشنواره فیلم فجر ثبت نام کرده است.

سینما

باغ کیانوش

خریدار  علی طلوعــی تهیه کننده فیلم 
ســینمایی »بخارســت« که بودجه تولید 
آن بــا ســرمایه گذاری مردمــی و در قالب 
فرابــورس، تأمین شــده بود از ســود ۴۲ 

درصدی سهامداران این فیلم خبر داد.
علی طلوعــی تهیه کننده فیلم ســینمایی 
»بخارســت« به کارگردانی مسعود اطیابی 
که در فرآیند تولید اعلام شــده بود سرمایه 
اولیه آن از طریق بازار سهام و سرمایه گذاری 
مردمی تأمین خواهد شــد، درباره سرانجام 
ایــن تجربه توضیــح داد: خوشــبختانه با 
توجه به اکــران خوبی که فیلم ســینمایی 
»بخارســت« داشــت، پیش بینی ای که از 
فروش آن داشتیم محقق شــد و به همین 
دلیل سهامداران فیلم هم به اصل پول خود 
رسیدند و هم سود حاصل از سرمایه گذاری 

خود را دریافت کردند.
وی توضیــح داد: در کلیت ســود حاصل از 
فروش فیلم »بخارســت« ۴۲ درصد بود که 
سهامداران فیلم، هر کدام به اندازه پولی که 
برای مشارکت گذاشته بودند، به میزان ۴۲ 
درصد ســود کردند. ما از ۵۰۰ هزار تومان 
تا چند میلیون تومان، ســرمایه گذاری در 
فیلم داشــتیم که هر یک ۴۲ درصد ســود 
ســرمایه خود را دریافت کردند. اگر کسی 
۱۰۰ میلیون تومان بــرای تولید این فیلم 
ســرمایه گذاری کرده بــود، از فروش فیلم 
۱۴۲ میلیون تومان ســهم برد و بازگشــت 
سرمایه داشت که شــامل اصل پول و سود 

حاصل از آن می شد.
طلوعی دربــاره تعداد افراد ســرمایه گذار 
در این فیلم هم گفت: حــدود ۲۱۵ نفر در 
ســرمایه گذاری مردمی این فیلم مشارکت 
داشــتند. ما پروژه را روی سکوی مشخصی 
تعریف کردیم که روی همان سکو ۲۱۵ نفر 

مبالغی را سرمایه گذاری کردند.

تجربه »بخارست« تکرار می شود؟
این تهیه کننده درباره احتمــال تکرار این 
تجربه در ســینمای ایران توضیــح داد: با 
توجه بــه اینکــه در این پروژه ما ریســک 
ســرمایه گذاری را به طور کامل حذف کرده 
بودیم، پروژه به مرحله اجرا رســید. در این 
تجربه ها مهم این است که چه کسی ریسک 
کار را تقبل می کند و خیلی ها این ریســک 
را نمی پذیرنــد. از آنجایــی کــه به عنوان 
تهیه کننده ریسک این ســرمایه گذاری را 
قبول کردم، پروژه توانســت به مرحله اجرا 

برسد و تأیید فرابورس را هم گرفت.
وی افزود: خوشبختانه در این پروژه به سود 

رســیدیم اما این تجربه اولین و تنها پروژه 
ســینمایی محســوب می شــود که با این 
فرآیند به تولید می رســد. قواعــد و قوانین 
فرابــورس، خیلی منطبق با شــرایط تولید 
در عرصه سینما و مشــخصاً فرهنگ و هنر 

نیست. 
بیشتر پروژه های بازرگانی و تجاری در این 
فرآیند مدنظر بوده انــد و می توان به راحتی 
در فرابورس ســراغ آن ها رفــت. در حوزه 
سینما، شرایط به گونه ای است که ابتدا باید 
همه قراردادهای عوامل بســته شده باشد و 
بعد امکان ورود به فرابــورس وجود دارد و 
همین پیش شــرط کار را برای سینمایی ها 

سخت می کند.
تهیه کننده »بخارســت« ادامه داد: درباره 

ایــن فیلــم ســینمایی شــرایط اینگونه 
بود که مــن به عنــوان تهیه کننــده اصل 
ســرمایه گذاری را انجام داده بودم و بعد در 
فرآیند تولید بود که بخشــی از پروژه را در 
فرابورس عرضــه کردیم. در ایــن مرحله 
قرارداد بازیگــران، کارگردان و حتی پخش 
فیلم بسته شده بود. اگر قرار باشد پروژه ای 
قبل از عقد قــرارداد برای تأمین ســرمایه 
ســراغ فرابورس برود، شرایط بسیار سختی 

خواهد داشت.
طلوعی درباره سود حاصل از تولید این فیلم 
هم گفت: من هم مانند سایر سهامداران این 
فیلم به اندازه ســرمایه ای که گذاشته بودم 
ســود بردم. در مجموع این پروژه برای همه 
سرمایه گذارانش سودآور بود. اگر فرابورس 

در برخــی حوزه ها قواعــد و قوانین خود را 
تسهیل کند، شخصاً علاقه مندم این تجربه 
را در ســینما تکرار کنم اما اگر قرار باشد با 
نگاه صفر و یکــی، برخورد ســخت گیرانه 
داشته باشند، دیگر ســراغ این کار نخواهم 

رفت.
این تهیه کننده در پاســخ به اینکــه چرا با 
توجه به مثبــت بودن دســتاوردهای این 
مدل از جذب ســرمایه بــرای تولید فیلم 
»بخارست« برخلاف نشســت خبری آغاز 
بــه کار این پــروژه، درباره نتایــج آن هیچ 
اطلاع رسانی صورت نگرفت هم توضیح داد: 
بعد از پایان اکران عمومی فیلم، جمع بندی 
گزارش هــای مالــی فیلم چند مــاه طول 
کشــید و زمانی به اتمام رسید که احساس 
کردیــم اطلاع رســانی درباره آن شــاید 
موضوعیت نداشته باشد. سود حاصل از این 
سرمایه گذاری هم شــامل اکران عمومی و 
اکران آنلاین فیلم »بخارســت« بود که باید 
برای گزارش مالی نهایی، همه موارد مربوط 

به آن جمع بندی می شد.

فیلمنامه های اطیابی و دانشی رد شد
طلوعی بــا ابراز رضایــت از نتیجــه تولید 
و اکــران »بخارســت« دربــاره تازه ترین 
فعالیت های خود گفت: از ابتدای امســال 
۲ فیلمنامه ای که به ارشــاد فرستاده ام رد 
شــده اســت که یکی کمدی به کارگردانی 
مسعود اطیابی و دیگری یک کار اجتماعی 
به کارگردانی کاظم دانشــی بــود. در حال 
آماده ســازی طــرح جدیدی هســتیم که 
امیــدوارم بتوانیم برای آن مجــوز بگیریم. 
در شــبکه نمایش خانگی هم ۲ سریال را در 
دســت تولید دارم که پروانه ساخت آن ها از 

طرف ساترا صادر شده است.
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شهرام حقیقت دوست در باغ کیانوش

مجری لبنانی:

حضور فعال زنان ایرانی در عرصه های مختلف برایم جالب است
خریدار   مجری لبنانی برنامه »ســاعت 
به وقت قدس« کــه از شــبکه یک پخش 
می شــود، گفت: ارج نهادن بــه جایگاه زن 
در ایــران و حضور فعــال زنــان ایرانی در 
عرصه های مختلــف جامعــه برایم جالب 

است. 
زینب جابر با یادآوری این که در شبکه های 
عربی اجــرای هــای متعددی داشــته و 
چندین سال سابقه  اجرا دارد اظهار داشت: 
به خاطره رشــته تخصصــی ام در تاریخ و 
مباحث مربوط به محــور مقاومت به عنوان 
مهمان کارشــناس در یکــی از برنامه های 
شبکه ۱ سیما دعوت شدم و بعد از آن به من 
پیشنهاد اجرا دادند که پذیرفتم. من استاد 
تاریخ دانشگاه و پژوهشــگر حوزه مقاومت 
هســتم. خودم اصالتا لبنانی هســتم. ولی 
چون همسرم ایرانی است، در ایران زندگی 

می کنم.
جابر که علاقــه زیادی به ســینمای ایران 
دارد تاکید کرد: از بیــن فیلم های ایرانی به 
وقت شام، کتاب قانون، متری شیش و نیم، 
هزار پا، عملیات کرکوک، پرواز در شــب و 

اخراجی ها را دیده ام.

وی هدفــش از حضــور در ایــن برنامــه 
تلویزیونی را بیان حقایق به صورت مستقیم 
و بی پرده خواند و افزود: نشان دادن فرهنگ 
و تاریخ فلســطین و رژیم غاصب به صورت 
مســتند، تبیین گفتمان حق و انســانیت 
بصورت مقایسه ای، برجسته سازی پیروزی 
های محــور مقاومــت و اســباب و عوامل 
آن و معرفــی الگوهای مقاومــت و رهبران 
محور مقاومــت از جمله دیگــر اهداف من 
بــود. همچنیــن می خواســتم دروغ های 

رسانه های غربی را نشان بدهم.
چون آنها از این رژیــم غاصب دفاع و حقایق 
را دگرگــون می کننــد. اســتاد تاریخ باید 
واقعیــت را به مــردم منتقل کنــد. چون 
دشــمنان ســعی در تحریف تاریخ دارند. 
دشمنان صهیونیســتی دارند همین کار را 
انجام می دهند. من می خواهم در قســمت 
فضای مجازی این برنامه واقعیت را به مردم 

منتقل کنم.
این مجری در پاســخ به این سوال که چه 
موضوعاتــی در ایــران توجه شــما را به 
خودش جلــب کرده گفت: بــه طور کلی 
هر کشــوری ویژگی های خودش را دارد. 

چیزی کــه در ایران دیــدم و خیلی برای 
من جذاب بوده موضوع محبت شــدید به 
اهل بیت از اقشار مختلف جامعه خصوصا 
ارادت خاص بــه اماکن مقــدس همانند 
مشــهدالرضا و قم مقدسه و ســایر اماکن 
مذهبی، محبت به شــهدا و قهرمانان ملی 
مثل حاج قاســم ســلیمانی، وفاداری به 
کشــور و رهبر و وطن دوستی، توجه ویژه 
به علم و دانش، تمدن و تاریخ غنی ایران، 
تنوع زبان ها لهجه ها و قومیت ها و زندگی 

مسالمت آمیز بود.
معتقدم ایران با وجود تحریم های شــدید 
پیشــرفت های چشــمگیر در عرصه های 
مختلــف در تکنولــوژی، علــم، صنعت و 
فناوری و حتی علوم انســانی داشته است. 
جاذبه هــای طبیعی ایران شــامل جنگل، 
کویر دریــا وتنوع جغرافیایی کــه در ایران 
وجود دارد از مواردی اســت که توجه من را 

همیشه جلب می کند.
وی ادامه داد: در کشور لبنان پیروان مذاهب 
و ادیان مختلف در کنار هم زندگی می کنند. 
تاریخ غنــی و تنوع فرهنگــی و اجتماعی و 
حتی غذایی و توجه بــه یادگیری زبان های 

مختلف و محبت ویژه أهــل لبنان به ایرانی 
ها از دیگر موارد شاخص در این کشور است.

»ســاعت به وقت قــدس« با اجــرای علی 
خلیلی و زینب جابر بــه تهیه کنندگی امیر 
تاجیک پنجشنبه ها ســاعت ۱۹ روی آنتن 
می رود و جمعه ها ساعت ۱۳:۰۰ بازپخش 

می شود.
زینب جابــر پیش تــر برنامــه خانوادگی 

»خلیه حب« )خانه عشــق( را برای شبکه 
الکوثر اجرا کرده اســت. او ۳۳ ســال سن 
دارد و دارای مــدرک تحصیلــی دکترای 

روانشناسی است.
وی در کارنامه خود سابقه اجرا در تلویزیون 
لبنــان را دارد. او همچنین در شــبک های 
الکوثر و العام نیز کار اجرا را بر عهده داشــته 

است.
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میدان

ایمان گودرزی   علی دایی می گوید: نصف 
بیشــتر عمرم رفته. یک ذره هم باید زندگی 
کرد، همه چیز که فوتبال نمی شــود. دیگر 
برای مســافرت خانوادگــی دغدغه تقویم 

لیگ را ندارم.
علی دایی حاوی صحبت های بسیار جالبی 
از شــهریار فوتبال ایران اســت. مردی که 
خارج از کشور برای او ارزش به مراتب بسیار 
بیشتری از داخل کشــور قائل هستند. اگر 
مصدومیت های بســیاری که برای تیم ملی 
ایران گریبانــش را گرفت و بارهــا زیر تیغ 
جراحــی رفت را کنــار بگذاریــم، ۲۷ مهر 
۱۳۷۳ را هرگز از یاد نخواهیم برد. روزی که 
در دیدار برابر بحرین در بازی های آســیایی 
۱۹۹۴ هیروشــیما با حرکت ناجوانمردانه 
ســنگربان حریــف دچار آســیب دیدگی 
شدید از قســمت طحال شــد و با این حال 
خطر بزرگــی را به جان خریــد و ۲۰ دقیقه 
باقی مانده تــا پایــان کار را در زمین ماند و 
پس از آن تحت یک عمل ســنگین جراحی 
قرار گرفت؛ چند ماهی از مســتطیل ســبز 
دور ماند. پس بیراه نیســت اگر علی دایی را 
یک جانباز ورزشی بنامیم و بدانیم که برای 
کســب افتخار برای ایران و شاد کردن دلم 
هم میهنانش بارها و بارهــا چه دردهایی را 
متحمل شــد که هنوز ایــن دردهای کهنه 
ورزشــی گهگاهی به ســراغش می آیند و 

امانش را می برد.

 بکن باوئر، علی دایــی را در جایی 
بهترین سرزن فوتبال جهان می نامد.

چه کردیــد کــه در بوندس لیگا در 
ســطحی قرار بگیرید که تحسین نفر 

اول فوتبال آلمان را داشته باشید؟
این نظر لطــف قیصر فوتبــال آلمان به من 
را نشان می داد. همیشــه گفته ام، خیلی ها 
از من بهتر بوده اند. اما خیلی ها مســائلی را 
که من به راحتی رعایت می کردم را رعایت 
نمی کردند. در تمــام دورانی کــه فوتبال 
حرفه ای بازی می کردم، هیچ وقت ســاعت 
۱۱ شــب را ندیدم و بعد از این ساعت بیدار 
نبودم.رعایت این مســائل به من که خیلی 

دوست داشتم پیشرفت کنم کمک کرد.

 اگر برخوردهای تبعیض آمیز نبود، 
علی دایــی بالاتر از کارســتن یانکر 
و میشــائیل پریتز در بایرن مونیخ و 
هرتابرلیــن بــه موفقیت های خیلی 

بیشتری در بوندس لیگا می رسید؟
گذشته ها گذشته و من دیگر به این مسائل 
فکر نمی کنم.اما من بایــد بگویم که هرچه 
الان به آن رســیده ام از حضــور در فوتبال 
آلمــان دارم.هر قــراردادی که بســتم،به 
مملکت خودم آوردم و به این موضوع افتخار 
می کنم.دوران فوتبالی ســالمی را داشتم.

ســالم زندگی کردم.خدا را شــکر می کنم 
که خیلی در این مســیر به مــن کمک کرد 
تا به خیلــی چیزهایی که دوســتان من و 
هم بازی هایم می خواستند به آنها برسند،به 
عنــوان نماینده شــان به ایــن موفقیت ها 

رسیدم.

به عنوان یک مهاجم نوک،خودخواه 
بودید و پاس نمی دادید؟

شــاید بگویید این طور بوده ام اما هر زمانی 
که بازیکن کنــاری ام را در موقعیت بهتری 
می دیدم پاس هــم می دادم.اتفاقا من پاس 
گل هم زیاد داده ام.این طور نبوده که درون 
زمین فقط موقعیت خــودم را می دیده ام.

البته موردی که اشاره کردید در فوتبال دنیا 
و برای یک مهاجم نوک امری طبیعی است.

 علی دایی خودش را بهترین سرزن 
فوتبال ایران می داند و اگر سه سرزن 
برتر تاریخ فوتبال ایــران را معرفی 
کنید، خودتــان را نفر چنــدم این 

فهرست قرار می دهید؟
سرزنِ قهار در تاریخ تیم ملی ما زیاد بوده اند. 
خودم عاشــق بــازی مرحوم کریــم باوی 
بودم. زنده یاد همایون خــان بهزادی، غفور 
جهانی، غلام رضا فتح آبــادی و خیلی های 
دیگــر بوده اند که مــن اسامی شــان را به 
یاد نمــی آورم. مــن خودم را یک ســرزن 
صرف نمی دانــم .چون خیلــی از گل هایم 
را بــا ضربــات ایســتگاهی و شــوت،با پا 
زده ام. بــه طور کل گل های مــن تلفیقی از 
ضربات هر دو پای چپ و راســت و ضربات 
ســر بوده اســت. و تمام ۱۰۹ گل ملی ام را 
مدیون تمــام بچه هایی هســتم که در طی 
ســال های حضورم در تیم ملی بــه من در 
کســب این موفقیت ها کمک کردند.کمک 
هم تیمی هایم نبود علی دایی نمی توانست 

به این موفقیت ها برسد.

 در سال روز دیدار تاریخی و ماندگار 
ایران و اســترالیا، 1۶74 روز از دوری 
علی دایی از فوتبــال می گذرد. فکر 
نمی کنید این زمان بیش از حد طولانی 
شــده؟ آیا خودتان دل تنگ فوتبال 

نشده اید؟
خب شــما این را در نظر داشته باشید که هر 
کســی یک روزی دوره حضورش در فوتبال 
به اتمام می رسد. خوشبختانه من از قبل به 
این دوران فکر می کردم. الان هم از فوتبال 
دور هســتم. البته در همین مدتی که ذکر 
کردید، خیلی پیشنهاد برای همکاری به من 
شد اما خودم خواستم که نیایم و کار فوتبالی 
نکنم. من همیشــه عاشــق فوتبال بوده و 
هستم و خواهم بود.مگر می شود یکی مثل 
من که همه چیزش را از فوتبــال دارد، این 
همه سال تلاش کرده باشــد، برای اعتلای 
فوتبال ایران ۹ مرتبــه زیر تیغ جراحی قرار 

گرفته باشد و عاشق فوتبال نباشد؟

 خب پس این عشق برای علی دایی 
جاودانه خواهد ماند؟

به طور حتم اگر هر چیــزی را از ما بگیرند، 
عشــقی را که ما بــه ایــن ورزش داریم را 
نمی توانند از ما بگیرند.اگر فرصت دســت 
بدهد بازی هــا را از تلویزیــون می بینم. به 
خصوص بازی هــای مهم را حتما تماشــا 

می کنم.

پس می گوییم که بازگشــت علی 
دایی بــه فوتبال ایــران غیرممکن 

نیست؟
غیرممکن که نیســت اما این را باید اضافه 
کنم کــه برای حضــور دوباره ام، شــرایط 
مهیا نیســت و این هم از طرف خودم است. 
وگرنه خیلی ها برای همــکاری به من لطف 
داشــتند.از تیم ملــی گرفته تــا تیم های 
باشــگاهی پیشــنهادات خود را دادند.اما 

خودم نخواستم که فعلا به فوتبال برگردم.

 جالب اســت کــه علــی دایی از 
چنین پیشــنهاداتی می گذرد،حتی 

تیم ملی؟!
الان می توانم وقت بیشتری برای خانواده ام 
بگذارم و کنارشــان باشــم.این مهم ترین 
فاکتور برای من اســت که اول انسان خوبی 
باشم. و متأسفانه انسانیت اخلاقی است که 

خیلی ها فراموش می کنند.

 منظورتان این اســت کــه برخی 
پیشــنهادات اخیرتــان را به دلیل 
حرفه ای  اخــلاق  مســائل  رعایت 

نپذیرفتید؟
این طور پاسخ ســوال تان را می دهم که در 
تمام دوران فوتبالی ام طوری رفتار کرده ام 
که الان کســی نمی تواند به مــن بگوید که 
فلان کار غیرحرفــه ای را انجام داده ام.حق 
کســی را خورده ام.بازیکــن آورده و بابتش 
پول گرفته ام.هیچ کــس نمی تواند چنین 
مسائلی را به من نسبت بدهد.سالم فوتبال 
بازی کردم.سالم مربی گری کردم و الان هم 

دارم سالم زندگی می کنم.

اما هنوز فوتبال ما چه پرسپولیس و 
چه تیم ملی از ستاره هایی بهره می برد 
که با اعتماد علی دایی الان چهره های 
صاحب نامی هســتند.به عنوان مثال 
امید عالی شــاه کــه الان کاپیتان 
پرسپولیس است و یا مهدی طارمی که 

بهترین بازیکن تیم ملی است؟
من اصــلا در مــورد این چیزهــا صحبت 
نمی کنم.ایــن بچه هــا بر اســاس لیاقت 
خودشان به این جایگاه رســیدند.من تنها 
وســیله ای بودم که بتوانم بازیکنان جوان و 
بااستعداد را شناسایی و به آنها بها و فرصت 
بازی بدهم.موفقیت آنها موفقیت من است.

شاید بازیکنانی که اســباب بزرگی شان را 
مهیا کرده ام،ســالی یک بار هم حال من را 
نپرســند.با این حال بــاز می گویم که من 
تنها وظیفه ام را در قبال اســتعدادها انجام 
داده ام.وســیله ای از جانب خدا برای ترقی و 
تعالی این نفرات بــوده ام و البته که لیاقت و 
شایستگی خودشان هم بوده که صاحب نام 

و اعتبار در فوتبال ایران بشوند.

 در مــورد هجمه به اهالــی فوتبال 
و فوتبالیســت ها در خصــوص عقد 
قراردادهای میلیاردی می خواهم نظر 

شما را هم داشته باشم؟
ابتدا باید با این توضیح،پاســخ سوال شما را 
شــروع کنم که فوتبال در تمام دنیا ورزش 
اول محسوب می گردد.شما کدام ورزش را 
می توانید مثال بزنیــد که صدهزار و یا صد و 
بیست هزار تماشاگر را به ورزشگاه بکشاند؟ 
۹۰ تــا ۱۰۰ دقیقه هیجــان بیافریند.تنها 
شاید بتوان از فوتبال آمریکایی یا بسکتبال 
حرفه ای آمریکا نــام برد که اعــداد و ارقام 
مالی بالاتر از فوتبال در این رشــته ها تبادل 
می شــود.از تنیس هم می تــوان نام برد که 
جوایز چند میلیون دلاری در تورنمنت های 

مختلف در طول سال دارد.

 بنا بر این صحبت ها،شــما از عقد 
فوتبال  در  میلیــاردی  قراردادهای 

باشگاهی مان حمایت می کنید؟
صحبت مــن ایــن نیســت.من می گویم 
همــه شــرایط فوتبال مــان را بــا دیگــر 
کشــورها مقایســه کنیم.همیــن رونالدو 
که النصر عربســتان اســتخدام کرده، رقم 
پرداختی شان به این بازیکن بیشتر از تمام 
پرداختی هــای بازیکنــان و مربیان حاضر 
در تمام لیگ هــای ایران اســت.این را هم 
در نظر بگیریــد که فوتبال بــرای خیلی از 
فوتبالیست های ما شغل محسوب می شود 
نه فقط یــک ورزش.چــون کار اقتصادی 
نکرده اند.پیــش از ایــن در صحبت هایــم 
اشــاره کردم که برخی از دوســتانم در تیم 
۹۸ با این شرایط مواجه بوده و هستند.باید 
بگویم چون وضعیت اقتصادی مردم ما اصلا 
مناسب نیست،این پول های فوتبال خیلی 

زیاد به نظر می رسد.

 بــه نظرتان تعــادل بیــن مبالغ 
قراردادها و ســختی کار در فوتبال 

برقرار است؟
شما این موضوع را در نظر بگیرید انسانی که 
به عنوان فوتبالیست در کشورمان به زمین 
می رود و این همه تلاش می کند،زندگی اش 
با یــک مصدومیت به هم می ریزد و شــاید 
دیگر نتواند فوتبال بازی کند و از این طریق 
درآمدی برای ادامه زندگی اش داشته باشد.

بنابراین می گویم که حق شــان از این اعداد 
و ارقام هم بیشتر است.شــما ببینید کدام 
فوتبالیســت ایرانی مورد حمایت بیمه ای 
قرار دارد که بعــد از دوران بازی گری اش به 
دردش بخورد؟آیــا فوتبالیســت ما حقوق 
بازنشســتگی دارد؟ اگر مــن فوتبالم را در 
آلمان بــه پایــان می رســاندم، الان بابت 
مالیاتی که به عنوان فوتبالیست از قراردادم 
پرداخــت می کــردم،الان حداقــل ماهی 
۱۰هزار یورو حقوق بازنشستگی می گرفتم.
امــا در مملکت مــا چنین قانونی نیســت.

فوتبالیســت فقط مالیــات می دهدبدون 
آن که خدماتی در قبــال آن دریافت کند.

نمی دانیم مالیــات پرداختی مان در کجای 
فوتبال و ورزش مورد استفاده قرار می گیرد 
و چه بهره ای برای ما فوتبالیســت ها دارد.

اداره مالیــات در قبــال دریافــت مالیات 
از قــرارداد فوتبالیســت های ما،پــس از 
بازنشستگی شــان چه خدماتی به آنها ارائه 
می دهد؟ هیچ خدماتی،چون قانونی در این 

خصوص نداریم.

 قانونی این فصل مورد استفاده قرار 
گرفته که باشگاه ها را موظف می کند 
یک ســقفی را برای بستن قراردادها 
لحاظ کنند.اما این قانون به ســادگی 

دور زده شده است؟
خودتان از همه مســائل آگاه هستید. کدام 
باشــگاه این قانون را رعایــت و انجام داده 
است؟ همین می شــود که به جای ثبت رقم 
واقعی قرارداد، اتومبیــل و خانه به بازیکن 
می دهند و قــرارداد واقعــی بازیکن به ۵۰ 
میلیارد می رسد. به نظرم تعادل بین بازیکن 

خارجی و ایرانی در این قانون برقرار نیست.
بازیکن خارجی که تعویضــی هم به زمین 
می آید،قــرارداد دلاری می بندد،امــا برای 

بازیکن ایرانی چه امتیازی قائل می شوند؟

پیشنهاد شما برای تغییر این وضعیت 
و ایجاد ثبات در این خصوص چیست؟

نه تنها فوتبالیســت ها،بلکه ورزشــکاران 
سایر رشته ها را هم نیز باید بیمه کنند.باید 
به فکــر تأمین معاش و آینده ورزشــکاران 
باشند. این که نمی شود کشتی گیر صاحب 
عناوین قهرمانی جهان و آســیا برود برای 
امرار معاش،دست فروشــی کند! پس کجا 
رفته انسانیت ما؟ چیزی که مدام صحبتش 
را می کنیــم. اگر ما بــه تمــام ورزش ها و 
ورزشــکاران مان رســیدگی لازم را انجام 
بدهیم،فوتبال هم مثل امروز بولد نمی شود.

 حق فوتبال ما چیست؟
شــما دقت کنید،فوتبال مهمترین رشــته 
ورزشی و موجب سرگرم شدن قشر عظیمی 
از جمعیت مــردم ما را تشــکیل می دهد. 
تلویزیــون را که روشــن می کنند،اغلب به 
تماشــای مســابقات فوتبال ایران و جهان 
می نشــینند.باحالا شــما ایــن را در نظر 
بگیرید،زمانی که یک باشگاه با این هزینه ها 
زمانی کــه نتوانــد از امتیــاز دریافت حق 
پخــش تلویزیونی بهــره ببرد،یه طور حتم 
صدمه می بیند و پیامد آن اسپانســرهایش 
را از دســت می دهد.اسپانســری که دیده 
نشــود،رغبتی بــرای همکاری با باشــگاه 
پیدا نمی کند. خب تــا جایی هم که همگی 
می بینیــم و مطلــع هســتیم،تیم ها یک 
اسپانســر اصلی دارند که روی پیراهن شان 
حک می شــود و چندین اسپانســر فرعی.

کجای فوتبال دنیا،فدراســیون یک کشور 
می آیــد و حــق اسپانســری می گیــرد و 

باشگاه ها از این حق محروم هستند؟!

 خــب فوتبال دولتــی نمی تواند از 
تلویزیون دولتی حق پخش بگیرد؟

خب همین می شــود که فوتبال ما خیلی از 
حتی رقبای آســیایی خود عقــب می افتد. 
با این شــرایط فوتبال ما به هیچ وجه قابل 
قیاس با ژاپــن و کره جنوبی و عربســتان و 
استرالیا نیســتیم. ما خیلی از این کشورها 

عقب افتاده ایم.

 با پیشرفتی که در قدرت های درجه 
یک آســیا می بینیم،پیش بینی شما 
از حضور ایران در جام ملت های آسیا 

کسب چه مقامی است؟
شــما کمی به قبل از تیم ملــی توجه کنید. 
زمانی کــه تیــم امیــد مــا از رقابت های 
انتخابــی المپیک در گــروه مقدماتی خود 
که جدی تریــن حریفش ازبکســتان بود 
حذف شــد و یا در بازی های آســیایی برابر 
هنگ کنگ حذف شــد،برای ایــن فوتبال 
باید گریــه کرد.تک بــه تــک بازیکنان ما 
خــوب هســتند.زمانی که ژاپــن موفق به 
شکســت آلمــان در خانه اش می شــود،یا 
کره جنوبی و عربســتانی کــه در بازی های 
جام جهانــی آرژانتین را شکســت داد،ما تا 
کی باید دل خوش و متکی به شانس و اقبال 
باشیم که اتاقی رخ بدهد و ما بتوانیم نتیجه 
بگیریم. الان ببینید چنــد دوره بازی های 
جام ملت ها هســت که بــه نیمه نهایی هم 
نرسیده ایم،فینال که دیگر جای خود دارد.

یک آرزوی دور از دست رس شده است.

 از بانک تجارت با یحیی گل محمدی 
آشــنایی دارید. و حالا از دوست 32 

ساله خود حمایت می کنید؟
درست نیســت بخواهیم فراموش کنیم که 
پرسپولیس با یحیی در این سال های اخیر 
نتایج بسیار خوبی گرفته است. همین فصل 
گذشته آنها سه گانه فوتبال باشگاهی ایران 
را مال خــود کردند. دو فینال آســیایی در 
رقابت با تیم های متمول غرب و شرق آسیا 

و دیگر افتخارات. الان هم اگــر از نتایج این 
فصل می خواهم صحبت بکنــم، نمی توانم 
تا از نزدیک با شــرایط پرســپولیس مواجه 
نشــده ام، بگویم چرا یحیی ایــن بازیکن را 
فیکس بازی می دهد یــا آن بازیکن را مورد 
اســتفاده قــرار نمی دهد. چون مــن که از 
نزدیــک در تمرینات پرســپولیس حضور 
ندارم تا بتوانم نظر قاطع کارشناسی بدهم. 
شاید نظر شــخصی خودم را بگویم که اگر 
من بودم فــلان بازیکن را به جــای فلانی 
اســتفاده می کــردم، اما چون در شــرایط 
تمرینی پرســپولیس قرار ندارم، به خودم 
اجازه نمی دهم نظر قطعی و کارشناسی در 

مورد تصمیمات سرمربی تیم بدهم.

 به هرحال پیشکسوت پرسپولیس 
هم روی تیم سابق خودش تعصب دارد؟

من علی دایــی اگر هم در جریان شــرایط 
داشــته  قــرار  پرســپولیس  تمرینــی 
باشــم،موردی هم به نظرم برسد خصوصی 
به خود یحیی می گویم. این درســت نیست 
که مســائل تیم را به رســانه ها بکشــانیم. 
پیشکســوتان عزیــز و همــه کســانی که 
پرســپولیس را دوســت دارند، به نظر من 
باید یحیــی و تیمــش را حمایــت کنند. 
پیشکســوتان عزیــز اگر تمرینــات تیم را 
از نزدیک می بیننــد و یا بازی ها را تماشــا 
می کنند،اگر موردی به نظرشــان می رسد 
که به پیشرفت و بهبود مســائل تیم کمک 
می کند،خصوصی و مستقیم به خود یحیی 
بگویند. شــما یک مربی را در فوتبال مثال 
بزنید که همیشــه یک روند موفقیت آمیز را 
طی کرده و هیچ فراز و نشیبی نداشته است. 
حالا این درست نیســت که ما بیاییم همه 
ســال های موفق یحیی را فراموش کنیم و 
امســال به خاطر چند نتیجه که در جریان 
کامل و دقیق رخ دادن شان نیستیم و مورد 
رضایت مردم نبوده، سرمربی پرسپولیس را 

مورد نکوهش قرار بدهیم.

 یعنی با انتقاد از عملکرد ســرمربی 
مخالف هستید؟

اگر نیت کمک کردن باشــد تضــادی میان 
کسی پیش نمی آید. خب انتقاد کردن خیلی 
راحت است. شــما خیلی راحت می توانید به 
بیان صحبت های منفی و انتقادآمیز بپردازید. 
برعکس این مسئله این خیلی سخت است که 
تو بنشینی فکر کنی،آنالیز کنی که چه چیزی 
می تواند به پیشرفت یک موضوع کمک کند. 
پرســپولیس با یحیی در سال ها قبل فوتبالی 
که ارائه می داد بســیار مقتدرانه تر بود. اما این 
فصل از لحاظ نتیجه گیری با آن پرسپولیس 
فاصلــه دارد. تیم در مدت اخیــر مصدومان 
تأثیرگــذاری مثل وحید امیری داشــت که 
خیلی می توانســتند به یحیی و پرسپولیس 
کمک کنند. متأسفانه نبود این نفرات کلیدی 
دســت و بال هر مربی را می بندد. خود یحیی 
هم باید در خصوص علت و علل نتایج این فصل 
بررسی مجددی بکند. خب خیلی مسائل دیگر 
هم شاید در تیم و باشگاه پرسپولیس رخ بدهد 
که من از آنها اطلاعی نداشته باشم تا بتوانم نظر 
فنی و کارشناسی بدهم. بنابراین اظهاراتم تنها 
بر اساس مواردی هســت که می توانم ببینم. 
یحیی مربی باهوشی است و همین که توانسته 
در پرســپولیس دوام بیاورد، شما تا ته خط را 

بخوانید.

زمــان تعیین نمی کنیــم اما در کل 
منتظر بازگشت علی دایی به فوتبال 
باشیم؟ چون این که فرمودید دوره من 

تمام شده را نمی توان پذیرفت!
منظــورم این نبــود که دوره حضــورم در 
فوتبال به انتهای راه خود رســیده است. اما 
در شــرایط فعلی دوســت ندارم به فوتبال 
برگــردم. زمانی که مربی گــری می کردم، 
به غیر ســال آخری که آن اتفاقات رخ داد.
متأسفانه خنده دار است که عنوان کنم خود 
باشگاه می خواست که من شکست بخورم. 
باشــگاهی که در آن کار می کنی، خواهان 

شکست تو باشند؟! این باورکردنی است؟!

  باید بگوییم بــه علی دایی در تیمی 
که آن را به لیگ قهرمانان آسیا رساند، 
از پشت خنجر زده شد؟ مثل ماجرای 

ناصر حجازی؟
شــما فقط به این موضوع توجــه کن که تیم 
فوتبال بزرگســالان ســایپا الان کجاست؟ 
نمی خواهم به گذشــته برگــردم. اما بعضی 
مواقع واقعا باید گفت که عدو شود سبب خیر 
اگر خدا خواهد! خــدا را شــکر الان فعالیت 
اقتصادی خــودم را دارم. آرامشــی که باید را 
در کنار خانواده ام دارم. ۵۳ ســالم شده است. 
نصف بیشتر عمرم رفته است. یک ذره هم باید 
زندگی کنم. همه چیز که فوتبال نمی شــود. 
چه وقت باید بدون استرس در کنار خانواده ام 
باشــم؟ دیگر برای مســافرت خانوادگی این 
دغدغه را ندارم که تقویم لیگ چه زمانی به ما 
می دهد که به یک سفر خانوادگی بروم. همه 

این ها در زندگی اهمیت دارد.

ژوزه مورایس:
باز هم می گویم تصمیم AFC منصفانه نبود

سرمربی تیم فوتبال ســپاهان اصفهان گفت: در دیدار برابر الاتحاد به 
دنبال پیروزی بودیم. ژوزه مورایس در نشســت خبری پس از شکست 
دو بر یک ســپاهان اصفهان مقابل الاتحاد عربســتان در هفته ششــم 
لیگ قهرمانان آســیا گفت: این بــازی فقط بحث تکنیکی نداشــت، 
بازی قشــنگی بود و از هر دو تیم عملکرد خوبی دیدیــم. لحظاتی بود 
که موقعیت هایی داشــتیم و بازیکنان حرفه ای در زمیــن دیدیم و به 
غیر از اتفاقی که برای حمدالله افتاد و به خاطر صحنه ســازی کارت زرد 
گرفت، بقیه بازی با عدالت بود.سرمربی ســپاهان درباره جو ورزشگاه 
تاکید کرد: جو خوبی در ورزشگاه داشــتیم، ۲ بازی آخر را در ورزشگاه 
خودمان بازی نکردیم و این جو را نداشــتیم. امیــدوارم اگر به مرحله 
بعدی صعود کردیم، بتوانیم در خانه بــازی کنیم و با هواداران خودمان 
جلو برویم، بازهم می گویم این تصمیم منصفانه نبود و می توانســتند 
به فوتبال فکر کنند و تصمیم بهتری بگیرند.ســرمربی سپاهان گفت: 
از همه عربستان و الاتحاد تشکر می کنم که اســتقبال گرمی داشتند، 
بحث فرهنگ و کشورهاست و باید به فرهنگ این کشور احترام بگذاریم 
و با یک مجسمه کمتر یا بیشــتر فرقی نمی کند، مجسمه ها در کشورها 
قهرمانان آن کشورها هســتند، پس باید به قهرمانان آن کشور احترام 

بگذاریم. به عنوان یک انسان باید به همه چیز احترام بگذاریم.
او در پایان تاکید کرد: برای مســاوی بازی نیامده بودیم و برای برد وارد 
زمین شدیم و به خاطر تفاضل گل می توانیم به مرحله بعد صعود کنیم 

اما هدف ما کسب پیروزی بود.

 امباپه سوژه اصلی
وپا نگاهی به مهمترین نقل و انتقالات فوتبال ار

به نظر می رسد با نزدیک شــدن به فصل نقل و انتقالات زمستانی، انتقال 
»جیدون سانچو« به یوونتوس قطعی شــده است و مذاکرات امباپه و رئال 
مادرید هم همچنان ادامه دارد.با نزدیک شدن به نقل و انتقالات زمستانی 
فوتبال، اخبار و حواشــی مختلفی در خصوص مذاکرات میان بازیکنان و 
تیم ها به گوش می رســد و تیم ها تــلاش می کنند بازیکنــان موردنظر 
خود را جذب کنند.روزنامه »کوریه دلو اســپورت« در خصوص باشــگاه 
منچستریونایتد نوشته است: این تیم آماده اســت تا »جیدون سانچو« را 
تنها با ۲۶ میلیون پوند به یوونتوس بفروشــد و حتی ممکن اســت برای 
آنکه این انتقال رقم بخورد به »دانی فن دی بیک« اجازه دهد در ژانویه به 
صورت قرضی رایگان به تورین برود تا شیرینی این معامله را هم داده باشد.

پایگاه خبری »اسکای جرمنی«: »ژان کلر تودیبو«، مدافع میانی نیس 
هنوز هم کاندیــدای انتقال در ژانویه به اولدترافورد اســت و احتمالاً به 
منچستر بیاید.پایگاه خبری »اســکای جرمنی«: بایرن مونیخ انتظار 
دارد توماس مولر با وجود علاقه منچستریونایتد به این بازیکن، قرارداد 
خود را تا سال ۲۰۲۵ تمدید کند.پایگاه خبری »اسپورت«: »مارکوس 
آلونسو« که از قبل می دانست بارســلونا قصد دارد او را در پایان فصل به 
بازیکن آزاد تبدیل کند به بازگشت به لیگ برتر یا یا انتقال به عربستان 
سعودی چشم دوخته اســت.»کالچیومرکاتو«: لیورپول آماده است تا 
مذاکرات خود را با ناپولی برای خرید »پیوتر زیلینکســی« هافبک این 
تیم ایتالیایی آغاز کند. این بازیکن ۲۹ ساله که در سال آخر قراردادش 

با ناپولی قرار دارد مورد توجه یورگن کلوپ قرار گرفته است.

پایگاه خبــری »رکورد«: »عثمــان دیومنــد«، مدافع میانی باشــگاه 
اسپورتینگ، علاقه چلسی و نیوکاسل یونایتد را به خود جلب کرده است، 
اما آرسنال هم به جذب این بازیکن ۲۰ ساله علاقمند است.پایگاه خبری 
»دفنسا سنترال«: »کیلیان امباپه« علاقمند اســت فصل آینده زیر نظر 
»کارلو آنجلوتی« در رئــال مادرید کار کند به خصوص بــه این دلیل که 
»ادواردو کاماوینگا«، »اورلین چوآمنی« و »کریم بنزما« از سرمربی این 
تیم تعریف و تمجید کرده اند.پایگاه خبری »فیچاجس«: منچسترسیتی 
همچنان به »کائورو میتوما«، وینگر »برایتون« علاقه مند است و ممکن 
اســت تابســتان آینده برای جذب این وینگر اقدام کند. برایتون ارزش 
قرارداد این ملی پوش ژاپنی را بین ۶۰ تا ۷۰ میلیون پوند ارزیابی می کند.

پایگاه خبری »تیم تاک«: لیورپول به جذب »لــوکاس برالدو« مدافع 
تیم سائوپائولو علاقه مند اســت اما انتقال او به »آنفیلد« به دلیل علاقه 
چلسی، منچسترسیتی، آرســنال و تاتنهام به این بازیکن پیچیده شده 

است.

وش افشاگری میثاقی؛ کودتا در قطر علیه کی ر
مجری برنامه فوتبال برتر در اواســط برنامه بامداد فوتبال برتر شــبکه 
ســه، خبر از برکناری کارلوس کیروش داد. مجری برنامه فوتبال برتر 
ادعا کرد که خبرنگاران قطری اعلام کرده اند که کی روش در آســتانه 
جام ملت های آســیا به پایان همکاری با فدراســیون قطر نزدیک شده 
است.محمدحســین میثاقی در برنامه فوتبال برتر گفت که بازیکنان 
تیم ملی قطر به مدیران فدراسیون فوتبال این کشور اعلام کرده اند که 

دیگر نمی توانند با کارلوس کی روش کار کنند.

از آن طرف هم کمپ اســپایر اعلام کرده اســت که کــی روش اصلا از 
امکانات ما استفاده نمی کند و خودش دکتر و فیزیوتراپ می آورد.

وشی جباری،میزبان رفیق قدیمی در کتاب فر
ستاره سابق استقلال این روزها سرگرم ادامه کتاب فروشی اش است.

 مجتبی جباری، ســتاره اســتقلال در دهه هشــتاد و نود به واســطه 
نمایش فوق العاده در زمین بازی و اخــلاق منحصربه فردش محبوبیت 

چشمگیری در بین هواداران این تیم داشت.
اما یکی از نکاتی که ایــن بازیکن را در انتهــای دوران بازی و پس از آن 
متمایز کرد، علاقه ویژه او به فرهنگ و هنر بود که ســرمایه گذاری در 
یک اثر ســینمایی یا حمایت از اجراهای تئاتر و دوستی نزدیک با اهالی 
هنر موید آن بود.مجتبی جباری، چند ماهی اســت که کتاب فروشــی 
در خیابان زعفرانیه تهــران کرده. وریا غفوری که از دوســتان نزدیک 
مجتبی جباری است بار دیگر در کتاب فروشی جباری حضور پیدا کرد 

و با هم عکس یادگاری گرفتند.



استان

اصفهــان- مریــم مومنــی    مدیریــت انــرژی هلدینــگ 
پتروپالایــش اصفهــان بــرای نخســتین بــار در ســومین 
ممیزی تخصصی فنی  - سیستمی انرژی پالایش و پخش 

، بالاترین رتبه را به خود اختصاص داد. کشور
 مدیریــت انــرژی هلدینــگ پتروپالایــش اصفهــان بــرای 
فنــی  تخصصــی  ممیــزی  ســومین  در  بــار  نخســتین 
شــامل  کشــور  پخــش  و  پالایــش  انــرژی  سیســتمی   - 
حوزه هــای  واحدهــای فراینــدی، کوره هــای فراینــدی، 
، فلرینــگ، تولیــد و توزیــع بــرق، و  تولیــد و توزیــع بخــار
 سیســتم مدیریت انــرژی )ISO50001( رتبــه اول را به خود 

اختصاص داد.
دکتــر رضــا بهرامــی، مدیــر انــرژی هلدینــگ پتروپالایــش 
راســتای  در  کــرد:  اظهــار  ارتبــاط  ایــن  در  اصفهــان 
فعالیت های انجام شــده در حوزه انــرژی و حمایت های 
بی دریغ مدیرعامل و تلاش مستمر مســئولان و کارکنان 
خدوم این شرکت در رابطه با صرفه جویی و بهینه سازی 
مصارف انرژی، برای نخستین بار موفق به کسب بالاترین 
رتبه در سومین ممیزی تخصصی فنی  - سیستمی انرژی 

پالایش و پخش کشور شدیم.
وی با بیان اینکه برای دســتیابی به اهــداف کلان و خرد و 
پروژه های انرژی در افق 5 ســاله کاهش 1۲ درصد مصرف 
انرژی در دستور کار قرار گرفته است، اظهار کرد: برای این 
امر در گام نخســت تجهیزات بارز انرژی که مصرف عمده 
انــرژی را بــه خــود اختصــاص داده و یــا پتانســیل بالایــی 
برای کاهــش مصــرف انــرژی دارنــد، شناســایی شــدند و 
کنــون ۶ درصد  با انجــام اقدامــات و پروژه هــای بهبــود تا
برنامــه کاهــش مصــرف انــرژی در هلدینــگ پتروپالایش 
اصفهان محقق شــده و تا افق ســال 1۴05 و با بهره برداری 
محقــق  دیگــر  درصــد  حــدود ۶  بهبــود  پروژه هــای   از 

خواهد شد.
کیــد کرد:  مدیر انــرژی هلدینــگ پتروپالایــش اصفهان تا
مســئولیت اداره مهندســی و مدیریــت انــرژی نظــارت بر 
پایش و کنترل است، از ســویی باید توجه داشت که همه 
ادارات بایــد دارای تفکــر سیســتمی بــوده و بــا ایــن اداره 
همــکاری لازم را داشــته باشــند تــا بهینــه ســازی مصــرف 

انرژی در سازمان اتفاق بیفتد.
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توسط شرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان انجام شد؛

وژه بازسازی و بهسازی   آغاز عملیات اجرایی پر
 جاده ارتباطی مسجد سلیمان 

وستای پاگچ لهبری از قدمگاه امام رضا)ع( تا ر
اهواز  - محمد مجدم    عملیات اجرایی پروژه بهسازی و بازسازی جاده 
گچ لَهبَــری به طول  قدمگاه امــام رضا )ع( مسجدســلیمان تــا روســتای پا

5.۶کیلومتر آغاز شد
 این آییــن  با حضــور فرمانــدار مدیر عامل شــرکت بهــره برداری نفــت و گاز 
مسجدســلیمان اعضای شــورای تأمین مدیران دوایر دولتــی و جمعی از 

اهالی و بزرگان منطقه تمبی برگزار شد.
گاز  و  نفــت  بــرداری  بهــره  شــرکت  عامــل  مدیــر  مراســم  ابتــدای  در 
مسجدســلیمان طــی ســخنانی ضمــن خیــر مقــدم بــه حاضریــن و ارائــه 
کــه در  اطلاعــات و مشــخصات فنــی پــروژه عنــوان نمــود: ایــن پــروژه 
قالــب اقدامــات عــام المنفعــه از ســوی شــرکت بهــره بــرداری نفــت و گاز 
مسجدسلیمان جاری شــده است در جهت بهســازی 5.۶ کیلومتر مسیر 
، احــداث کانــال هدایــت آب هــای  صعــب العبــور شــامل بهســازی مســیر
ســطحی و دیوار حائل، چند دهانه پل ،آســفالت و نصب گارد ریل با مبلغ 
اولیه ۳۶۴ میلیــارد ریــال با نظــارت مدیریت مهندســی و ســاختمان این 
گذار و با اجرای آن مســیر دسترسی به منطقه بتوند  شرکت به پیمانکار وا
در جاده مسجد سلیمان اهواز بطور تقریب ۲0 کیلومتر کوتاهتر و از حجم 

ترافیک جاده ای فعلی کاسته خواهد شد.
علیرضــا هیهاونــد در ادامــه ضمــن برشــمردن بخشــی از پــروژه هــای در 
دســت اقــدام شــرکت بهــره بــرداری نفــت و گاز مسجدســلیمان از جملــه 
بهســازی جاده جابالون، بهســازی جاده نی نردبان به روستای شکرآب، 
بهســازی مصلی نماز جمعه و ….. اظهار داشت: کلیه اقدامات و خدمات 
ارائه شــده بــه جوامــع همجــوار نشــأت گرفتــه از نــگاه دولت ســیزدهم در 
محرومیــت زدایــی و نظــر مثبــت و حمایتــی جنــاب دکتــر خجســته مهــر 
مدیــر عامــل شــرکت ملــی نفــت ایــران و جنــاب مهنــدس دانشــی مدیــر 
عامل شــرکت ملی مناطق نفتخیــز جنوب می باشــد که همــواره در توجه 
به مشــکلات جوامع پیرامونی و اهتمــام در بهبود شــرایط مناطق محروم 

کید داشته اند. تأ

 افزایش ارتفاع دیوار پارک بانوان مارلیک 
در شهرملارد 

 ملارد-کیایی   شــهردار ملارد عنوان کرد: شــهرداری ملارد، در راســتای 
ارتقــای ســلامت عمومــی و ایجــاد نشــاط و ســرزندگی بانــوان شــهرملارد، 
کن تفریحی- ورزشی شــهر را در دستور کار  عملیات توسعه و بازســازی اما

معاونت امور زیر بنایی و ترافیک شهرداری قرار داد.
مهندس بهمنی تصریــح کرد: در همیــن رابطــه معاونت امور زیــر بنایی و 
ترافیــک شــهرداری اقدام بــه افزایــش ارتفاع دیــوار پــارک بانــوان مارلیک 
جهت ایجاد فضایــی مطلوب و اســتاندارد بــرای تفریح و رفــاه بانوان این 

کنون در دست انجام است. ، نمود و هم ا شهر

وکش آسفالت در محور چیتگر  اجرای  عملیات ر
 ملارد-کیایی   عملیات گســترده روکش آســفالت در محــور چیتگر باند 

شمالی در محدوده حصارک غفاری ملارد اجرایی شد.
مهندس بهمنی شهردار ملارد در این رابطه اظهار کرد: عملیات گسترده 
روکــش آســفالت در محــور چیتگــر بانــد شــمالی در محــدوده حصــارک 
غفاری در ملارد در راســتای رفــاه حال شــهروندان و افزایــش ارتقاء ایمنی 
، در دســتور کار معاونــت امــور زیربنایــی و  محورهــای مواصلاتــی شــهر

ترافیک شهرداری قرار گرفت.
مهندس بهمنی ادامه داد و افزود: این عملیات به منظور افزایش ضریب 
ایمنی و سهولت تردد خودروها و دست یافتن به استانداردهای مطلوب 
شــهری در ایــن محــور توســط شــهرداری مــلارد اجرایــی شــد و بیــش از ۳ 
کیلومتر در باند شــمالی این محور از آرامســتان شــهرداری مــلارد تا پس از 

محدوده حصارک غفاری تعریض گردید.

 آمادگی کامل شرکت گاز استان کرمانشاه 
برای تأمین گاز پایداردر زمستان

کرمانشاه-حســنافخارزاده   مدیرعامل شــرکت گاز اســتان کرمانشــاه 
اظهارکرد: آمادگی کامل برای تأمین گاز پایدار همه مشــترکین در زمستان 

را داریم.
 ناصر حسینی افزود: آمادگی کامل برای تأمین گاز پایدار همه مشترکین و 

همه بخش ها در زمستان را داریم.
حسینی با اشاره به اینکه بیش از ۶۹۳ هزار مشــترک گاز طبیعی در استان 
کرمانشــاه وجــود دارد گفــت: ســال قبــل هیــچ گونــه قطعــی و ناپایــداری 
در تأمیــن گاز نداشــتیم امیدواریم امســال هم ایــن گونه باشــد و گاز هیچ 
مشــترکی قطع نشــود. وی بابیــان اینکــه تمام تمهیــدات لازم اندیشــیده 
شــده ابرازداشــت: جلســات متعدد کمیته بحــران و آمادگی زمســتانی در 
شــرکت گاز اســتان برگــزار گردیــده تا زمســتانی بدون مشــکل را پشــت ســر 
بگذاریــم. مدیرعامــل شــرکت گاز اســتان، انجــام تعمیــرات لازم همچون 
اورهــال ایســتگاه هــا، تقویــت شــبکه و خطــوط، گریســکاری شــیرها و… را 
برخــی از اقدامــات شــرکت گاز جهــت اطمینــان از عــدم وجــود هــر گونــه 

مشکل در شبکه گاز استان برشمرد.
وی با اشــاره بــه افزایــش مصــرف چنــد روز اخیر اســتان نســبت بــه مدت 
مشــابه ســال گذشــته گفت: تداوم ایــن امــر و عــدم رعایت مصــرف بهینه 
ســبب محدودیت مصــرف برخی مشــترکین عمــده و فوق عمــده خواهد 

شد.
گر مشــترکین خانگی بین 10 تا 15 درصد بهینه  حسینی خاطرنشــان کرد: ا
مصرف کننــد، گاز تمامی بخش هــا بویژه بخــش صنعتی را بدون مشــکل 

تأمین خواهیم کرد.

 بازدید وزیر صنعت، معدن و تجارت ایران 
از دومین نمایشگاه اختصاصی اوراسیا

گــرگان- مهنــاز محمدزمانــی    دومین نمایشــگاه اختصاصی اوراســیا با 
هدف توسعه روابط اقتصادی، عملیاتی شــدن تجارت ایران با پنج کشور 
عضو اتحادیه اقتصادی اوراســیا و آشــنا شــدن تجار و تولیدکننــدگان پنج 
کشــور با تجار و تولیدکنندگان ایرانــی و با حضور مقامات کشــورهای عضو 
اتحادیــه اوراســیا و برخی کشــورهای عضــو شــانگهای و شــورای همکاری 
خلیج فــارس در محل دائمــی نمایشــگاه بین المللــی تهــران در تاریخ 1۳ 

لغایت 1۶ آذرماه سالجاری برگزار می گردد. 
مدیر عامل شرکت شــهرکهای صنعتی گلستان گفت شــرکت شهرک های 
صنعتــی اســتان در جهت حمایــت از حضــور واحدهــای صنعتــی در این 
نمایشــگاه اقدام به اخذ پاویــون به متــراژ ۲۲۴ مترمربع  بمنظــور حضور و 

ارائه محصولات تولیدی  1۲ واحد صنعتی  استان نموده است.
رضــا شــهمرادی در ادامــه افــزود :حــدود 80 شــرکت نیــز از ایــران در 
نمایشــگاه حضور دارند که  بــا حضور کشــورهای ایران، روســیه، بلاروس، 
 ارمنستان، قزاقستان و قرقیزســتان در بالاترین سطح تجاری و اقتصادی 

برگزار می گردد.

کرمانشاه_حســنا فخــارزاده    سرپرســت اداره کل راهــداری و حمل 
و نقــل جــاده ای اســتان کرمانشــاه گفــت: امــکان درخواســت مجــوز 
 شــرکت های حمــل و نقــل هوشــمند از طریــق درگاه ملــی مجوز هــا 

فراهم شده است.
سیدشــهرام کهریزی با بیان اینکه در راســتای تحقق ماده هفت اصل 
۴۴ قانون اساسی؛ همه دستگاه های مرجع صدور مجوزهای کسب و 
کار ملزم شــده اند مدارک مورد نیاز برای صدور مجوزها را در درگاه ملی 
مجوزهــا ثبت کننــد، گفــت: در اجــرای ایــن قانــون، اداره کل راهداری 
، 15 مجــوز در بخش حمــل و نقل  و حمــل و نقل جــاده ای اســتان نیــز

جاده ای به صورت غیر حضوری صادر می شود.
وی با اشــاره به فرآینــد مجوز دهی کســب و کارهــا اظهار کرد: براســاس 
این قانــون دســتگاه های اجرایــی مکلف شــده اند به منظور تســهیل 
، شــرایط و  ســرمایه گــذاری مراجــع صــدور مجــوز هــای کســب و کار
فرآیندهــای صدور یا تمدیــد مجوزهای کســب و کار را به نحوی ســاده 
کنند کــه هر متقاضــی مجــوز در صــورت ارائه مــدارک مطــرح در پایگاه 
اطلاع رســانی مجوزهای کســب و کار بتوانــد در حداقل زمــان ممکن، 

مجوز مورد نظر خود را دریافت کند.
کهریــزی در مورد ســابقه صــدور مجوزهــا نیــز توضیحاتــی را ارئــه داد و 
عنوان کــرد: مــدارک و مســتندات در درگاه ملی مجوزهــای بارگذاری و 

تایید سیستمی شد است. 
وی در ادامــه افــزود: بــا توجــه بــه فراینــد تعریــف شــده پــس از بررســی 
کارشناسی، شناسنامه مجوزهای تکمیل و تأیید شده به منظور طرح 
و تصویب در هیأت مقررات زدایی و تســهیل صدور مجوزهای کسب و 

کار مورد بررسی حقوق  - فرایندی قرار گرفت.
کهریزی گفت: لازم به ذکر اســت؛ هر شــهروندی که قصــد راه اندازی در 
حوزه حمل و نقل هوشــمند را دارد می تواند به راحتی با ورود به درگاه 
ملی مجوز ها با شــرایط و مدارک لازم برای صدور جواز تأســیس کســب 
و کار خــود آشــنا شــده و از طریــق همیــن ســامانه، بــه مرجع مــورد نظر 

هدایت شود.

کرمانشاه
سرپرست اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه خبر داد؛

صدور مجوز راهداری و حمل و نقل از درگاه ملی مجوز ها

اصفهان فارس

داوطلبان برتر هلال احمر فارس تجلیل شدند
شــیراز - چراغی   طــی مراســمی از ۲۷ خیراندیش، 
واقف، نیکوکار و حامی داوطلب در هلال احمر فارس 

تجلیل به عمل آمد.
آییــن تجلیــل و تقدیــر از ۲۷ خیراندیــش، واقــف، 
نیکوکار و حامی داوطلب جمعیت هلال احمر فارس 
در ســال 1۴0۲ ، با حضور مدیرعامل و شــورای مدیران 
، امــام جمعه، شــهردار  هلال احمــر فــارس، فرمانــدار
و اعضای شــورای اســلامی زرقــان در این شهرســتان 
برگزار شــد. مدیرعامــل جمعیــت هلال احمــر فارس 
در این مراســم بر تبلیغ و ترویج فرهنــگ داوطلبی در 
کید و اظهار کرد: فرصــت خدمت در  ســطح جامعه تأ
هلال احمــر بــرای داوطلبان نیکــوکار و خیــر موجب 
شــده اســت تا بتواننــد خدمــت نیکوکارانه خــود را به 
نحو شایسته ای و به صورت مستقیم به دست مردم 
برســانند. حسین درویشــی با بر شــمردن محورهای 
نــذر  طــرح  کــرد:  تصریــح  داوطلبــی  فعالیت هــای 
خدمت بــه عنــوان یک طــرح جامع بــا چهــار رویکرد 
، آموزش و  محرومیت زدایی، خدمات ســلامت محور
توانمندسازی و خدمات زیســت محیطی و آبرسانی 
در اســتان فارس کار خود را آغاز کرده و نیک اندیشان 
می تواننــد به صــورت مســتقیم نتیجــه کار خیر خود 
را بــا بهره بــرداری از طرح هــای مختلــف ایــن حوزه ها 
مشــاهده کنند. وی در بخش دیگر ســخنان خود به 

شبکه ۲0۴ هزار نفری داوطلبان در هلال احمر استان 
فــارس اشــاره کــرد و گفــت: جمعیــت هــلال احمــر در 
اســتان با برخورداری از یک شبکه گسترده داوطلبی 
در بخش هــای مختلــف، منشــأ خیــرات و اقدامــات 
عام المنفعــه زیــادی بــوده کــه در ایــن بیــن می توان 
به اجرای طرح آبرســانی به 1۴ روســتا در اســتان های 
کاروان  فــارس و هرمــزگان و همچنیــن طرح هــای 

سلامت با محوریت درمان رایگان نام برد.
مدیــر عامــل هــلال احمــر اســتان فــارس در پایــان 
سخنان خود ضمن تقدیر از حمایت های همیشگی 
خیــران خواســتار ادامــه همــکاری بیشــتر آن هــا در 
اجــرای مأموریت هــای برنامه ملی نذر خدمت ســال 

1۴0۲ شد.

مدیر عامل آبفای استان اصفهان خبرداد:

50 درصدی شبکه جمع آوری فاضلاب چادگان پیشرفت 
اصفهــان- مریــم مومنــی    مدیــر عامــل آبفــای 
اســتان اصفهــان از پیشــرفت 50 درصــدی شــبکه 
جمع آوری فاضلاب چادگان خبــر داد و گفت: برای 
تکمیــل مابقی شــبکه بــه 1810 میلیــارد ریــال اعتبار 

نیاز است. 
کبریان افزود: برای انتقــال فاضلاب محله  حســین ا
هــاي ســمندگان و مندرجان بــه تصفیه خانــه، باید 

دو باب ایستگاه پمپاژ  نیز احداث شود.
خانــه  تصفیــه  فیزیکــی  پیشــرفت  همچنیــن  وی 
فاضــلاب را ۷5 درصــد عنــوان کــرد و گفــت: ظرفیــت 
تصفیــه خانــه ۲۳۳0  متــر مکعــب در روز معــادل ۲۷ 
لیتر در ثانیــه اســت و  فرآینــد تصفیه خانــه فاضلاب 
داراي دو بخــش تصفیــه پیشــرفته لجــن فعــال بــا 
هوادهي گســترده، بــا قابلیت حــذف ازت و فســفر و 
تصفیه تکمیلي شــامل سیســتم اولترا فیلتراســیون 

است. 
کبریــان با بیــان اینکــه احداث ایــن تصفیــه خانه از  ا
ســال1۳۹۲ بــا صــرف هزینــه ای بالــغ بــر 1۹0 میلیارد 
ریال آغاز شــده بــود، گفت: این پــروژه  نیمــه تمام به 
کیــد رییــس جهــور بــر تکمیــل پــروژه های  دنبــال تا
نیمــه تمــام و  بــا تخصیــص اعتبــارات مصــوب ســفر 

استانی ریاست جمهوری مجدد آغاز به کار کرد. 
مدیرعامل آبفای اســتان اصفهان پیشرفت مراحل 

اجرایی برق رســانی به محل را 85 درصد عنوان کرد 
و خاطر نشان ســاخت: اعتبار هزینه شده این پروژه 
تا پایــان ســال ١۴٠٠ بالغ بــر 1۶۹ میلیــارد ریــال بوده و 
در ســال  1۴01مبلــغ ۴50 میلیــارد ریــال به ایــن طرح 

تخصیص داده شد. 
کبریــان  اعتبــار مصــوب ســال 1۴0۲ را  ۷50 میلیــارد  ا
اعتبــار  بینــي  پیــش  افــزود:   و  کــرد  عنــوان  ریــال 
تخصیص داده شــده به این طرح از محــل ماده 5۶ 
برابر با 1000 میلیارد ریال اســت و جمعاً امسال اعتبار 
مصوب طرح حدود 1۷50 میلیــارد ریال خواهد بود. 
پیمان فعلي به مبلغ 18۷0 میلیارد ریال مي باشد که 
با تخصیص  ایــن اعتبار طرح تصفیــه خانه تکمیل و 

در مدار بهره برداري قرار خواهد گرفت.

خوزستان

اردبیل

   اهواز  - محمد مجدم
مدیر پژوهش، فناوری و مهندســی ساخت شــرکت ملی حفاری ایران از عقد 
قــرارداد چهــار پــروژه پژوهشــی تحقیقاتــی با دانشــگاه هــای معتبر کشــور در 

هفته پژوهش و فناوری خبر داد.
محمدعلی بیگ زاده در توضیح بیشــتر در این باره گفــت: مدیریت پژوهش 
فنــاوری و مهندســی ســاخت شــرکت ملــی حفــاری ایــران براســاس نظــام 
پژوهش، فنــاوری و تجاری ســازی وزارت نفت و دســتورالعمل های مربوطه، 
در ســال جاری اقدام به شناســایی و احصاء نیازهای فناورانه مدیریت های 
مختلف شــرکت از طریق تشــکیل جلســات تخصصی و طی مراحــل مصوب، 
از تصویــب در شــورای عالــی پژوهش شــرکت ملــی حفــاری، انتشــار فراخوان 
پژوهشــی در ســامانه ســاتع، داوری در کمیته هــای تخصصی و اخــذ مصوبه 
شــرکت ملــی نفــت ایــران کــرده اســت کــه در نهایــت چهــار مــورد از نیازهــای 

فناورانه پس از طی مراحل پیش گفته شده نهایی شدند.

وی بــا ابــراز خرســندی از عملیاتــی شــدن قراردادهــای پژوهشــی بــا چهــار 
دانشــگاه مطرح اســتانی و کشــوری در هفته پژوهش و فناوری خاطر نشــان 
کرد: پــروژه مطالعاتی امکان ســنجی انــدازه گیري ارتعاشــات رشــته حفاري، 
پروژه مطالعاتی امکان ســنجی پایــش کارکرد رشــته حفاري، طرح پژوهشــی 
تغییر دســتگاه هــای ســانتریفیوژ از دور ثابت بــه دور متغیر و طرح پژوهشــی 
طراحی و ســاخت دســتگاه قابل حمل ســنجش وزن مخصوص گاز عناوین 

پروژه های چهار گانه مذکور می باشند.
بیــگ زاده تصریــح کــرد: نیازهــای فناورانــه مدیریــت هــای مختلــف شــرکت 
مطابق روند اشــاره شــده به صورت مســتمر پایش می گردند و در حال حاضر 
بخشــی از آنهــا در حال طــی نمــودن مراحل تعریــف و تصویــب بوده کــه امید 
اســت با همت و همراهی همــکاران و مدیریت های مختلف شــرکت به نتایج 

موثری دست یابیم.

مدیر پژوهش، فناوری و مهندسی ساخت شرکت ملی حفاری ایران خبرداد:

وهشی تحقیقاتی با دانشگاه های معتبر کشور وژه پژ 4 پر عقد قرارداد 

وپالایش اصفهان رتبه برتر پالایش و پخش کشور را کسب کرد مدیریت انرژی هلدینگ پتر

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتي استان اردبیل عنوان کرد:

تبدیل شهرک تخصصی آب شهرستان نیر  به عنوان قطب تولید آب معدنی کشور
اردبیــل- افســون جبــارزاده   مدیرعامــل شــرکت شــهرك هاي صنعتــي اســتان اردبیــل گفــت: شــهرك تخصصــی آب 
شهرســتان نیر جزو یکي از منحصر به فردترین شــهرك هاي تخصصي کشور محســوب می شــود که در زمینه بسته بندی 
محصولات آب معدني و تولید فرآورده های نوشیدنی فعالیت می کند.  هاشم علایی در جریان بازدید از شهرک تخصصی 
آب شهرســتان نیر ضمن بیان این مطلب اظهار داشــت: آب مورد نیاز صنایع این شــهرك صنعتی از چشــمه هاي گورگور 
کوه ســبلان تامین می شــود که آب این چشــمه یکی از گواراترین آب های ایران و حتی جهان اســت. وی ادامــه داد: برای 
انتقــال آب از مبدا چشــمه، خــط انتقال بــه طول 8 کیلومتر توســط شــرکت شــهرک های صنعتی اجرایی شــده اســت که 

خوشبختانه بهسازی و مرمت این مسیر انتقال در سال گذشــته نیز انجام شده است. علایی مساحت شهرک تخصصی 
آب را 55 هکتار برشــمرد و افــزود: ۲1 قــرارداد حق بهره بــرداری زمین با ســرمایه گذاران در این شــهرک تخصصــی منعقد و 
کز ذیصلاح  در اختیار آنان قرار داده شــده اســت کــه از این بیــن 8 واحد تولیــدی موفق به اخــذ پروانــه بهره بــرداری از مرا
شده اند. مدیرعامل شــرکت شهرك هاي صنعتي اســتان اردبیل از تبدیل شــهرک تخصصی آب نیر به عنوان قطب تولید 
، میزان تولید و اشــتغال در  آب معدنی کشــور خبر داد و افــزود: با بهره برداری از طرح های تولیدی در حال ســاخت و ســاز

این شهرک تخصصی از افزایش محسوسی برخوردار خواهد شد.

چهارشنبه      15 آذر 14۰۲    شماره 1473



  مصرف برق کولرها در ایران به اندازه برق
 ۵ کشور همسایه

معاون برق و انرژی وزیر نیرو با بیان اینکه سیســتم های سرمایشــی 
ایران به اندازه پنج کشور همسایه برق مصرف می کنند، افزود: هوشمند 
سازی صنعت برق کشور آغاز شــده و در این رابطه پیشرفت های خیلی 

خوبی داشته ایم.
همایون حائــری در ســیزدهمین کنفرانس بین المللی شــبکه های 
هوشمند انرژی که در محل پژوهشــگاه نیرو برگزار شد، گفت: امروزه 
استفاده از شبکه های هوشمند در حوزه مدیریت تولید، توزیع و انتقال 
انرژی از اهمیت بالایی برخوردار اســت و ما می توانیــم با بهره گیری از 
شبکه های هوشمند ضمن ساده سازی شبکه های پیچیده صنعت برق، 

امکان مدیریت بهتر در این صنعت را فراهم کنیم.
معاون برق و انرژی وزیر نیرو در ادامه ضمن اشــاره به افزایش ظرفیت 
تولید و نیز نیاز مصرف در صنعت برق کشــور افزود: بــا توجه به اینکه 
شــبکه تولید و توزیع برق کشور یک شبکه پیشــرفته و پیچیده است، 
بنابراین برای مدیریت بهتر و مطلوب تر آن لازم است تا در حد امکان از 

شبکه های هوشمند استفاده کنیم.
وی در مورد ضرورت های توسعه شــبکه های هوشمند در صنعت برق 
کشور نیز گفت: برای توفیق بیشــتر در این زمینه باید نسبت به تقویت 
زیرســاخت های نرم افزاری و دیجیتالی در این صنعــت اقدام کنیم تا 
بتوانیم برنامه های مرتبط با هوشمند سازی شبکه را با کمترین مشکل 

در صنعت برق کشور پیاده سازی کنیم.
حائری با اشــاره بــه اهمیــت برگــزاری ســیزدهمین کنفرانس 
بین المللی شبکه های هوشــمند انرژی ادامه داد: در سال های آینده 
بر اهمیت و میزان اســتفاده از شبکه های هوشــمند در بخش های 
مختلف افزوده می شــود و در حــوزه صنعت برق کشــور نیز ما باید 
ببینیم اکنون کجا قرار داریم و برای توســعه این ظرفیت ها در آینده 

چه باید انجام دهیم.
معاون وزیر نیرو در مورد ضرورت های توســعه شبکه های هوشمند در 
صنعت برق کشور تصریح کرد: برای توسعه این شبکه ها لازم است میان 
شــرکت های زیر مجموعه، ســازمان و نهاد های مرتبط دولتی و دیگر 
حوزه های سیاســتگذار نوعی همگرایی و تعامل ایجاد شود تا بتوانیم با 

سرعت بیشتری در حوزه گام برداریم.
وی همچنین در بخــش دیگری از ســخنان خود با اشــاره به مزایای 
استفاده از شبکه های هوشمند در شبکه های تولید، توزیع و انتقال برق، 
امکان کاهش هزینه ها، افزایش راندمان، ایجاد امکان توسعه و استفاده 
از انرژی های تجدیدپذیر، ایجاد مزیت های اقتصادی، افزایش انعطاف 
پذیری، امکان تعامل سازنده با مشترکان، استفاده خلاقانه از امکانات، 
کاهش تلفات انرژی های، نوآوری در شــبکه و بهبــود نحوه مدیریت 
مصرف از جمله مزایای اســتفاده از شبکه های هوشمند در صنعت برق 

عنوان کرد.
معاون برق و انرژی وزیر درباره سیاســت های کلی وزارت نیرو در حوزه 
توسعه شبکه های هوشــمند انرژی اظهار داشت: سیاست کلی وزارت 
نیرو که مورد تاکید شخص وزیر نیز قرار دارد، توسعه هوشمند سازی و 
دیجیتال سازی صنعت برق و مدیریت مصرف سمت تقاضا با بهره مندی 
از ابزار های نوین و پیشــرفته اســت که در این حــوزه گام های موثری 

برداشته شده است و باید با جدیت ادامه یابد.
وی همچنین با اشاره به نقش موثر شــبکه های هوشمند در افزایش 
امکان رویت پذیری مصرف مشــترکان، مدیریت لحظه ای و ســریع 
شــبکه و نیز ارتقای راندمان سیســتم های سرمایشــی افــزود: در 
تابستان گذشــته و اوج بار مصرف برق چیزی حدود ۳۲ هزار مگاوات 
برق توسط سیســتم های سرمایشــی مصرف شــد که می توانیم با 
استفاده از شبکه های هوشــمند این میزان مصرف را به مراتب کاهش 

دهیم.
حائری با اعلام خبر برنامه ریزی وزارت نیرو برای راه اندازی سامانه رصد 
انرژی با استفاده از هوش مصنوعی، افزود: این ســامانه با بهره گیری از 
داده ها و اطلاعات مختلف مانند سیســتم اطلاعات مکانی و ادغام این 
اطلاعات با یکدیگر شــرایط مطلوبی برای رصد و کنترل مصرف انرژی 

فراهم خواهد کرد.

وی در بخش دیگری از ســخنان خود با تاکید بــر اینکه تنها مصرف 
برق سیســتم های سرمایشی کشــور در فصل گرم ســال از میزان 
مصرف برق ۵ کشــور همســایه بیشــتر اســت، افزود: در دو سال 
گذشــته با اجــرای برنامه های مدیریــت مصرف برق که در ســایه 
تعامل با مشــترکان اجرا شــد، میزان مصرف برق کشــور نسبت به 
تابســتان ســال ۱۴۰۰ باوجود افزایــش مصرف کنندگان به شــکل 

محسوسی کاهش پیدا کرد.
حائری در همین رابطه تصریح کرد: در تابســتان ســال ۱۴۰۰ میزان 
مصرف برق کشور ۴۸ میلیارد گیگاوات ساعت بود که در تابستان سال 
۱۴۰۱ به ۴۴ میلیارد گیگاوات ســاعت رســید و نیز در تابستان سال 

جاری نیز به ۴۶ میلیارد گیگاوات رسید.
معاون وزیر نیرو با اشــاره به اهتمــام این وزارتخانه نســبت به ارتقای 
کیفیت لوازم مصرف کننده برق به ویژه لوازم سرمایشی افزود: از جمله 
اقدامات مهمی که در این حوزه انجام شــد، ارتقای ســطح استاندارد 
کولر های آبی و الزام سازندگان کولر به نصب موتور های BLDC  است 

که در این حوزه انجام شده و باید توسعه یابد.
وی در رابطه با اســتفاده از شــبکه های هوشــمند انــرژی در صنعت 
نیروگاهی کشــور نیز گفت: در حــال حاضر در بســیاری از واحد های 
نیروگاهی کشور از شبکه های هوشــمند استفاده می شود که این اقدام 
زمینه پایدار سازی شــبکه و کنترل نوســان برق را فراهم کرده است و 
استفاده از الگوریتم های هوش مصنوعی به ما در مدیریت نحوه تعمیر، 
راه اندازی و اولویت بندی بهره برداری از نیروگاه ها کمک شایانی کرده 

است.
حائری در ارتباط با نقش شبکه های هوشــمند در توسعه انرژی های 
تجدیدپذیــر نیز گفــت: در حوزه توســعه انرژی هــای تجدیدپذیر 
اقدامــات بســیار خوبی توســط وزارت نیرو انجام شــده اســت که 
لازمه تکمیل این برنامه هــا و نیز وارد کردن انــرژی برق تولیدی در 
نیروگاه هــای تجدیدپذیر به شــبکه اســتفاده بهینه از شــبکه های 
هوشــمند اســت که در این زمینه نیز برنامه ها و اقدامات ویژه ای در 

دستور کار قرار دارد.
وی در بخش پایانی سخنان خود با تاکید بر ضرورت توسعه شبکه های 
هوشمند در صنعت برق بیان کرد: هوشــمند سازی صنعت برق کشور 
آغاز شــده و در این رابطه پیشــرفت های خیلی خوبی نیز داشته ایم، 
اما با توجه به حساســیت بالای این صنعت و اهمیت بهبود هرچه بهتر 
ســطح خدمات، لازم اســت در این حوزه بیشــتر کار کنیم و با تقویت 
زیرســاخت ها امکان بهره برداری حداکثری از هــوش مصنوعی را در 

صنعت برق فراهم کنیم.

 الزام متقاضیان دریافت گاز مایع یارانه ای
 به ثبت نام در سامانه فرآورده های نفتی

مدیرعامل شــرکت ملی پخــش فرآورده های نفتی بر لــزوم ثبت نام 
متقاضیان در سامانه دریافت فرآورده های نفتی )سدف( برای دریافت 

گاز مایع تأکید کرد.
 جعفر سالاری نسب با بیان اینکه گاز مایع )ال پی جی( به قیمت یارانه ای 
در حال توزیع اســت، اما همه متقاضیانی که نیازمند دریافت گاز مایع 
برای مصارف خانگی یا مشــاغل خرد هســتند باید در سامانه دریافت 
فرآورده های نفتی ثبت نام و از طریق این بســتر الکترونیکی ســوخت 
موردنیاز خود را دریافــت کنند، افزود: دولت تــلاش می کند فرآورده 
یارانه ای را به دســت مردم به عنوان مصرف کننده اصلی برســاند و از 
شبکه خارج نشود، بنابراین تلاش شده اســت تا انواع فرآورده با قیمت 
یارانه ای به منظور شفافیت بیشــتر از طریق بسترهای اینترنتی توزیع 

شود.
وی افزود: دولت همچنین سوخت را به نرخ یارانه ای تحویل نیروگاه ها 
می دهد تا برق با نرخ یارانه ای تحویل مردم شــود، بنابراین همه تلاش 
دولت این اســت که مردم در بحث سوخت مشــکلی نداشته باشند و 

فرآورده ای که نیاز دارند، در اختیار آنها قرار گیرد.
مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی تأکید کرد: ماهیت 
شکل گیری ســامانه ســدف نیز که زیرســاخت های آن در سال های 
گذشته آماده و تکمیل شده همین امر بوده اســت تا متقاضیان واقعی 
گاز مایع را که به گاز شهری دسترسی ندارند، شناسایی کرده و سوخت 

یارانه ای از این طریق در اختیار این افراد قرار گیرد.
سالاری نســب تصریح کــرد: کارتخوان هــا را حتی به روســتاهای 
ســخت گذر نیز ارســال کردیم و پرداخت قیمت گاز مایع از این طریق 
انجام می شود؛ نفت سفید نیز به همین منوال از طریق فروشندگی ها و 

با قیمت یارانه ای در اختیار مصرف کنندگان قرار می گیرد.
وی افزود: توزیع الکترونیکی گاز مایع را از حدود یک ســال گذشــته 
آغاز کرده ایم و سیستان و بلوچستان بیشترین نیاز را داشت که در این 
اســتان صددرصد ثبت نام انجام شده است و حتی عشــایر نیز ثبت نام 
کرده اند، اما برخی مصارف مربوط به کســب وکارهای خرد اســت که 
سازمان صنعت، معدن و تجارت )صمت( متولی شناسایی این مشاغل 
است و باید احراز هویت آنها انجام شود و با تأیید سازمان صمت استان، 

گاز مایع در اختیار این مصرف کنندگان نیز قرار خواهد گرفت.
مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی بیــان کرد: به نظر 
می رســد کمتر از ۱۰ درصد نیاز گاز مایع کشــور مربــوط به نیازهای 
غیریارانه ای باشــد که تلاش میکنیم آن را هم از طریق ســدف توزیع 

کنیم.
سالاری نســب  تأکید کرد: این شــرکت تنها وظیفه توزیع  گاز مایع را 
به عهده دارد و قیمت گــذاری و نظارت بر نحوه توزیــع به عهده وزارت 

صنعت، معدن و تجارت )صمت( و ستاد تنظیم بازار است.
وی تصریح کرد: شــرکت های مــوزع نیز زیرمجموعــه وزارت صمت 
تعریف شــده اند که باید از همان مســیر، بر نحوه توزیع گاز مایع با نرخ 

یارانه ای هر کپسول ۲۷ هزار و ۹۰۰ تومان بر آنها نظارت شود.

مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی افزود: هدف از مصوبه 
مجلس و دســتورالعمل دولت ایجاد شــفافیت در روند عرضه سوخت 
است که در این باره شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی به تعهدهای 
خود به صورت کامل عمل کرده و سیستم بانکی نیز آماده است با عرضه 
صددرصدی گاز مایع کشــور به صورت الکترونیک،   روند شــفافیت در 

عرضه فرآورده را تسهیل کند.
سالاری نســب  تأکید کــرد: بالطبــع خانوارهایی که به گاز شــهری 
دسترسی دارند، شامل دریافت گاز مایع یارانه ای نمی شوند، اما باز هم 
دولت در این باره نیز تسهیلاتی در نظر گرفته و وزارت صمت نیز صحت 

ادعای مشاغل خرد را بررسی و تأیید می کند.
وی تصریح کرد: هیچ کمبودی وجود نــدارد و اولویت اصلی تامین نیاز 
مردم است و به هر مقدار شــرکت های توزیع کننده گاز مایع بخواهند، 
تحویل خواهد شــد، اما باز هم تأکید می کنیم که توزیع تنها در بســتر 

سدف انجام خواهد شد.
همچنین شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران طی اطلاعیه ای 
اعلام کرد: توزیــع گاز مایع یارانــه ای تنها از طریق ســامانه دریافت 
فرآورده های نفتی )سدف( انجام می شــود و متقاضیان باید در سامانه 

درخواست فرآورده های نفتی )سدف( ثبت نام کنند.
در متن ایــن اطلاعیه آمده اســت: »با توجه به قانــون مصوب مجلس 
شورای اسلامی، همه هموطنانی که متقاضی دریافت گاز مایع یارانه ای 
هستند، لازم است در سامانه درخواســت فرآورده های نفتی )سدف( 

ثبت نام کنند.
متقاضیانی کــه تاکنون موفــق به ثبت نام در ســامانه درخواســت 
https://newtejaratasan. فرآورده های نفتی نشــده اند، به آدرس

niopdc.ir/ مراجعه کنند.
برای دریافت اطلاع بیشتر به سایت شــرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی ایران به آدرس https://www.niopdc.ir/ مراجعه یا با سامانه 

ارتباط مردمی ۰۹۶۲۷ تماس حاصل کنند.«

معاون وزیر نیرو:
هوشمندسازی شبکه برای منطقی کردن مصرف 

وری است ضر
معاون امور برق و انرژی وزارت نیرو گفت: هوشمندسازی شبکه برق با 

هدف منطقی کردن مصرف انرژی، ضروری است.
همایون حائری در مراســم افتتاح ســیزدهمین کنفرانس بین المللی 
شــبکه های هوشــمند انرژی افزود: مدیریت بهینه مصرف و کاهش 
مصرف از جمله اقدام هایی اســت که با هوشمندســازی شــبکه بهتر 
تحقق خواهد یافت.وی به رشــد هفت درصدی مصرف برق در ســال 

گذشته اشاره کرد و آن را بسیار بالا توصیف کرد که باید اصلاح شود.
معــاون وزیــر نیــرو، هوشمندســازی را همچنیــن ساده ســازی 
پیچیدگی های شــبکه دانست و ادامه داد: شــبکه برق ایران روز به روز 

درحال توسعه است که این توسعه، پیچیدگی زیادی به همراه دارد.
حائری خاطرنشــان کرد: هوشمندســازی کمک خواهد کــرد تا این 

پیجیدگی ها ساده شده و رسیدگی به آن بهتر ممکن شود.
 سیزدهمین کنفرانس بین المللی شــبکه های هوشمند انرژی با هدف 
بررســی آخرین یافته های روز جهانی در شــبکه های قدرت به مدت 
۲ روز به فعالیت می پردازد.تلاش برای هوشمندســازی شــبکه های 

قدرت، یکی از محورهای این کنفرانس است.
همزمــان با کنفرانــس، نمایشــگاهی از تــازه ترین دســتاوردهای 
متخصصان صنعت برق به نماش در آمده است.برگزاری رویداد فناورانه 
در صنعت برق یکی دیگر از برنامه های جانبی و توســعه زیســت بوم 

فنآوری صنعت برق از دیگر اهداف برگزاری کنفرانس است.
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۱۰ گام برای بهبود عملکرد بانک مرکزی

انرژیبرق  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰

وحید بلالی  قانون جدید بانک مرکزی نســبت 
به قانون قبلی تغییرات امیدوارکننده ای داشــته 
است که مهمترین آن افزایش اختیارات قانونی و 
نظارتی بانک مرکزی بر روی بانک های خصوصی 
اســت. قانون جدید بانکداری برای اجــرا دو روز 
پیش به بانک مرکزی ابلاغ شد. چند تغییر بنیادی 
و مهم در قانون جدید بانک مرکزی صورت گرفته 

است که در این گزارش به آن می پردازیم:

1. تغییر نظارت از شعبه ای به سیستمی
شــاید مهمترین تغییر در نظارت شعبه ای اتفاق 
افتاده است، نظارت شــعبه ای در قانون جدید به 
سمت نظارت سیستمی تغییر خواهد کرد، تمام 
اتفاقات یــک بانــک در سیســتم رخ می دهد و 
نظارت بر شعبه از طریق حضور مأموران بازرسی 
بانک مرکزی به شــعبه دیگر منسوخ شده است. 
این اتفاقــات حتی در ســتاد بانک نیــز ردپایی 
ضعیف دارد و مســلط شــدن بانــک مرکزی به 
سیستم تمام بانک ها یک اتفاق مبارک و جدیدی 
اســت که برای اولین بار در کشــور رخ می دهد. 
البته بخشی از ضعف ســال های گذشته نظارت 
سیســتمی بانک مرکزی به علت عقب ماندن فن 
آوری اطلاعــات این بانک از فــن آوری اطلاعات 
بانک ها اتفاق افتاده اســت که بانــک مرکزی در 
قانون جدید، ســعی دارد این نقطــه ضعف را به 

نقطه قوت تبدیل کند.

2. تغییر سازو کار نظارت هیأت مدیره
در قانون قبلی بانک مرکزی اعضای هیأت مدیره 
بانک ها تأیید شــده و مدت زمان حضور آنان در 
صندلی هیأت مدیره ۲ ســال بود، در این ۲ سال 
نظارت جدی بر هیأت مدیــره رخ نداده و نظارت 
بعد از اتمام مدیریت هیأت مدیــره و برای تأیید 
دوره جدید انجام می گرفت. امــا در قانون جدید 
بانک مرکزی هیأت مدیره بانک ها با ۶ پیوســت 
انتخاب می شــوند. برای هر عضــو هیأت مدیره 
پروفایلی تشکیل شــده و در طول مدیریت رصد 
شده و اگر کاســتی در وظایف اتفاق بیفتد بانک 
مرکزی بــه صورت لحظــه ای تذکــر و برخورد 
خواهد کرد.بانک مرکزی ناظر ۱۰۰۰ شخصیت 
حقوقی و ۵۰۰۰ شــخصیت حقیقی اســت که 
در سیســتم بانکداری کشور مشــغول بوده و در 
ســمت های مدیریتــی تعیین کننده هســتند. 
این اتفاق قبلًا در ســازمان بــورس اتفاق افتاده و 
شــخصیت های حقیقی و حقوقی بازار ســرمایه 
که دارای ســرمایه های کلان هســتند در رصد 
قانونگذار و سازمان بورس قرار دارند. با این قانون 
جدید دســت بانک مرکزی برای برخورد با افراد 
خاطی حقیقی و حقوقی بازتر شــده و پروســه 
رســیدگی پرونده ها نیز به شــدت کوتاه خواهد 
شــد. در ضمن فعالیت افراد نیز شــفاف شــده و 
افرادی که به صورت ســالم و حرفه ای توانسته اند 
خلاقیت های مدیریتی را اجرایی کنند می توانند 

پاداش گرفته و به مناصب مدیریتی بالاتر برسند.

3. استفاده از ظرفیت شرکت های 
خصوصی برای نظارت

یکی دیگر از ویژگی های خوب این قانون استفاده 
از ظرفیت شــرکت های خصوصی بــرای نظارت 
سیستم بانکی است، شرکت های خصوصی به علت 
چابک تر بودن ســاختار مدیریتی و انعطاف بیشتر 
توان به روزرســانی سیســتم و فناوری های روز را 
بیشتر از مجموعه های دولتی دارند و برون سپاری 
وظایــف نظارتی به شــرکت های خصوصی باعث 
می شــود هم بانک مرکزی یک مجموعه بزرگ و 
سنگین نشــود و هم کارایی و سرعت رسیدگی در 
نظارت افزایش یابد، لازم به ذکر اســت در کشــور 
آلمان ۲۰۰۰ شــعبه بانکی وجود دارد و برای ۱۰ 
بانک یک ناظر وجود دارد، امــا در ایران تنها ۶۰۰ 
صرافی وجود دارد اما کل نیروهــای نظارت بانک 

مرکزی در شرایط فعلی ۴۰۰ نفر هستند.

4. عضو ناظر در هیأت مدیره
مهمترین تغییر بــه گواه برخی از کارشناســان 
ایجاد عضــو ناظر بانک مرکــزی در هیأت مدیره 
بانک ها است، ۵ درصد از دارایی بانک ها متعلق به 
سهامداران و ۹۵ درصد دارایی هر بانک متعلق به 
سپرده گذاران است. متولی و ناظر سپرده گذاران 

در قانون بانک مرکزی است و اگر کم و کاستی در 
هر بانک نسبت به وضعیت سپرده گذاران رخ دهد 
بانک مرکزی مســئولیت پاسخگویی را دارد بنابر 
این بانک مرکزی در قانــون جدید یک عضو ناظر 
در هیأت مدیره بانک ها معرفی می کند تا برخی از 
تخلفات یا ناکارآمدی مدیران در نطفه از بین رود. 
سرچشمه پلن اجرایی هر بانک هیأت مدیره بوده 
و حضور یک فرد ناظر از بانــک مرکزی می تواند 
بانک ها را به ســوی عملکرد بهتر راهنمایی کند. 
از طرف دیگر اگر هر بانک مشکلات قانونی داشته 
باشد دیگر نیاز به حضور در بانک مرکزی و معطل 
شــدن در این بانک را ندارد و از طریق عضو ناظر 
بانک مرکزی در هیأت مدیره می تواند مشکلات 

خود را در سریع ترین زمان حل کند.
حضور عضو ناظر در هیأت مدیــره بانک ها یعنی 
حضور متولی نظــام بانکداری و پولی کشــور در 
مهمترین مرکز پولی کشور، در گذشته بسیاری از 
خلق پول ها در سیستم های ضعیف بانکداری رخ 
داده و از این رو حضور عضو ناظر می تواند وضعیت 

کلان اقتصادی را نیز بهبود بخشد.

5. هدایت تسهیلات
یکی از انتقادهای همیشــگی به سیستم بانکداری 
عدم دریافت تســهیلات خرد توســط مردم است، 
بررســی ها نشــان می دهد ۲۵ درصد تسهیلات 
بانک ها تکلیفــی بوده و ۷۵ درصد تســهیلات نیز 
غیرتکلیفی هســتند.بانک مرکزی در قانون جدید 
بندی را نیــز برای هدایت تســهیلات برای مردم و 
فعالان اقتصادی درنظر گرفته اســت که می تواند 
رضایــت عمومی را از سیســتم بانکــداری بهبود 
بخشد، رفتن به سمت اعتبارســنجی و تسهیلات 
مناسب هر شــخص با توجه به رتبه اعتباری نیز از 
الزامات هدایت تســهیلات بوده که از چند ماه قبل 

آغاز شده و در هر مرحله به تکمیل بهتری می رسد.

۶. افزایش اختیارات بانک مرکزی نقطه ای 
امیدآفرین

در کشورهای توســعه یافته اقتصادی رئیس کل 
بانک مرکزی بر سیســتم پولــی و حتی افزایش 
یا کاهــش نرخ بهره و نــوع اقتصاد انبســاطی یا 
انقباضی تعیین کننده اســت، در کشــور آمریکا 
فدرال رزرو یا همــان بانک مرکزی مســئولیت 
اعلام سیاســت های پولی و نرخ بهره و نظارت را 
به صورت تخصصی و مستقل دارد.اما در ماده ۵۲ 
قانون جدید بانک مرکزی اختیــارات ویژه ای به 
رئیس کل بانک مرکزی ایران داده شده است، در 
بند ب آمده اســت: رئیس کل می تواند بدون حق 

رأی در جلسات هیأت وزیران شرکت کند.
در بند پ نیز موضوع جدید و مهمی رخ داد است؛ 
بانک مرکزی موظف اســت نظرات کارشناســی 
خــود را در خصوص طرح ها و لوایحی که ســطح 
عمومی قیمت هــا، ارزش پول ملــی و وضعیت 
نظام بانکی را تحت تأثیر قرار می دهد، به مجلس 

شورای اسلامی ارائه کند.
در بنــد ت مــاده ۵۲ نیز آمده اســت: رئیس کل 
موظف اســت نظر هیأت عالــی در خصوص آثار 
لوایح تقدیمی دولت به مجلس شــورای اسلامی، 
از جمله لوایح برنامه پنج ســاله توســعه و لوایح 
بودجه ســالانه بر هر یک از اهداف مذکور در بند 
»ب« ماده )۳( این قانون را کتباً به رئیس جمهور 
اعلام کند. نظرات بانک مرکزی در این خصوص، 
به پیوســت لایحه موردنظر به مجلس شــورای 
اسلامی ارســال می شــود. همچنین رئیس کل 
موظف اســت نظر هیأت عالــی در خصوص آثار 
طرح ها و پیشــنهادهای نماینــدگان بر اهداف 
مذکور در بند »ب« مــاده )۳( این قانون را کتباً به 

رئیس مجلس شورای اسلامی اعلام کند.

7. ارائه گزارش ماهانه فعالیت بانک ها 
و مؤسسات مالی

یکی دیگر از نکات قانون جدید ارائه گزارش های 
ماهانه فعالیــت بانک ها اســت، در قانون جدید 
بانک ها موظف هســتند فعالیت هــای خود را به 
صورت ماهانــه ارائه کنند و از این رو بســیاری از 
موضوعات بانکی شــفاف خواهد شد، موضوعاتی 
مانند نوع تســهیلات دهی، مطالبــات بانک ها 
از شــرکت ها و اشــخاص حقیقی و حقوقی و یا 
دولت و.... می توانــد به عملکــرد بانک ها کمک 

چندانــی کند.بانک مرکزی مجموعــه ای از این 
گزارش ها را بررســی کرده و تصمیم گیری های 
لازم را نیز انجام داده و به مجلس و دولت گزارش 
می کند در این باره در ماده ۵۳ قانون جدید بانک 
مرکزی آمده اســت: »رئیس کل موظف است در 
اردیبهشــت و آبان هر ســال، گزارش عملکرد و 
برنامه های بانک مرکزی مشتمل بر سیاست های 
پولی، ارزی و اعتباری، نظــارت بانکی، تحولات 
اقتصادی، دلایــل انحراف احتمالــی نرخ تورم و 
سایر متغیرهای هدف از پیش بینی های ارائه شده 
در گزارش قبلی، عملکرد بانک مرکزی و شــبکه 
بانکی کشــور در حمایت از تولید، اشتغال و رشد 
اقتصادی و وضعیت سلامت و ثبات نظام بانکی را 
که به تصویب هیأت عالی رسیده است، به صورت 
مکتوب بــه رئیس و نمایندگان مجلس شــورای 
اسلامی ارائه و بخش های غیرمحرمانه آن را برای 

اطلاع عموم منتشر کند.«

8. شفافیت در شفافیت
موضوع مهــم بســیاری از بانــک مرکزی های 
کشــورهای توســعه یافته اعلام عملکرد اقتصاد 
کلان است، به عنوان نمونه فدرال رزرو به صورت 
مرتب و ماهانه آمار ppi و cpi را منتشــر کرده تا 
مردم و فعالان اقتصادی برآیند خوبی از وضعیت 
اقتصاد و پیش بینی پذیری اقتصاد داشته باشند 
در بنــد ب مــاده ۵۴ قانون بانک مرکــزی آمده 
اســت: »بانک مرکزی موظف است حداقل ماهی 
یک بار، آمارهای اقتصادی و اطلاعات نظام بانکی 
را در چارچوب مقررات مصوب هیأت عالی، برای 
عموم منتشر کند.«شفافیت بیشتر این است که 
بانک مرکزی موظف اســت صورت هــای مالی و 
شاخص های عملکردی »اشخاص تحت نظارت« 
را در بازه هــای زمانــی مشــخص در چارچوب 
مقررات مصوب هیأت عالی، برای عموم منتشــر 
کند.اما در بند آخر ماده ۵۴ قانونگذار به شفافیت 
بانک مرکزی نیز پرداخته و آورده است: »حداقل 
یک بار در ســال صورت های مالــی بانک مرکزی 
پس از ارائه گزارش حسابرســی هیأت نظارت و 
تصویب مجمع عمومی بانک مرکــزی با رعایت 

قواعد محرمانگی برای عموم منتشر می شود.«

۹. نظارت همراه با نهادهای ناظر
علاوه بــر افزایش اختیارات بــرای قانون گذاری و 
رصد فعالیت پولی- مالی کشور نکته مهم و مثبت 
دیگری نیز در بعد نظارت در قانون جدید رخ داده 
اســت، در ماده ۶۲ آمده است: »کلیه وزارتخانه ها، 
مؤسســات و شــرکت های دولتــی از جملــه 
شــرکت های دولتی مســتلزم ذکر نام و نهادهای 
عمومی غیردولتی، قوه قضائیه، سازمان ثبت اسناد 
و املاک کشــور و فرماندهــی انتظامی جمهوری 
اســلامی ایران، مکلف به همکاری با بانک مرکزی 
برای اجــرای این قانون هســتند. دســتگاه های 
یادشده موظفند با رعایت قوانین و مقررات مربوط 
به محرمانگی اطلاعاتی را که به تشــخیص هیأت 
عالی برای انجام وظایف بانک مرکزی لازم اســت، 
در اختیار آن بانک قرار دهند. مستنکف، به انفصال 
از خدمت از یک تا پنج ســال محکوم می شود. در 
اجرای حکم این بند رعایت اصــول پنجاه و هفتم 
)۵۷( و یکصــد و دهــم )۱۱۰( قانــون اساســی 

جمهوری اسلامی ایران الزامی است.«

10. تبدیل شورای پول و اعتبار
 به هیأت عالی

هیأت عالی جایگزین شــورای پول و اعتبار بوده 
و اعضای هیــأت عالی عبارتنــد از:۱- رئیس کل 
)رئیس هیــأت عالــی(۲- وزیر امــور اقتصادی 
و دارایــی۳- رئیس ســازمان برنامــه و بودجه 
کشــور۴- دو نفر اقتصاددان متخصص در زمینه 
سیاست گذاری پولی و ارزی۵- دو نفر متخصص 
در حــوزه بانکــداری )یک نفــر در زمینه حقوق 
بانکی و یک نفر در زمینه امــور مالی( ۶- معاون 
سیاســت گذاری پولی ۷- معــاون تنظیم گری 
و نظارت ۸- دادستان کل کشــورتغییر چینش 
اعضای هیأت عالی و سنگینی وجه کارشناسی آن 
با افزودن ۲ معاون رئیــس کل بانک مرکزی و ۲ 
نفر اقتصاددان باعث می شود، ۵ نفر از ۸ نفر هیأت 
عالی کارشناسان و فعالان بازار پولی باشند و باعث 

می شود تصمیمات کارشناسی و قابل اجرا باشد.


